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Promene niko nije zaustavio...
„Novi” Plan poslovawa EPS-a za 2006. go-

dinu, koji najavquje nastavak velikih prome-
na, dokazuje da su one stalne. Uprkos svemu
{to ih prati, veliki je to korak ka nekom no-
vom EPS-u. Jo{ kada kroz Skup{tinu Srbije
proðu i promene zakona o besplatnim akcija-
ma radnicima...za samo godinu dana taj EPS
ne}e se prepoznati. A sve su to aduti ne samo
za obezbeðewe potrebnih koli~ina elek-
tri~ne energije, nego i za ravnopravno
ukqu~ivawe u tr`i{nu utakmicu na ino-
stranom tr`i{tu. 

Od pet glavnih poslova na racionaliza-
ciji i restrukturisawu, posebno se izdvaja
nova ponuda zaposlenima da, uz ne malu sumu
novca, sporazumno raskinu radni odnos. Pare
za to su obezbeðene. Konkretna podr{ka ovog
puta sti`e i od Vlade Srbije u vidu pomo}i
od 500 miliona dinara iz tranzicionog fon-
da. Imaju}i u vidu proceweni broj onih koji
}e oti}i, to je samo deo potrebnih sredstava.
Ali, ona dobijaju na „te`ini” jer je time iz
Vlade, ne samo na re~ima, upu}ena konkrekt-
na podr{ka onome {to radi EPS. Time je iz-
ra`en i respekt za rezultate koje je EPS ve}
ostvario u smawivawu broja zaposlenih, pa i
po{tovawe na~inu na koji qudi odlaze - ni-
ko nije izba~en na ulicu. A to je po{tovawe i
~iwenice da, uprkos tome {to je EPS u po-
sledwih nekoliko godina napustilo gotovo
20.000 qudi, nije bilo potresa koji bi za po-
sledicu imali Srbiju u mraku. Ba{ kako je
vrh EPS-a i obe}avao pre dve godine.

Da podsetimo - EPS je 2001. godine imao
55.319, a krajem 2005. samo 38.999 zaposlenih
(sa zaposlenima u kosmetskim preduze}ima).
Lane je, uz otpremnine, firmu napustilo
2.811 qudi. Jasno je da neargumentovane izja-
ve pojedinih visokih, sada ve} biv{ih, funk-
cionera Vlade Srbije i nekih savetnika, o
tome kako u EPS-u nema konkretne raciona-
lizacije i restrukturisawa, nisu imale za
ciq boqitak EPS-a, ve} kritiku radi nekih
drugih ciqeva. Uostalom, va{ „kWh” je te sta-
vove detaqno analizirao. Da nema zaustav-
qawa, govori i procena da }e ove godine EPS
smawiti broj zaposlenih za najmawe jo{
2.500 qudi. Ili, za dve godine, za vi{e od
5.000. I to samo kroz otpremnine. Pre nego
{to se nakane da neku ocenu izreknu o EPS-
u ovi kvazi struèwaci bi mogli da pro~itaju
sve te brojke o zaposlenima, ali i o proiz-
vodnim rekordima koje EPS obara. 

Vaqalo bi, takoðe, da se upoznaju i {ta
sve EPS ~ini za otvarawe tr`i{ta. Uskoro
}e Skup{tina Srbije ratifikovati Ugovor o
regionalnom tr`i{tu na kome EPS `eli da
bude lider. „Savetnici” koji `ele da razde-
le i privatizuju EPS po viðenom modelu iz
susednih zemaqa, preko istih konsultanata,
uporno ponavqaju da EPS nastoji da zadr`i
monopol. A iz EPS-a se, meðutim, uporno
isti~e - da se `eli tr`i{te, konkurencija u
proizvodwi, sve`i kapital za nove investi-
cije...Uslede, potom, konkretni potezi EPS-a
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- formirawe Direkcije za trgovinu, sa
ciqem kupovine i prodaje struje, ~ak i na
berzi u Lajpcigu. Ili, otvoreni poziv strate-
{kim partnerima da sa EPS-om grade nove i
rekonstrui{u postoje}e elektrane. Poziv -
da doðu i razbiju monopol!

Istina, problem je u tome {to EPS sam
bira konsultante. A ne one koje mu name}u
drugi, sa prvenstvenim zadatkom zastupawa
interesa krupnog meðunarodnog kapitala.
Ve} to {to se skokne do MMF-a da se tamo
kritikuje restrukturisawe EPS-a, umesto da
se o tome razgovora u Beogradu, sasvim do-
voqno govori o „dobrim” namerama nekih sa-
da biv{ih funkcionera, ali i nekih koji i
daqe brinu da ovde sprovedemo sve {to je
neko nekome obe}ao. Problem je {to EPS do
ciqa, u skladu sa preporukama direktiva iz
Brisela, poku{ava da ide svojim putem. 

A ciq nije blizu, niti je put kratak. Na
tom putu su mogu}e socijalne tenzije, na-
ro~ito sa prestankom dobrovoqnog raski-
dawa radnog odnosa. Tada }e svi oni koji ni-
su dobro procenili svoje mesto u EPS-u, pa
postanu tehnolo{ki vi{ak, biti u problemu.
Ali, po{to parola da „niko ne}e na ulicu”
nije bila samo to, EPS }e u toku ove godine
ugovoriti i izradu studije „Smawewe soci-
jalnih tenzija u procesu restrukturisawa
EPS-a kroz podr{ku novom zapo{qavawu ”. 

Ciq tog projekta je da analizom kadrov-
ske strukture zaposlenih u EPS-u identifi-
kuje potencijalni vi{ak. Respektuju}i stavo-
ve tih radnika o prihvatqivim opcijama za
budu}e re{avawe radnopravnog statusa, au-
tori studije proceni}e sredstva za te name-
ne i izvore obezbeðivawa i ponudi}e modele
wihovog ponovnog zapo{qavawa van EPS-a.
Jasno je, dakle, da se ve} sada sagledava da
dobrovoqni odlazak i izdvajawe sporednih
delatnosti ne}e EPS dovesti do optimalnog
broja zaposlenih. Odreðeni vi{kovi zapo-
slenih, ali ne i radnika, dakle, postoje. Pa,
gde to je radnik vi{ak? Zato je interes svih
radnika u EPS-u da se problem vi{ka zapo-
slenih, kon~no, re{i. Podsetimo se, stoga,
izjava sa vrha EPS-a u leto 2003. godine, ka-
da je preduze}e potresao generalni {trajk -
lomovi i velika otpu{tawa preko no}i, bez
socijalnog programa ili otpremnina, nisu
mogu}a, u promene se mora i}i osmi{qeno,
korak po korak. 

Miodrag Filipovi}
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Saradwa EPS-
a sa ostalom
srpskom pri-

vredom uvek je bila veo-
ma zna~ajna.  U posledwe
vreme sve vi{e dobija na
zna~aju naro~ito posle
prodaje na{ih firmi
strancima, kada su mnoga
mala i sredwa preduze}a
u znatnoj meri ostala bez
posla, isti~e Zoran Ma-
nasijevi}, zamenik gene-
ralnog direktora.
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Povodom jubileja 150 godina od ro|ewa Nikole
Tesle, EPS je crkvi Svetih apostola Petra i Pa-
vla u Smiqanu,  kraj Gospi}a, darovao dva zvo-

na.  To je poklon i preostalom pravoslavnom `ivqu u Lici 

30

U ovom trenutku reor-
ganizacije,  PD “TE-KO
Kostolac” predsta-

vqa “pilot” projekat za ~itav
EPS.  Jer, ovo dru{tvo trebalo
bi da “probije led” za stvarawe
ovakve vrste zajedni{tva,  Ali,
pravi rezultati tek }e do}i - ka-
`e Dragan @ivkovi},  direktor
ovog privrednog dru{tva 

9

Socijala u niskoj ceni struje,
bez obzira da li struju kupuju
bogati ili siroma{ni, pokazu-

je da se u ovom regionu,  a u Srbiji  naro-
~ito, i daqe brine o raspolo`ewu naro-
da. Ali, to je i kqu~na prepreka za pri-
bli`avawe elektroprivrede tr`i{nom
ar{inu

18
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Pomislio bi ~ovek da bar hidrocentrala ima ne-
ku korist od onolike vodurine, ali - ne biva.  Na-
protiv, i ona je na {teti: rade turbine, ali drago-

cena akumulacija odlazi bespovratno preko prelivnih poqa 

32

A n d r i s
Piebalgs,
evropski

komesar za energeti-
ku, `estoko je kriti-
kovao dr`ave koje
nisu otvorile tr`i-
{te energije onako
kako su nalagale di-
rektive EU.

46

Po{to elektrane na gas obezbe-
|uju oko 60 odsto proizvodwe ho-
landske elektroprivrede, u toku

su politi~ke turbulencije i natezawe oko
rada jedine nuklearke. 

50

Re~ica Za-
savica je
glavna zve-

zda, ali u istoimeni
rezervat spadaju i ka-
nali Jova~a i Prekopac
i potok Batar.  To je i
oaza 200 razli~itih
biqaka, 120 vrsta pti-
ca i po dvadesetak vr-
sta ribe, vodozemaca i
gmizavaca  

62
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Izmene i dopune
Godi{weg pro-
grama poslovawa
JP EPS-a za 2006.

godinu, ili, kako se to uo-
bi~ajeno naziva, rebalans
plana, nije doneo bitnije
promene u odnosu na ono
{to je planirano da se
uradi u odr`avawu i inve-
sticionim ulagawima u
elektroenergetski sistem
EPS-a ove godine. Svi
planovi ostaju isti i samo
je delom izmewena struk-
tura izvora sredstava, ka-
ko u ukupnom iznosu, tako
i po objektima. Bitno se,
me|utim, promenilo to
{to, po rebalansu plana,
EPS-u vi{e ne nedostaje
23,5 milijardi dinara za
ostvarewe Godi{weg pro-
grama, ve} 4,5 milijardi,
i to sa dobrim izgledima
da se i taj mawak nadome-
sti. 

Ovo je rekao Dragojlo
Ba`alac, zamenik gene-
ralnog direktora EPS-a
za poslovni sistem, u in-
tervjuu za na{ list, nagla-
siv{i da su rebalans pla-
na odredili uve}ani uku-
pan prihod po osnovu po-
ve}ane cene struje od 1.
aprila, kao i odlagawe
dela ovogodi{wih obave-
za i smawewe tro{kova.

– Ukupan prihod po re-

balansu – naveo je Ba`a-
lac – uve}an je za 7,6 mi-
lijardi dinara. Tu spada-
ju pove}ani prihodi od
nove cene kWh za 8,8 mi-
lijardi dinara, prihod iz
Tranzicionog fonda Re-
publike Srbije za stimu-
lativne otpremnine u iz-
nosu od 500 miliona di-
nara, kao i pove}ani pri-
hodi od potro{a~a po
osnovu novih prikqu~aka
za 600 miliona dinara.
Kao {to se vidi, ovaj zbir
je ve}i od 7,6 milijardi,
ali pozitivne kursne raz-
like bi}e mawe za 2,3 mi-

lijarde dinara nego {to
je planirano, tako da se za
taj iznos umawuje ukupan
prihod EPS-a. 

Za bilans uspeha od zna-
~aja je i to, kako isti~e di-
rektor Ba`alac, {to su po
rebalansu, uporedo sa po-
ve}awem prihoda, smaweni
rashodi. Na primer, u pr-
vom kvartalu ove godine za
uvoz struje je dato 1,9 mili-

jardi dinara mawe nego
{to je bilo planirano, a
smaweni su i tro{kovi
osigurawa (700 miliona),
amortizacije (400 milio-
na), kao i drugi poslovni
rashodi. Ukupni rashodi,
prema rebalansu, bi}e
smaweni za blizu pet mi-
lijardi dinara, a u taj skor
spadaju i 2,3 milijarde di-
nara maweg izdatka po

DRAGOJLO BAÆALAC, ZAMENIK GENERALNOG DIREKTORA O EPS-u U 2006. GODINI

Kasa juri
planove

Zahvaquju}i ve}oj ceni elektri~ne
energije, odloæenim dugovima i
smawenim rashodima, EPS-u }e ove
godine nedostajati 4,5 milijarde
dinara, a ne 23,5, kako je prvobitno
planirano Programi odræavawa i
investicija ostali uglavnom isti

Ostvarewe rebalansa mogu da ugroze
mawa naplata i neplanirano ve}i
inflacija, potro{wa struje i gubici
elektri~ne energije

Dodatna
sredstva za

iseqewe
Vreoca

i pro{irewe
Poqa „D”

Dragojlo
Ba`alac
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osnovu negativnih kursnih
razlika. 

– Prema usvojenim Iz-
menama i dopunama Godi-
{weg programa poslo-
vawa u 2006, u bilansu
uspeha EPS-a na kraju ove
godine bi}e iskazan gubi-
tak od 2,6 milijardi dina-
ra. To je 12,5 milijardi
mawe nego {to je bilo
planirano pre nego {to
smo dobili pove}awe cene
struje i odgovaraju}e
olak{ice za ostvarewe
elektroenergetskog bi-
lansa. Ili, jo{ ta~nije,
planirani gubitak EPS-a
mawi je za zbir pove}anih
prihoda od 7,6 i smawenih
rashoda od 4,9 milijardi
dinara – ka`e Ba`alac.

Zamenik generalnog di-
rektora, me|utim, skre}e
pa`wu da treba razliko-
vati bilans uspeha, koji
obuhvata realizaciju i
fakturu, od bilansa nov-
~anih ili finansijskih
tokova, u koje se uvr{}uje
i naplata. Otuda je, zbog
nemogu}nosti stoprocent-
ne naplate isporu~ene
energije, planirano da }e
u bilansu nov~anih tokova
nedostajati 4,6 milijardi
dinara, dakle dve mili-
jarde vi{e nego {to izno-
si planirani gubitak u
bilansu uspeha. Pored ste-
pena naplate, na ovaj
mawak uti~u i otplate
kredita i zajmova, kao i
iskazane potrebe za sop-
stvenim sredstvima u di-
namici realizacije pro-
gramskih zadataka.

– Mogu}e je da }emo ovih
4,6 milijardi u likvidnom
delu pokriti uz odre|ene
racionalizacije u poslo-
vawu i ukoliko se nastavi
povoqna hidrolo{ka situ-

acija, te budemo imali
mawi uvoz struje od plani-
ranog. Ako ne bude toga,
mora}emo da se kratkoro~-
no zadu`imo – obja{wava
Ba`alac i isti~e da u vezi
sa ovim mawkom sredstava
treba pomenuti da je EPS
uputio dva zahteva Vladi
Republike Srbije, ~ijim
bi se re{ewem uspe{no
iza{lo iz nelikvidnog
polo`aja. Jedan zahtev je za
pove}awe cena ugqa, teh-
nolo{ke pare i toplotne
energije, a drugi za otpis
poreskog duga od 3,5 mili-
jardi, koji je ina~e repro-
gramiran na deset godina.

– U vezi sa poreskim du-
gom `elim da podsetim
da smo imali obe}awa da
}e biti pokriveni tro-
{kovi funkcionisawa
javnih preduze}a EPS-a
sa Kosmeta, a kako to ni-
je moglo da se izvr{i,
preostalo nam je da tra-
`imo otpis poreskog du-
ga, mada to nije prava za-
mena za tro{kove koje od-
mah pla}amo, tim pre {to
je ovaj dug bio reprogra-
miran na deset godina –
ka`e Ba`alac i isti~e
da bi sa pozitivnim re-
{ewem ovih zahteva EPS
u bilansu uspeha, umesto
gubitka, imao dobitak
izme|u 1,5 i dve milijar-
de dinara, a nedostatak
sredstava u finasijskim
tokovima smawio bi se za
1,5 milijardi.

Na pitawe {ta EPS mo-
`e od programa da ostva-
ri zahvaquju}i tome {to
je odlo`eno pla}awe duga
u ovoj godini po osnovu
ino kredita i zajma od Re-
publike, zamenik gene-
ralnog direktora obja-
snio je da odlagawe pla-

}awa 6,3 milijarde duga u
ovoj godini ne zna~i da
toliko novca ostaje u
EPS-ovoj kasi, ve} da je za
taj iznos umawen ukupan
prvobitno utvr|eni nedo-
statak sredstava od 23,5
milijardi. Dakle, taj iz-
datak, da nije bilo odla-
gawa, morao bi da se po-
krije smawewem sredstava
planiranih za odr`avawe
i investicije.

– Pored odlagawa duga,
u ovoj godini od Vlade Re-
publike Srbije treba da
dobijemo i 1,5 milijardi
dinara za potrebe pro{i-
rewa Poqa „D”, odnosno
iseqewa Vreoca, kao i
pripremawa drugih loka-
cija za eksploataciju
ugqa u RB „Kolubara”. Ka-
da se ima u vidu sve to za-
jedno – i uve}ani priho-
di, i smaweni rashodi, i
odlo`eni dugovi i u~e-
{}e Republike u obezbe-
|ewu uslova za ve}u proiz-
vodwu ugqa – onda mo`e-
mo da ka`emo da je osnov-
ni efekat rebalansa Go-
di{weg programa poslo-
vawa taj da }emo imati
sredstava za ostvarewe
planova odr`avawa i in-
vesticionih zahvata u
elektroeneregtskom si-
stemu EPS-a. [tavi{e,
ukoliko dobijemo pozi-
tivne odgovore na na{a
dva zahteva Vladi, kao
{to sam ve} rekao, EPS
bi mogao da ra~una i na
ostvarewe dobiti u ovoj
godini – isti~e Ba`alac. 

On ka`e da se o dobiti
mo`e govoriti samo ova-
ko, uslovno, i da bez otpi-
sa poreskog duga i pove-
}awa cena ugqa, tehnolo-
{ke pare i toplotne ener-
gije gubitak ostaje. Pi-
tawe je, dakle, da li gubi-
tak mo`e da bude mawi ne-
go {to je rebalansom pred-
vi|eno, ili mo`da mo`e
da bude i ve}i. 

– Tu ulazimo u domen ri-
zika za ostvarewe plani-
ranog. Naravno, postoji
~itav niz rizika u reali-
zaciji poslovnih ciqeva,
ali da navedem samo najva-
`nije. Pre svega, reba-
lans je napravqen prema
planiranoj stopi infla-
cije od 9,3 odsto za 2006.
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Dobit zavisi od pove}awa
naplate i smawewa gubitaka:
monteri na zadatku

– Nadamo se da }e poslovawe do kraja godine biti ostvareno
prema usvojenom rebalansu, {to zna~i da }emo racionalizaci-
jama stvoriti prostor da vrednost radnog ~asa u ~etvrtom
kvartalu bude ne{to ve}a nego tokom godine. Na`alost, ni ove
godine Program poslovawa nije sa~iwen tako da racionaliza-
cije direktno uti~u na visinu zarada, ve} rast zarada i daqe
zavisi od smawewa broja zaposlenih. Prema tome, rast vredno-
sti radnog ~asa od septembra do decembra mora}e da se utvr-
di pregovorima Sindikata i predstavnika Vlade, kako se i
ina~e ~ini. Svakako, nepravilno i nestimulativno je to {to
nemamo odobrewe da deo u{teda od smawenih tro{kova poslo-
vawa isplatimo za zarade – rekao je Ba`alac. 

[ansa za rast zarada
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godinu. Ako inflacija
bude ve}a od ove, pove}a-
vaju se na{i tro{kovi i
ulazimo u nova zadu`ewa,
koja na kraju godine mo-
`emo da iska`emo samo
kao gubitak. Pri tome,
vaqa znati da svaki pro-
cenat ve}e inflacije od
planirane uve}ava tro-
{kove EPS-a za 55 mili-
ona dinara mese~no – is-
tako je Ba`alac.

Slede}i rizik je, prema
wegovim re~ima, u naplati
potra`ivawa. Za ovu godi-
nu je planirano da se na-
plata ostvari 92,6 odsto od
isporu~ene i fakturisane
elektri~ne energije. Uko-
liko bi se dogodilo da na-
plata i za jedan procenat
bude mawa od planiranog,
to je 75 miliona dinara
maweg priliva mese~no. 

– Naravno, va`i i obr-
nuto, ali te{ko }emo
uspeti da ostvarimo i
ovo {to je planirano, a
jo{ te`e je ovaj procenat
uve}ati. Pri tome, treba
imati u vidu da na napla-
tu na{ih potra`ivawa
mo`e direktno negativ-
no da se odrazi i eventu-
alno mawi rast dru{tve-
nog proizvoda od plani-
ranog, jer u tom slu~aju
ni plate`na mo} gra|ana
ne bi rasla kako se o~e-
kuje, pa bi naplata jo{
te`e i{la – obja{wava
Ba`alac i dodaje da veli-
ki rizik za realizaciju
planiranih ciqeva pred-
stavqaju i gubici energi-
je u distributivnoj mre-
`i. Ukoliko bi se, i po-
red svih preduzetih mera,
dogodilo da ovi gubici

porastu i za jedan proce-
nat, to bi zna~ilo pove-
}awe rashoda za 70 mili-
ona mese~no. 

– Do pove}awa tro{kova
moglo bi da do|e i usled

pove}awa rasta potro{we
elektri~ne energije. Uko-
liko bi potro{wa rasla
iznad planiranih okvira,
EPS bi morao da uveze do-
datne koli~ine elektri~-
ne energije, a to bi di-
rektno negativno uticalo
i na bilans uspeha i na bi-
lans finansijskih tokova.
Prema tome, ima rizika na
koje EPS mo`e da uti~e,
kao {to su naplata i
smawivawe gubitaka u di-
stributivnoj mre`i, ali i
onih ~ije dejstvo ne mo`e
da kontroli{e nijedna
kompanija pojedina~no, pa
ni Elektroprivreda Sr-
bije. Na nama je da na|emo
na~ine da umawimo uticaj
svakog od ovih rizika na
ostvarewe Godi{weg pro-
grama i da 2006. godinu za-
vr{imo sa dobiti – ista-
kao je Ba`alac. í

Anka Cvijanovi}

– Ta~no je da je EPS za 2005. godinu platio porez na dobit
628 miliona dinara. Do toga je do{lo ne zato {to je EPS imao
realnu dobit, nego zato {to je tuma~ewem propisa u Ministar-
stvu finansija izgubio pravo na poreski konsolidovan bilans,
odnosno da se na nivou EPS-a „ispeglaju” pozitivna i negativ-
na ostvarewa. To pravo nam je uskra}eno zato {to je u me|uvre-
menu do{lo do razdvajawa EPS-a i EMS-a, odnosno do organi-
zacionih promena, koje su ina~e izvr{ene prema odlukama Vla-
de Republike Srbije. Tako|e, nije nam kao rashod priznat in-
terni otpis potra`ivawa izme|u organizacionih jedinica u
EPS-u, ali jeste oporezovan kao prihod onima kojima su dugovi
otpisani. Tako se ispostavilo da EPS ima ve}e prihode, a
mawe rashode od stvarnih i ti ve}i prihodi su oporezovani. U
ovoj godini EPS-u je ponovo priznato pravo na poreski konso-
lidovan bilans, a to zna~i da ne}e platiti porez na dobit ma-
kar i da dobit ostvari, jer ona }e sigurno biti mawa od obuhva-
}ene ovim pravom. Naravno, i za EPS i za budxet bilo bi mno-
go boqe kada bi cena struje u Srbiji bila takva da pokriva tro-
{kove proizvodwe i omogu}uje dovoqnu dobit da se plati ve-
liki porez – istakao je Ba`alac.

Dobit bez poreza

PRIHODI U PRVA TRI MESECA

Ve}a naplata od lawske 
U prva tri meseca procenat naplate za

utro{enu elektri~nu energiju dostigao je
92,6 odsto. A toliko je i planirano da iznosi
u ovoj godini. Taj procenat, me|utim, nije do
kraja precizan, jer u wega nije ura~unata ka-
mata na dug potro{a~a, tako da je za sada
ipak mawi od predvi|enog za 2006. U tih pla-
niranih 92,6 odsto ura~unava}e se, naime, i
porez na dodatu vrednost i zatezna kamata.
Pomak je sa lawskih 90 procenata, ipak, ve}
napravqen, ka`e Ba`alac. Najboqa naplata
u januaru, ferbruaru i martu realizovana je,
ve} tradicionalno, na podru~ju „Elektrovoj-
vodine” u kojoj je iznosila 96,5 odsto.

Pove}awe stepena naplate pitawe je kome

}e, isti~e na{ sagovornik, u narednom peri-
odu biti posve}ena velika pa`wa. U ostva-
rewu planiranog rasta procenta naplate bi-
}e preduzete sve neophodne, zakonske mere.
Predstoji, dakle, kako poja~ana kontrola po-
tro{a~a, tako i utu`ewe i iskqu~ewe neu-
rednih plati{a. Jer, nagla{ava Ba`alac,
najve}i rizik za ostvarewe ovogodi{weg
plana poslovawa EPS-a predstavqa upravo
neostvarewe predvi|enog nivoa naplate za-
du`ewa za utro{ene kilovat-sate. 

Redovne plati{e, a takvih me|u potro{a-
~ima ima oko 60 odsto, su, ina~e, ostale do-
sledne odluci da zadu`ewa za struju izmi-
ruju na vreme, u zakonskom roku. Kako dosa-

da{wa praksa pokazuje, nije ih „pokolebalo”
ni dodavawe ra~una za radio-televizijsku
pretplatu obra~unima za struju, a ne}e ni
najnovije poskupqewe kilovat-sata. Tako se
pad naplate ne o~ekuje sve do novembra, ka-
da, po pravilu, sa dobijawem ve}ih ra~una, u
pla}awu posustanu oni koji se greju na stru-
ju. Dug potro{a~a za utro{enu elektri~nu
energiju, kako navodi Ba`alac, u ovom tre-
nutku iznosi oko 42 milijarde dinara. Od to-
ga na nepla}ene ra~une doma}instava odlazi
19 milijardi, dok dugovawe privrede dosti-
`e pribli`no 23 milijarde dinara. í

P. M. P.

Osnovni
efekat
rebalansa
plana – vi{e
para za
odr`avawe
kapaciteta
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Najva`nije je da se
o~uva proizvodwa.
Ako imamo sta-
bilnu i dobru

proizvodwu, imamo i si-
gurnost snabdevawa ta-
rifnih potro{a~a i svih
direktnih potro{a~a koji
od nas kupuju elektri~nu
energiju. Kod optimalnog
kori{}ewa proizvodnih
kapaciteta, me|utim, ciq
je ne samo da se proizvodi
dovoqno za sopstveno tr-
`i{te, nego i da se stvori
vi{ak koji mo`e da se iz-
vozi, a to je onda nova mo-
gu}nost za ulagawa u pro-
izvodwu. Izvoz je uslov za
stvarawe novih vrednosti
u proizvodwi i za ukupnu
elektroenergetsku stabil-
nost. Tako|e, zbog spoqno-
trgovinskog deficita, od
`ivotne je va`nosti za
Srbiju da izvozi, jer od to-
ga zavisi ekonomski polo-
`aj na{e zemqe i budu}i
razvoj.

Ovako je, u najkra}em,
direktor Direkcije EPS-
a za trgovinu elektri~nom
energijom Dragan Vlaisa-
vqevi} objasnio razloge
zbog kojih je nedavno u
EPS-u formirana poseb-
na Direkcija za trgovinu,
~ime je ovoj delatnosti dat
ravnopravan zna~aj sa pro-
izvodwom i distribuci-
jom, koje zajedno ~ine
osnovu delatnosti EPS-a. 

– Generalni direktor i
Upravni odbor EPS-a po-
stavili su ciqeve poslov-
ne politike kompanije i
radi toga formirali ovu
direkciju, daju}i joj u zada-

tak da delatnost trgovine
unapredi i podigne na ni-
vo koji je odgovaraju}i na-
{im proizvodnim poten-
cijalima. Osnovno je da se
trgovina elektri~nom
energijom razvije tako da
direktno doprinosi rastu
prihoda EPS-a i podsti-
cawu efikasnosti poslo-
vawa na{e kompanije. Za
ostvarewe tog ciqa EPS
ima solidne i jo{ neisko-
ri{}ene mogu}nosti. Kada
se zna koliko su u ovom po-
gledu uspe{ne neke elek-
troprivrede u na{em okru-
`ewu, hrvatska na primer,
koja ima mawe proizvodne
potencijale od EPS-a, on-
da je jasno da EPS, u stva-
ri, u ovom domenu ima
ogromne {anse, {to je ne
mawi razlog da se trgovi-
ni da odgovaraju}i podsti-
caj i preduzmu neophodni
koraci za weno unapre|e-
we – rekao je Vlaisavqe-
vi}. 

Podsetiv{i da je u EPS-
u i do sada bilo uvoza i iz-
voza elektri~ne energije,
{tavi{e u godinama uspo-
na bilo je izvoza i priho-
da od izvoza za pam}ewe,
on je izrazio uverewe da

zahvaquju}i takvom isku-
stvu, ali i jasno postavqe-
nim ciqevima, EPS ima
realne pretpostavke da po-
stane respektabilan izvo-
znik elektri~ne energije.

– Spektakularne rezul-
tate ne mo`emo da o~ekuje-
mo ve} u prvoj godini rada
Direkcije za trgovinu.
Podizawe ove delatnosti
na vi{i nivo te}i }e u fa-
zama, dakle postupno i si-
gurno. Za po~etak, u prvoj,
ovoj godini usredsre|uje-
mo se na planerski deo,
ono {to se odnosi na pla-
nirawe proizvodwe i dis-
pe~ersko upravqawe. Taj
deo }emo kadrovski oja~a-
ti i tehnolo{ki unapre-
diti. Idu}e godine pri-

mat }emo dati trgovin-
skom delu, u kojem }e se do
tada raditi na dosada{wi
na~in, a onda }emo napra-
viti pomerawe i u kadrov-
skom i u tehnolo{kom po-
gledu – istakao je Vlaisa-
vqevi}.

Na pitawe da li ova di-
rekcija preuzima sve po-
slove trgovine elektri~-
nom energijom, koje u
EPS-u obavqaju jo{ dve
direkcije – za ekonomsko-
finansijske poslove i za
distribuciju – na{ sago-
vornik je odgovorio da ove
dve direkcije nastavqaju
da rade svoj deo posla, a
Direkcija za trgovinu ima
nov profil.

– Svaka od ove tri direk-
cije ima svoju ulogu u pro-
cesu trgovine elektri~-
nom energijom. Me|usobni
odnosi i veze bi}e preci-
zno definisani i to pri-
prema stru~ni tim za izra-
du uputstva za rad elektro-
energetskog sistema JP
EPS, koji je formirao ge-
neralni direktor. Do sada
smo imali pravilnik o ra-
du elektroenergetskog si-

TRGOVINA ELEKTRI^NOM ENERGIJOM U EPS-u

Oslonac proizvodwi,
profit od izvoza 

Obavezni smo, pre svega, da obezbedimo snabdeva-
we tarifnih i na{ih direktnih potro{a~a, ali stva-
raju}i vi{ak za træi{te, dobi}emo profit sa kojim
moæemo da unapre|ujemo proizvodwu, kaæe direktor
Direkcije EPS-a za trgovinu elektri~nom energijom
Dragan Vlaisavqevi}

– [ta nam je krajwi ciq? Krajwi ciq je da imamo qude koji
}e oti}i na Lajpci{ku berzu i trgovati elektri~nom energijom,
koji }e mo}i da trguju u prekograni~nom prometu struje. Da do-
tle stignemo, moramo da usavr{imo i planirawe i trgovinu,
da ih tako ukomponujemo da svaku odluku mo`emo da donesemo
u najkra}em vremenu. Sada se usavra{avamo u upravqawu u re-
alnom vremenu, a uskoro }e do}i na red precizna cena sistem-
skog kilovat-sata i ta~an predra~un kupovine ili prodaje
struje – istakao je Vlaisavqevi}. 

Ciq – Lajpci{ka berza

RAZGOVOR S POVODOM

Dragan
Vlaisavqevi}:

Za iskorak je
potrebno najmawe

godinu dana
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stema, a sada }e to biti
uputstvo, a najva`nije je da
}e se tim uputstvom defi-
nisati i {ta, i ko i kada
radi. Naravno, Direkcija
za trgovinu u trgovinskoj
delatnosti zauzima cen-
tralno mesto, jer se u woj
obavqaju: a) planirawe ra-
da svih proizvodnih kapa-
citeta u JP EPS, pre svega
radi zadovoqewa potreba
tarifnih kupaca, b) sagle-
davawe vi{kova i mawko-
va energije koje treba pro-
dati ili kupiti na tr`i-
{tu, c) kupovina ili pro-
daja elektri~ne energije i
d) obra~unavawe prometa
elektri~ne energije – pre-
cizirao je Vlaisavqevi},
dodav{i da uz uputstvo
sledi i ~itav niz novih
dokumenata kojima }e se
urediti odnosi. 

Navode}i da Direkcija
za trgovinu pristupa pla-
nirawu proizvodwe radi
zadovoqewa potreba po-
tro{a~a u Srbiji, i to ko-
riste}i optimizacione
metode, Vlaisavqevi} je
kazao da se istovremeno
procewuju mogu}i vi{ko-
vi i mawkovi struje, koji
mogu da budu predmet trgo-
vine. To zna~i, dodao je on,
da se delatnost trgovine
sada odvija samo sa „doma-
}om strujom”, a kada se
steknu uslovi, pristupi}e
se i finansijskoj trgovi-
ni, na primer, preprodaji
struje, kupovini bazne, a
prodaji vr{ne energije. 

– U su{tini, na delat-
nost trgovine elektri~-
nom energijom u EPS-u od-
re|uju}e uti~e primarni
ciq poslovne politike, a
to je da se ostvari elek-
troenergetski bilans Re-
publike. Na drugom mestu
je maksimizirawe profi-
ta kompanije u trgovini
na regionalnom tr`i{tu
elektri~ne energije. To
nije u koliziji sa ekonom-
skim zakonitostima, u ko-
jima je profit na prvom
mestu, jer podmirivawe
doma}ih potreba ima vi-
{estruke efekte, i ne sa-
mo ekonomske. Velika
prednost Srbije jeste u to-
me {to ima potencijale da
proizvede najve}i deo
struje koja joj je potrebna

i {to ve} sada, u odre|e-
nim periodima godine,
ima vi{kove elektri~ne
energije – istakao je Vla-
isavqevi}.

U vezi sa obavezama koje
EPS ima u pogledu otvara-
wa regionalnog tr`i{ta
elektri~ne energije, na
osnovu Ugovora o energet-
skoj zajednici jugoisto~ne
Evrope, na{ sagovornik je
rekao da se te obaveze
upravo sagledavaju i da }e
EPS nastojati da ispuni
sve ono {to se od wega zah-
teva i o~ekuje, a unapre|i-
vawe delatnosti trgovine
mo`e se posmatrati i kao
priprema za ravnopravno,
pa i lidersko u~e{}e na
regionalnom tr`i{tu.

Na pitawe da li je te`e
obezbediti kvalitetne ka-
drove ili odgovaraju}u
tehnologiju za predstoje}e
poslove, Vlaisavqevi} je
rekao:

– Naravno, uvek je te`e
obezbediti kadrove, ali u
Direkciji za trgovinu po-
stoje ideje kako do}i do
stru~waka. Lepeza pristu-
pa ide od edukacije posto-
je}ih i preuzimawa spo-

sobnih mladih qudi iz de-
lova EPS-a, do prijema
pripravnika za smenski
rad u Dispe~erskom centru
EPS-a, gde se najboqe nau-
~i posao. Va`no je da za
svaki segment stvorimo
timove na {to je mogu}e
ve}em nivou stru~nosti i
sposobnosti, a za to }e bi-
ti potrebno dosta napora,
pa i materijalnih motiva-
cija, koje treba da budu u
korelaciji sa uspehom koji
tim posti`e na tr`i{tu.

Na{ sagovornik je ista-
kao da za pojedine segmen-
te Direkcija ima kadrove,
koji treba da se obu~e, i da
je sada va`no da se prime
pripravnici, kako bi {to
pre odre|eni stru~waci iz
Dispe~erskog centra mo-
gli da se povuku na poslove
planirawa. Od 47 sistema-
tizovanih, Direkcija sada
ima 25 zaposlenih, koji }e
poneti teret iskoraka na
vi{i nivo trgovinske de-
latnosti u EPS-u. 

– Prema tome, {ta mo`e-
mo da uradimo za godinu
dana? Mo`emo da postig-
nemo da izra~unavamo si-
stemsku cenu struje na sva-

ki sat. Mi smo ve} poslali
Direkciji za proizvodwu
upitnike o ceni kilovat-
sata kod svakog proizvo|a-
~a u sistemu EPS-a. Uko-
liko dobijemo ta~ne po-
datke, koji }e predstavqa-
ti ulazne veli~ine u obra-
~unu, ve} na jesen }emo mo-
}i da zapo~nemo probni
test za sistemsku cenu na
svaki sat. Naru~ili smo
programski paket od
francuske AREVA-e, po-
sla}emo na{e qude na obu-
ku i na jesen bismo zapo~e-
li {estomese~ni probni
test, posle koga bismo mo-
gli ove veli~ine da kori-
stimo u ugovarawu izvoza –
navodi Vlaisavqevi}.

On dodaje da su uz ovaj
AREVA programski paket
za operativno planirawe
proizvodwe unapred za 168
sati va`na jo{ dva siste-
ma – jedan je sistem za nad-
zor u realnom vremenu,
ili sistem SCADA, koji
je u Dispe~erskom centru
EPS-a ve} stavqen u
funkciju, i drugi, sistem
za prikupqawe, arhivira-
we i izve{tavawe o radu
na{eg proizvodnog siste-
ma, koji }e u rad biti pu-
{ten 1. avgusta ove godi-
ne. Tako|e, ne mawe va`an
je i sistem za izradu bi-
lansa elektroenergetskog
sistema, koji je neka vrsta
integrisanog sistema, sa
kojim }e se unaprediti i
planerska i trgovinska
funkcija u EPS-u. Sve to
ima za svrhu da na vi{i
nivo podigne planirawe
proizvodwe i trgovine,
kako bi, prema re~ima
Vlaisavqevi}a, EPS naj-
optimalnije koristio
svoje potencijale. í

Anka Cvijanovi}

– Ne, ciq ove direkcije nije da struju proda u najpovoqni-
jem trenutku, kada je cena na tr`i{tu najboqa, jer je prevas-
hodna obaveza da se podmire tarifni potro{a~i i stalni
kupci. Kada na otvorenom tr`i{tu cena struje ska~e, onda to
zna~i da je nema dovoqno u okru`ewu, a mi moramo da brine-
mo pre svega o tarifnim potro{a~ima. Dakle, ne mo`emo da
se rukovodimo iskqu~ivo logikom profita. Na profit mo-
`emo da ra~unamo kada imamo vi{kove i samo u toj prilici
}emo izvoziti, bez obzira na to koje je godi{we doba ili ka-
kva je potra`wa za elektri~nom energijom. Takvo pona{awe
odre|uje nam na{ polo`aj javnog preduze}a, koje je obavezno
da osvaruje elektroeneregetski bilans Republike Srbije –
odgovorio je Vlaisavqevi} na pitawe da li }e EPS koristi-
ti svoju prednost sa reverzibilnom hidroelektranom, na
primer, da mo`e da izveze struju po najve}oj ceni, odnosno
da se barem povremeno na tr`i{tu slu`i iskqu~ivo logi-
kom profita. 

Samo vi{ak u izvoz

Upravqawe
proizvodwom

u realnom vremenu:
iz Dispe~erskog

centra EPS-a 



N ajve}a prednost
spajawa dva javna
preduze}a – za
proizvodwu elek-

tri~ne energije i ugqa – u
Kostolcu, u tome je {to }e
se veliki broj funkcija u
procesu rada objediniti,
pa samim tim i racionali-
zovati. Kao drugo, bitno je
{to se takvim objediwa-
vawem znatno dobija i na
kvalitetu rada i to poseb-
no za najkvalitetnije ka-
drove koji }e sada zajed-
ni~ki raditi u korist
Privrednog dru{tva. I
tre}a pozitivna karakte-
ristika wihovog spajawa je
{to se planirawe vr{i je-
dinstveno, {to omogu}ava
najve}i stepen koordina-
cije u proizvodwi ugqa i
elektri~ne energije.O~e-
kuje se i da }e finansijsko
pra}ewe proizvodwe „sa
jednog mesta” dovesti i do
izra`enijeg smawivawa
tro{kova proizvodwe i
ukupnih tro{kova – ka`e
Dragan @ivkovi}, direk-
tor Privrednog dru{tva
„TE-KO Kostolac”. 

Prema re~ima @ivkovi-
}a, tromese~na aktivnost
na spajawu dva javna predu-

ze}a, ogledala se, pre svega,
u poslovnom prestrojavawu
u delu ekonomskih i prav-
nih poslova, sve do plani-
rawa i za{tite. U prva tri
meseca ure|eni su zajedni~-
ki sektori i slu`be, koji
po prirodi posla moraju za-
jedno da rade, i pretresena
su sva normativna akta da
bi se dovela na zajedni~ki
nivo. U toku je izrada no-

vih akata privremeno opre-
deqenih za jedno re{ewe,
zasnovano na dokumentima
koja su va`ila u jednom ili
drugom preduze}u. Re{ewe,
koje je proceweno da je
boqe, ure|uje otvorena pi-
tawa i odnose u privred-
nom dru{tvu. 

– Sve aktivnosti usmere-
ne su na to da Privredno
dru{tvo „TE-KO Kosto-

lac” u pravom smislu posta-
ne zaokru`ena celina – is-
ti~e @ivkovi}. Proces
proizvodwe po~iwe sa
ugqem, a zavr{ava se sa
elektri~nom energijom, uz
sijaset drugih prate}ih po-
slova. U ovom trenutku re-
organizacije u Elektro-
privredi Srbije, PD „TE-
KO Kostolac” predstavqa
„pilot” projekat za ~itav
EPS. Jer, ovo dru{tvo bi
trebalo da „probije led” za
stvarawe ovakve vrste za-
jedni{tva. Ali, pravi re-
zultati do}i }e tek kroz iz-
vesno vreme i onda }e se
znati u kojoj meri je ovakvo
re{ewe dobro ili ne. ^ak
ni samo fizi~ki, dva javna
preduze}a ne mogu se brzo
spojiti bez ve}ih proble-
ma. Ta dva preduze}a, nai-
me, samostalno su se razvi-
jala punih 15 godina. U wi-
ma je dosta toga bilo druga-
~ije organizovano, tako da
su postojale zna~ajne raz-
like u ure|ivawu pojedi-
nih poslova. Termoelek-
trane su, na primer, kao
javno preduze}e, imale do-
sta dobro razvijen in-
formacioni sistem. Na{e
sagledavawe je bilo da se
uvo|ewem informacionog
sistema i u rudarskom delu
re{ava mnogo. Ali, tu sada
sledi niz poslova kao {to
je, recimo, zajedni~ko {i-
frirawe robe u magacini-
ma. Ovo je samo jedna u nizu
aktivnosti koje se obavqa-
ju u prosecu objediwavawa
funkcija u privrednom
dru{tvu. U postupku odlu-
~ivawa kako }e se neko pi-
tawe re{iti i kako }e se
pojedini poslovi organi-
zovati, opredequjemo se za
prethodna razvijenija i
uspe{nija re{ewa. 

Najzna~ajniji i najslo`e-
niji posao u ovom trenutku
je izrada nove organizacio-
ne {eme i sistematizacija
poslova, a {to }e biti za-
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DRAGAN @IVKOVI], DIREKTOR PD „TERMOELEKTRANE I KOPOVI KOSTOLAC”, D.O.O.

„Test” za daqe promene
Termoelektrane i povr{inski kopovi „Kostolac” ve} ~etiri meseca rade kao za-

okruæena celina EPS obezbedio zna~ajna investiciona sredstva

Kadrovi nisu problem 
– Za razliku od drugih privrednih dru-

{tava, u Kostolcu, uglavnom, nije izra`en
problem sa kadrovima – ka`e Dragan @iv-
kovi}. Problema ima kada su u pitawu za-
natska zanimawa, ali PD „TE-KO Kosto-
lac” ne nedostaju kadrovi sa visokom
stru~nom spremom. Ne postoji ni odliv ka-
drova zbog specifi~nosti potrebnih zani-
mawa. Bagerista, na primer, ne mo`e da se
zaposli na drugom mestu sem na kopovima. Ovde se, me|utim, po-
javquje drugi problem koji se odnosi na zatvorenost sredine i
na izra`eno (ne)zadovoqstvo pojedinih kadrova. Nove ideje,
zbog toga, te{ko se probijaju. Treba pokrenuti qude, motivisa-
ti ih za primenu novih ideja. Motivacija su i zarade, ali one
takve kakve jesu nisu dovoqno stimulativne. Mogu se pove}ati
boqim radom, uspe{nijom organizacijom poslova i u{tedama.
To je osnov svega. Ovu pri~u moramo ~esto da ponavqamo, kako
bi doprla do svih zaposlenih. EPS je u tom pogledu prvi napra-
vio iskorak i u ovoj oblasti, ~ime se polako stvaraju uslovi za
neko boqe vreme.

DRAGAN @IVKOVI]
DIREKTOR PD „TERMOELEKTRANE I KOPOVI KOSTOLAC” D.O.O

Proizvodwa
elektri~ne
energije preko
plana za 10
odsto: TE
„Kostolac B”
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snovano na specifi~nim
zahtevima i uslovima rada u
ovom privrednom dru{tvu.
Novom {emom i sistemati-
zacijom poslova, nastoja}e
se da se izbegnu neka ranija
re{ewa. Posebno, kada je u
re~ o broju nivoa rukovo-
|ewa. Prema trenutnom sa-
gledavawu, optimalno je da
bude {est do sedam nivoa u
sistemu rukovo|ewa i to bi-
lo u rudarskom, odnosno
energetskom sektoru. Spe-
cifi~nost ovog posla ogle-
da se i u ~iwenici da je do-
{lo do objediwa-
vawa slu`bi i sek-
tora u delu zajed-
ni~kih poslova, pa
samim tim i do
smawivawa broja
radnih mesta i do
novih raspore|i-
vawa radnika. 

U „Kostolcu” su
veoma zadovoqni
ostvarenim rezul-
tatima u ovogodi-
{woj proizvodwi.
U periodu od po~etka janu-
ara do druge polovine
aprila, proizvodwa ugqa
je ostvarena dva odsto vi-
{e od plana, elektri~ne
energije deset i otkrivke,
tako|e, deset odsto iznad
plana. Pored ostvarivawa

bilansa proizvodwe, ruko-
vodstvo Privrednog dru-
{tva posebno ohrabruje
podatak da su odobrena iz-
uzetno visoka investicio-
na sredstva koja su na-
mewena daqem razvoju u ru-
darskom i elektroenerget-
skom sektoru.

– Elektroprivreda Srbi-
je je prepoznala potrebe
ovog dru{tva za wegov
daqi razvoj i odobrila je
znatna investiciona sred-
stva. Takav novac, a re~ je o
nekoliko desetina milio-

na evra, veoma su zna~ajna
za perspektivna ulagawa u
kopove i termoelektrane –
napomiwe @ivkovi}. –
Najve}e investicione ak-
tivnosti odnose se na revi-
talizaciju TE „Kostolac
A”, oba bloka od 210 i 100

MW i ugradwu elektro-
filtera. Zna~ajan posao
bi}e i izgradwa petog BTO
sistema, kao i bunkera u
„Drmnu”. Od investicio-
nih poslova posebno se po
zna~aju izdvaja re{avawe
problema pepeli{ta na TE
„Kostolac A”, a nadamo se
da }emo do kraja godine u}i
u iste poslove za TE „Ko-
stolac B”. Svemu tome tre-
ba dodati i redovne remon-
te, koji su ovde po~eli u
aprilu i za sada se odvijaju
po utvr|enim planovima.

Termoelektrane su u
pro{loj godini ostva-
rile rekordnu proiz-
vodwu. U ovoj, ona }e
biti mawa za oko 200
miliona kilovat-~a-
sova s obzirom na ~e-
tvoromese~ni remont
i investicione po-
slove na bloku „A”.
Sve ovo ukazuje na to
da }e u „Kostolcu” do
zimskog perioda biti
prisutna vrlo `iva

aktivnost na svim poqima,
zna~i u oblasti investici-
ja, remonata i, naravno, u
proizvodwi ugqa i elek-
tri~ne energije. Kako pri
tom nagla{ava @ivkovi},
ispuwewe svih tih obaveza
zahteva maksimalno dobru

organizaciju i nesebi~an i
pove}an rad zaposlenih u
privrednom dru{tvu.

Odobrena investiciona
sredstva za ovu godinu sa-
mo potvr|uju opredeqewe
da je perspektiva „Kostol-
ca”, u rudarskom delu, do-
stizawe proizvodwe od de-
vet miliona tona ugqa na
godi{wem nivou. Za ovako
visoku proizvodwu po-
trebno je obezbediti, ve}
pomenuti, novi BTO si-
stem koji }e omogu}iti po-
ve}awe proizvodwe ot-
krivke na PK „Drmno”. U
perspektivi razvoja u „Ko-
stolcu”, razmi{qa se o za-
tvarawu PK „]irikovac”
i tada bi se sva proizvod-
wa ugqa potrebnog za rad
obe termoelektrane, snage
1.000 megavata, ostvariva-
la na Povr{inskom kopu
„Drmno”.

Start novog Privrednog
dru{tva za sada se ocewuje
uspe{nim. Ciq je daleko a
bi}e dostignut, kako je i
direktor @ivkovi} nagla-
sio, ostvarivawem svih po-
stavqenih zadataka u obla-
sti organizacije, proiz-
vodwe i investicija. í

Miodrag Filipovi}
Kristina Jani}ijevi}

Nove ideje se te{ko probijaju,
ali qudi se moraju pokrenuti,
motivisati za primenu novih

ideja, bar zaradama, koje,
ipak, za sada nisu dovoqan

pokreta~ki faktor

Zna~ajne ovogodi{we
investicije na kopu „Drmno”
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FORUMI

O bele`avawe ju-
bileja Nikole
Tesle treba da
doprinese da se

dana{wi nara{taji pod-
sete na stvaraoce kakav je
Tesla, kako bi shvatili da
je na{a riznica civiliza-
cijkog doprinosa mnogo
bogatija nego {to to iz-
gleda i da se na wu treba
vi{e oslawati. U riznici
epohalnih pronalazaka,
kojima je civilizacija na-
predovala ne nekoliko ko-
raka, nego nekoliko veko-
va, nalazi se pet-{est pro-
nalazaka Nikole Tesle,
koji je, izme|u ostalog, je-
dini Sloven me|u desetak
pronalaza~a u oblasti
elektrotehnike ~ije ime
nosi jedinica mere
i kojem je na taj na-
~in odato najve}e
mogu}e priznawe. U
Programu obele`a-
vawa 150-godi{wi-
ce ro|ewa Nikole
Tesle Vlada Repu-
blike Srbije pred-
videla je ~itav niz
manifestacija, ko-
jima }e se pridru-
`iti mnogim drugim zem-
qama u svetu u obele`a-
vawu Teslinog jubileja i s
ponosom afirmisati Te-
slino srpsko poreklo. 

Ovo je rekao Radomir
Naumov, republi~ki mini-
star rudarstva i energeti-
ke i kopredsednik Koordi-
nacionog tima Vlade Sr-
bije za obele`avawe 150-
godi{wice ro|ewa Niko-

le Tesle prilikom pred-
stavqawa Programa ove
proslave, koje je organizo-
vano u prostorijama RTS-a
18. aprila ove godine. 

Kako je objasnio repu-
bli~ki ministar za nauku
i za{titu `ivotne sredi-
ne, tako|e kopredsednik
Koordinacionog tima,
Aleksandar Popovi}, naj-
zna~ajnije manifestacije
u Srbiji bi}e sve~ana aka-
demija u Beogradu 10. jula,
na koju su ve} pozvani
ugledni nau~nici i zva-
ni~nici Evrope i me|una-
rodne zajednice, zatim
sledi nau~ni skup u SA-
NU u oktobru, stalna po-
stavka izlo`be u Galeriji
SANU i Galeriji Matice

srpske, kao i veliki broj
nau~nih tribina. Popo-
vi} je istakao da obele`a-
vawe jubileja u Srbiji i
me|u Srbima nije ograni-
~eno, niti u potpunosti
obuhva}eno Republi~kim
programom, jer }e veliki
broj manifestacija orga-
nizovati lokalne zajedni-
ce i institucije, kao i di-
jaspora. 

O manifestacijama u
{kolama i na fakulteti-
ma novinarima je govori-
la pomo}nik ministra
prosvete i sporta Vesna
Fila, koja je istakla da su
u {kolama aktivnosti ve}
po~ele, i to iz akcije
„EPS i deca”, koje su zva-
ni~ni deo Republi~kog
programa. Likovni kon-
kurs je u toku, deca su pose-
tila TENT i Muzej Niko-
le Tesle, a na jesen }e se
organizovati literarni
konkurs. Ova takmi~ewa
odvijaju se pod motom „Te-
sla – bajka o struji”.

Direktor Muzeja Niko-
le Tesle u Beogradu Vla-
dimir Jelenkovi} rekao
je da aktivnosti u ovoj in-

stituciji uveliko
teku i da je izlo-
`ba Teslinih pro-
nalazaka ve} po-
stavqena u holu
Skup{tine grada
Beograda, gde je
prvi put izlo`eno
i svih 56 Teslinih
diploma. Planira-
no je da se sa ovom
postavkom gostuje u

Zagrebu, Rijeci, Osijeku,
a potom i u nekim grado-
vima Evrope i Australi-
ji. Posebnu izlo`bu Mu-
zej }e posvetiti jedinom
Teslinom boravku u Beo-
gradu i ona }e biti po-
stavqena u Skup{tini
grada 2. juna.

Direktor RTS-a Alek-
sandar Tijani} naveo je da
}e javni servis direktno

prenositi sve~anu akade-
miju i druge velike mani-
festacije, a poseban do-
prinos obele`avawu jubi-
leja da}e Obrazovni i Na-
u~ni program RTS-a. Is-
takav{i da jedna dimenzi-
ja proslave treba da bude
nacionalna identifika-
cija Nikole Tesle, Tija-
ni} je rekao da se planira
TV spot o Tesli, koji }e
opomenuti svet na 150-go-
di{wicu wegovog ro|ewa
i afirmisati wegovo srp-
sko poreklo.

Kako je re~eno, uz mani-
festacije u Srbiji, plani-
rano je i u~e{}e na{ih na-
u~nika i stru~waka na me-
|unarodnim konferenci-
jama u ~ast Tesle, zatim iz-
davawe monografija i pu-
blikacija o Teslinim pa-
tentima i institucijama
koje nose wegovo ime, odr-
`avawe vi{e multimedi-
jalnih prezentacija, kao i
premijera opere „Qubi~a-
sta vatra” u Narodnom po-
zori{tu u Beogradu.

Republika Srbija u~e-
stvova}e i u ure|ewu cr-
kve Svetog Petra i Pavla
u Smiqanu, u kojoj je Te-
sla kr{ten, a za koju je
zvona naru~io EPS. Ta-
ko|e, EPS }e postaviti
spomenik Nikoli Tesli
na Novom Beogradu, a is-
pred Muzeja Nikole Te-
sle postavi}e se fontana,
na osnovu Teslinog pa-
tenta. í

A. C.

PREDSTAVQEN PROGRAM OBELEÆAVAWA 150-GODI[WICE RO\EWA NIKOLE TESLE

Sve~anosti
dostojne
velikana

Na dan Teslinog ro|ewa, 10. jula, sve~a-
na akademija u Beogradu, u oktobru veliki
nau~ni skup u SANU, a organizova}e se i
izloæba Teslinih pronalazaka i ~itav
niz nau~nih i obrazovnih manifestacija Sa predstavqawa Programa obele`avawa Teslinog jubileja 

U obele`avawu jubileja
Nikole Tesle  predvi|ene su

manifestacije koje }e
s ponosom afirmisati Teslino

srpsko poreklo
*

*
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UPRAVNI ODBOR EPS-a

Nova cena–mawi gubitak
Poskupqewe i niz drugih mera, treba da smawe planirani gubitak Ukupan pri-

hod treba da se pove}a za 7,6 a ukupni rashodi da se smawe za 4,9 milijardi dinara

N a sednici
Upravnog odbo-
ra EPS-a, odr-
`anoj 4. maja

(predsedavao prof. dr Je-
roslav @ivani}) usvojen
je Program o izmenama i
dopunama plana poslova-
wa za 2006. godinu. Taj
dokument smatra}e se do-
netim po dobijawu sagla-
snosti Vlade Srbije. Re-
program ovogodi{weg
plana poslovawa usledio
je zbog bitno promewenih
uslova i pretpostavki na
kojima se zasnivao po~et-
kom godine. Od najva`ni-
jih planskih elemenata,
na osnovu toga, ukupan
prihod je pove}an za 7,6
milijardi dinara, a ukup-
ni rashodi su smaweni za
4,9 milijardi dinara.
Planirani poslovni gu-
bitak, stoga, je sa 15,1 mi-
lijarde sveden na samo 2,6
milijarde dinara. Sa
usvojenim izmenama i do-
punama godi{weg plana
poslovawa iz projektova-
nog bilansa nov~anih to-
kova proizilazi da }e
EPS-u nedostajati 4,6
milijarde dinara. Takav
minusni saldo prevazi}i
}e se preduzimawem mera
na daqoj racionalizaci-
ji poslovawa, dodatnim
zadu`ewem kod banaka i
odlagawem pla}awa doba-
vqa~ima i izvo|a~ima ra-
dova.

-Poslovni prihod pove-
}an je na osnovu korigo-
vane planirane fakturi-
sane dobiti od prodaje
elektri~ne energije i to
za efekte posle pove}awa
cene elektri~ne energije
od 1. aprila od 15 odsto,
{to iznosi 8,78 milijar-
di dinara – istakao je
Ratko Bogdanovi}, direk-
tor Direkcije za ekonom-
sko-finansijske poslove
EPS-a. Na wegov rast
uticali su, tako|e, do-

stignuti nivo prose~ne
cene elektri~ne energije
od 1. aprila od 3,34 dina-
ra po kilovat-~asu, pri-
hod na osnovu 500 milio-
na dinara od o~ekivanih
subvencija iz tranzicio-
nog fonda Vlade Srbije,
a za finansirawe dela
planiranih stimulativ-
nih otpremnina i pove}a-
na dobit od potro{a~a za
izgradwu elektrodistri-
butivne mre`e za 647 mi-
liona dinara, a u skladu
sa usagla{enim na~inom
kwi`ewa ovih sredstava. 

Poseban zna~aj i u ovom
planu se pridaje Progra-
mu racionalizacije i re-
strukturisawa EPS-a.
Re~ je o delovima koji se
odnose na sprovo|ewe
druge faze izdvajawa nee-
lektroprivrednih delat-
nosti koje se obavqaju u
privrednim dru{tvima,
usagla{avawu organiza-
cije, rada i poslovawa JP
sa sedi{tem na teritori-
ji AP Kosovo i Metohija
i na stimulativne ot-
premnine za dobrovoqan
odlazak zaposlenih. Ak-
tuelizovan je, tako|e, i
plan investicija, sa sada

predvi|enim intenzivni-
jim ulagawima, za pro{i-
rewe granica Poqa „D” i
preseqewa Vreoca, sana-
cije bagera u PD „RB Ko-
lubara” i na kopu „Drm-
no”, kao i za br`e aktivi-
rawe investicija TE
„Kostolac A” u ciqu rea-
lizacije godi{weg elek-
troenergetskog bilansa.

^lanovi Upravnog od-
bora EPS-a usvojili su i
informaciju o izvr{ewu

elektroenergetskog bi-
lansa za mart, sa proce-
nom za april i sa sagleda-
vawem za maj.

Rad u ovom periodu ka-
rakteri{u velike vode
zna~ajno smawewe proiz-
vodwe u HE, kao i neo~e-
kivano visoka potro{wa,
sa velikim oscilacijama,
istakao je Zoran Manasi-
jevi}, zamenik general-
nog direktora JP EPS.
Ti uslovi su veoma nepo-
voqni za rad elektroe-
nergetskog sistema EPS-
a, jer je u tim danima sna-
ga nedostajala i za norm-
alne re`ime rada. Zbog
toga su pomereni remonti
nekih akumulacionih
elektrana, kao i remonti
u „TENT B 1” i bloka 1 u
TENT-u A.

Donete su i odluke o
transfernim cenama za
2006. godinu, o stimula-
tivnim naknadama za spo-
razumni prestanak rad-
nog odnosa u EPS-u i o
pribavqawu zemqi{ta za
potrebe raseqavawa na-
seqa Mesne zajednice
Vreoci. í

M. Filipovi}

U EPS-u je i lane nastavqen kontinuitet u oporavku ener-
getskih kapaciteta, konstatuje se u usvojenom konsolidovanom
izve{taju o poslovawu javnog preduze}a u 2005. godini. Prema
re~ima Ratka Bogdanovi}a, ostvarena neto proizvodwa elek-
tri~ne energije od 36,48 milijarde kilovat-~asova u elektra-
nama EPS-a najve}a je od 1990. godine, a u posledwih deset se-
zona najboqi su i pokazateqi tehni~ke efikasnosti termoe-
lektrana. Lawski uvoz elektri~ne energije od 292 miliona ki-
lovat-~asova mawi je od ostvarenog u 2004. godini za 16, a od
planiranog za 2005. godinu za 36 odsto. Realizovan je, istovre-
meno, neplaniran izvoz od preko milijardu kilovat-~asova,
{to je vi{e nego prethodne godine za 4,7 puta.

U protekloj godini ostvarena je i najve}a potro{wa elek-
tri~ne energije u Srbiji od 1990. godine. Finalna potro{wa
struje iznosila je preko 26,5 milijardi kilovat-~asova i za
dva odsto bila je iznad plana, a za pet odsto ve}a je od ostva-
rene u 2004. godini. Procenat gubitaka po prenetom kilovat-~a-
su na distributivnoj mre`i iznosio je 14,42 odsto i za 0,82
procenta ve}i je od plana, ali je i za 0,68 odsto mawi nego
prethodne godine.

Rekordna proizvodwa

Vi{e para
za sanaciju

bagera:
kopovi

„Kolubare”



13

MAJ 2006 kWh BROJ 388

KA NOVOM EPS-u

Zaposlenih mawe za 2.500?
Nastavqa se smawivawe broja zaposlenih kroz isplatu stimulativnih na-

knada za raskid radnog odnosa U toku prijavqivawe zaposlenih u JP sa Ko-
smeta, kao i invalida rada, te{ko bolesnih...

I u 2006. godini zaposle-
nima u EPS-u ima}e pravo
na isplatu stimulativnih
naknada za sporazumni pre-
stanak radnog odnosa. Iz-
menama i dopunama godi-
{weg plana poslovawa
sredstva za ove namene, u iz-
nosu 500 miliona dinara,
delom }e se obezbediti i iz
tranzicionog fonda Vlade
Srbije. Time }e se nastavi-
ti sa smawivawem zaposle-
nih u JP EPS, a kako je
predvi|eno planom poslo-
vawa, EPS bi ove godine
napustilo jo{ oko 2.500
radnika.

U okviru re{avawa rad-
no-pravnog statusa zaposle-
nih u javnim preduze}ima sa
sedi{tem na teritoriji
Kosova i Metohije doneta
je odluka o stimulativnim
naknadama za sporazumni
prestanak radnog odnosa,
sa ciqem podsticawa do-
brovoqnog izja{wavawa
zaposlenih. To se posebno
odnosi na kategoriju zapo-
slenih koji mogu da ostvare
starosnu penziju, kao i na
radnike koji bi sa odre|e-
nim iznosom tih primawa
mogli da na drugi na~in
re{e svoju uposlenost. Da
bi se zaposleni dodatno

podstakli za prijavqivawe
za sporazumni prestanak
radnog odnosa, odre|eno je
da osnovica za odre|ivawe
visine naknade bude pro-
se~na ispla}ena mese~na
neto zarada u EPS-u u po-
sledwem tromese~ju 2005.
godine, uve}ana za 10 odsto,
koja se jedinstveno pri-
mewuje za sve zaposlene u
JP sa Kosmeta. Na taj na~in
izbegnuta je wihova dis-
kriminacija u zavisnosti
od toga da li su u odre-
|enom periodu bili
radno anga`ovani
ili su odsustvovali sa
rada i primali nakna-
du zarada zbog objek-
tivnog prekida rada.

Stimulativna na-
knada za sporazumni
prestanak radnog od-
nosa zaposlenih u JP
sa Kosmeta utvr|ena je
za radnike koji u toku 2006.
godine ispuwavaju uslove
za starosnu penziju – prema
nedostaju}im godinama `i-
vota do 31. maja 2006. godi-
ne, kao dana prestanka rad-
nog odnosa, pa do navr-
{ewa 65 godina `ivota. I
to u visini jedne osnovice
za svaka dva meseca u prvoj
nedostaju}oj godini,  za sva-
ka tri meseca u drugoj i za
svakih {est meseci u preo-
stalim nedostaju}im godi-
nama, a najvi{e za 16 osno-
vica. Za zaposlene koji
imaju najmawe deset godina
sta`a osigurawa, u iznosu
jedne osnovice za svaku pu-
nu godinu sta`a osigu-
rawa, a najvi{e za 30 osno-
vica. I za zaposlene koji
imaju do deset godina sta-
`a osigurawa u iznosu od
deset osnovica. Prijavqi-
vawe zaposlenih iz JP sa
Kosmeta po~iwe odmah po
donetoj odluci i sprovodi-
}e se do 19. maja Sporazum o
prestanku radnog odnosa

zakqu~i}e se do 31. maja
2006. godine, kada bi zapo-
slenima koji se prijave za
prestanak radnog odnosa
pod tim uslovima i prestao
radni odnos.

Sa podsticawem dobro-
voqnih prijava zaposlenih
za sporazumni prestanak
radnog odnosa nastavqa se
i u JP EPS i u wegovim za-
visnim privrednim dru-
{tvima. Ponuda za spora-
zumni prestanak radnog od-

nosa u 2006. godini odnosi-
}e se na invalide, zatim na
radnike koji imaju telesno
o{te}ewe ili se nalaze u
te{kom zdravstvenom sta-
wu, kao i na zaposlene za
koje generalni direktor,
odnosno direktori pri-
vrednih dru{tava, procene
da prestanak radnog odnosa
ne ugro`ava nesmetano
obavqawe poslova i ne zah-
teva prijem drugih lica u
radni odnos. Pravo na is-
platu ovih stimulativnih
naknada nemaju zaposleni
koji u 2006. godini navr{a-
vaju 65 godina `ivota, a
imaju najmawe 15 godina
sta`a osigurawa i oni pre-
ma kojima je zapo~et postu-
pak davawa otkaza o ugovo-
ru o radu. Zaposlenom kome
prestaje radni odnos, na
osnovu sporazuma po ovoj
odluci, a koji u u toku 2006.
godine ispuwava uslove za
odlazak u starosnu penziju,
ispla}uje se, istovremeno,
i otpremnina u iznosu

utvr|enom odredbama PKU.
Osnovicu za utvr|ivawe
stimulativne naknade za
sporazumni prestanak rad-
nog odnosa predstavqa pro-
se~na mese~na neto zarada
ostvarena u EPS-u u po-
sledwem tromese~ju 2005.
godine, uve}ana za 10 odsto,
odnosno prose~na mese~na
neto zarada koju je zaposle-
ni ostvario u posledwem
tromese~ju lane, ukoliko je
to povoqnije. Pod prose~-

nom neto zaradom
ostvarenom u EPS-u
smatra se zarada
umawena za iznos po-
reza i doprinosa ob-
ra~unat na wu za obav-
qeni rad i i vreme
provedeno u radu, a u
skladu sa ugovorom o
radu i PKU, ra~unaju-
}i i uve}awa po osno-
vama utvr|enim PKU.

Stimulativna naknada za
sporazumni prestanak rad-
nog odnosa zaposlenih
utvr|uje se za: radnike koji
u toku 2006. godine ispuwa-
vaju uslove za starosnu pen-
ziju – prema nedostaju}im
godinama `ivota od 30. ju-
na 2006. godine,  kao dana
prestanka radnog odnosa,
do navr{ewa 65 godina `i-
vota. I to u visini osnovi-
ce za svaka dva meseca u pr-
voj nedostaju}oj godini,
svaka tri meseca u drugoj i
za svakih {est meseci u
preostalim nedostaju}im
godinama, a najvi{e za 16
osnovica. Poziv zaposle-
nima za stimulativne na-
knade bi}e objavqen do 10.
maja, wihovo prijavqivawe
sprove{}e se do 31. maja, a
sporazumi o prestanku rad-
nog odnosa zakqu~i}e se do
30. juna, kada tim radnici-
ma i prestaje radni odnos u
EPS-u. í

M. Filipovi}

Osnovica za utvr|ivawe 
naknade bi}e prose~na neto 
zarada u EPS-u ostvarena u 
posledwem tromese~ju 2005. 
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UElektroprivredi
Srbije po~elo je
prikupqawe ra-
znih dokaza o is-

puwavawu uslova za dobijawe
licence za obavqawe ener-
getskih delatnosti. Zakon o
energetici i odgovaraju}i
podzakonski akt, nala`u da
se to obavi do kraja juna ove
godine. Neka pitawa su osta-
la nerazja{wena i bilo je
neophodno da predstavnici
Ministarstva rudarstva i
energetike i Agencije za
energetiku pomognu pred-
stavnicima energetskih su-
bjekata u EPS-u, u pripremi
zahteva za izdavawe licence.

Na zajedni~kom sastanku,
koji je odr`an 19. aprila
(predsedavala Olivera Do-
li}, direktor Direkcije
EPS-a za pravne poslove i

qudske resurse), predstavni-
ci svih privrednih dru{tava
EPS-a imali su prilku za ot-
klawawe odre|enih dilema,
koje su se naj~e{}e odnosile
na to ko i {ta u privrednim
dru{tvima treba da pribavi
za dobijawe licence.

Ovom prilikom, Mira Si-
mi}, predstavnik Agencije za
energetiku, upoznala je pri-
sutne i sa predstoje}im izme-
nama pravilnika o davawu
licenci. Jedna se odnosi na
deo o ovla{}ewu inspektora,
po{to je jasno da oni ne mogu
da obi|u svaki od nekoliko
hiqada objekata i za wih daju
izve{taje. Sada }e biti data
mogu}nost da inspektori
obavezno obave inspekcijski
nadzor nad objektima, koji su
novi i onima, koji su van po-
gona du`e od godinu dana (re-

monti i sli~no). U drugoj ka-
tegoriji su, kako je rekla Mi-
ra Simi}, energetski i za-
{titni objekti, koji su u
funkciji na dan podno{ewa
zahteva za izdavawe licence.
U ovom slu~aju inspektor bi
obavio nadzor i dao mi-
{qewe. U tre}oj kategoriji
su oni objekti koje inspekto-
ri ne mogu da stignu da obi|u
i za koje oni daju zakqu~ak da
li ispuwavaju uslove ili ne,
na osnovu izve{taja samog
energetskog subjekta. Taj iz-
ve{taj se odnosi na redovno
obavqena ispitivawa, odr-
`avawe i remonte uz davawe
kompletne dokumentacije sa
popisom objekata, koji su u
funkciji, a za koje se izjavom
garantuje da u svemu mogu da se
obezbede sa stanovi{ta
funkcionisawa i obavqawa

delatnosti. Na osnovu takvog
izve{taja, inspektor bi
predlo`io da se licenca iz-
da ili ne. To se najvi{e od-
nosi na veliki broj trafo-
stanica u distribucijama, na
preglede delova mre`e i
sli~no.

Tako|e, odre|ene izmene,
kako je re~eno, bi}e skop~a-
ne i sa finansijskim poslo-
vawem, odnosno kretawem
novca, stawem ra~una u po-
slovnim bankama... Potvrde o
bonitetu }e od 1. jula izdava-
ti Narodna banka Srbije.

Pitawa prisutnih odno-
sila su se i na na~in po-
puwavawa odre|enih obraza-
ca za izdavawe licence, na
vrste dokumenata koji treba
da se prilo`e, kao i na dru-
ge detaqe. í

D. Ob.

ZAJEDNI^KI SASTANAK PREDSTAVNIKA MINISTARSTVA RUDARSTVA I
ENERGETIKE, AGENCIJE ZA ENERGETIKU I PRIVREDNIH DRU[TAVA EPS-a

Licence u zavr{noj fazi
Niz detaqa traæi brzo razja{wewe kako bi se poslovi oko dobijawa licence za

obavqawe energetske delatnosti okon~ali do kraja juna 

POVODOM 17. MAJA, SVETSKOG DANA TELEKOMUNIKACIJA

Novih 1000km opti~kog kabla
Kroz razvoj novih telekomunikaci-

onih mre`a i sistema EPS daje svoj
doprinos oblasti telekomunikacija.
Projekat razvoja telekomunikacio-
nog sistema podr`avaju evropske ban-
ke kroz ugovore sa na{om kompanijom
– rekao je Slavoqub Luki}, direktor
Projekta telekomunikacije, povodom

Svetskog dana telekomunikacija koji
se obele`ava 17. maja. – Trenutno smo
na polovini projekta koji se realizu-
je po dogovorenoj dinamici. Po~eli
smo sa instalirawem novih hiqadu
kilometara opti~kog kabla, zavr{e-
ni su tenderi za ure|aja za napajawe
terminalne opreme, tako da bi za po-

trebe EPS-a odre|eni pravci OPGW
mre`e mogli da budu pu{teni u rad
do kraja ove godine. 

Prema re~ima Luki}a, s obzirom na
pozicije iz prethodnih godina, naprav-
qen je o~igledno zna~ajan doprinos te-
lekomunikacionim mogu}nostima na-
{e kompanije, a time i na{e zemqe.

– I po tom aspektu ukqu~ujemo se kao
kompanija u uniju elektroprivreda.
Susedne zemqe su dosta odmakle po
tehni~kim mogu}nostima, a neke od
wih ve} smo dostigli. Na{i uzori u
ovoj oblasti su razvijene zemqe sveta.
Mi{qewa sam da }emo za vrlo kratko
vreme biti ravnopravni sa nama sli~-
nim ili ve}im elektrokompanijama.
To }e biti napredak u kori{}ewu i
tehni~kih i poslovnih komunikacija u
elektroprivredi. Tako|e, kada se za to
stvore uslovi, mo}i }emo da ponudimo
usluge i na slobodnom telekomunika-
cionom tr`i{tu – rekao je Luki}. í

R. E

Radovi na DV 296
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R adomir Naumov,
ministar rudar-
stva i energetike
Srbije sa sarad-

nicima, dr Vladimir \or-
|evi}, generalni direktor
EPS-a i Dragan Vigwe-
vi}, generalni direktor
EMS-a prilikom posete ju-
goisto~nom delu Srbije,
sredinom aprila, razma-
trali su mogu}nosti za ula-
gawa u ja~awe energetske
infrastrukture ovog pod-
ru~ja. Kako je ministar
Naumov istakao, na konfe-
renciji za novinare odr-
`anoj tim povodom, Ni{
ima sve uslove da postane
energetski centar Srbije,
kako u pogledu elektromre-
`e i sigurnog i kvalitet-
nog napajawa elektri~nom
energijom, tako i u komu-
nalnoj energetici i u
snabdevawu gasom. U tom
pravcu Ni{ bi trebalo i
da razvija budu}e privred-
ne aktivnosti. Ovaj region
trenutno ti{ti dosta lo-
{a distributivna mre`a,
pa }e se, stoga, taj problem
prevazi}i zajedni~kim an-
ga`ovawem EPS-a, lokal-
ne samouprave u op{tina-
ma na ovom podru~ju i gra-
|ana. Ni{ }e, po wegovim
re~ima, uskoro postati i
gasno ~vori{te.

– U distributivnom de-
lu grad Ni{ (a konkretno

ED „Ni{“) odgovoran je za
snabdevawe kupaca elek-
tri~nom energijom na ~i-
tavom podru~ju jugoisto~-
ne Srbije. Za ED „Ni{“ to
zna~i da bi trebalo da re-
alizuje i nove zadatke, sa
~ijim }e ispuwewem po-
stati vode}a distribucija
u PD „Jugoistok” d.o.o.
Pored unutra{we efika-
snosti, dva su kqu~na fak-
tora za budu}e uredno
snabdevawe kupaca elek-
tri~nom energijom – wena
cena i postignuti stepen
naplate – rekao je Vladi-
mir \or|evi}. Od najva-
`nijih investicija u ovoj
godini izdvojio je rekon-
strukciju tri trafo-sta-
nice 110/10 kV – TS „Ni{

10” u Jastrepcu, TS „Ni{
13” u Dowoj Vre`ini i TS
„Ni{ 8” na Ledenoj Ste-

ni. \or|evi} je istakao i
da je investicionim pla-
nom EPS-a za 2006. godinu
za PD „Jugoistok” odobre-
no oko 385 miliona dina-
ra, od ~ega 200 miliona za
investicije, a 185 milio-
na dinara za rekonstruk-
cije objekata.

Prema re~ima Dragana
Vigwevi}a, u zavr{noj je
fazi realizacija projekta
izgradwe 400 kV dalekovo-
da na pravcu Ni{ – Skopqe
(zapo~ete pre tri godine),
najve}im delom sa 21,5 mi-
liona evra (70 odsto) fi-
nansiranog iz donacije
EAR, dok je ostala sredstva
obezbedio EMS. í

S. Man~i}

NADZORNI ODBOR EPS-A RASPRAVLJAO O INTERNOJ REVIZIJI

Modeli za jedinstvene postupke
Posle promena u organizaciji JP EPS nasta-

lih u procesu reorganizacije i restrukturi-
sawa, kao i prevo|ewem javnih preduze}a u za-
visna privredna dru{tva, neophodno je da se
{to pre uspostavi na novim osnovama veoma
zna~ajna funkcija interne revizije, re~eno je,
izme|u ostalog, na sednici Nadzornog odbora
JP EPS, odr`anoj 14. aprila. Uloga, zadaci i
obaveze internog revizora definisani su u za-
konima o privrednim dru{tvima i o ra~unovod-
stvu i reviziji, kao i Odlukom o osnivawu pri-
vrednih dru{tava. Interna revizija u tim akti-
ma, naime, obuhvata postupke utvr|ivawa is-
pravnosti i zakonitosti. 

Kako je tim povodom istakao Dragojlo Ba`a-
lac, zamenik generalnog direktora EPS-a, po-
sle prelaska na novu organizaciju nije bilo sa-
svim jasno {ta }e biti kona~na nadle`nost in-
ternih revizora. Jer, pro{irewem delatnosti i
taj posao je postao obimniji, pa bi revizorima u
privrednim dru{tvima trebalo pomo}i da iz
zbirnih podataka, a koji se odnose na popise i
na kwigovodstvenu evidenciju, ocene kvalitet
ura|enog posla. U revizorskim izve{tajima, ta-
ko|e, potrebno je ukazati i na sve ono {to je za-
konom propisano, a nije ura|eno. Prema re~ima
Ratka Bogdanovi}a, direktora Direkcije za eko-
nomsko-finansijske poslove EPS-a, u ovom tre-

nutku veoma je va`no sagledati kako u privred-
nim dru{tvima funkcioni{e interna revizija,
s tim {to je wihov rad potrebno inovirati i sa
me|unarodnim obrascima. Usled velike odgo-
vornosti koju imaju interni revizori potrebno
je statutom regulisati wihovu ulogu i funkci-
ju, s tim {to }e oslonac u wihovom radu biti re-
dovna revizija. 

– Interna revizija ocewuje kqu~ne podatke
za obavqawe zakonom odre|enih poslova – re-
kao je Stanko Ivkovi}, predsednik Nadzorne ko-
misije EPS-a. Posao internih revizora, samim
tim, nije da propisuju procedure nego samo da
konstatuju da li su one ispo{tovane. M. F.

MINISTARSTVO, EPS I EMS U NI[U I NA JUGOISTOKU SRBIJE

Energetski centar Srbije

Ministar Naumov u obilasku severne industrijske zone u Ni{u
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Ministar za rudarstvo i energetiku u Vladi Republike Srbi-
je, Radomir Naumov, uo~i uskr{wih praznika, posetio je Kosto-
lac i razgovarao sa rukovodstvom Privrednog dru{tva „Termoe-
lektrane i kopovi Kostolac”. Naumov je obi{ao i poplavqeno
podru~je u Starom Kostolcu. Govore}i o sre|ivawu proizvodnih
kapaciteta, Naumov je na konferenciji za novinare, kojoj je pri-
sustvovao i Dragan @ivkovi}, direktor Privrednog dru{tva
„Termoelektrane i kopovi Kostolac”, istakao da su u proteklih
nekoliko godina ovde postignuti izuzetni rezultati. Iz sop-
stvenih sredstava EPS-a, donacija, a i iz kredita, prema re~ima
Naumova, u Kostolcu se finansiraju projekti kao {to su moder-
nizacija elektrofiltera na termoblokovima „Kostolac A”, mo-
dernizacija sistema za transport pepela i uvo|ewe nove tehno-
logije odlagawa pepela, kao i potpuna revitalizacija bloka od
100 megavata, ~ime }e se radni vek ovog u Srbiji najstarijeg term-
obloka produ`iti za narednih 15 godina. ^. Radoj~i}

Pare za „TE-KO Kostolac”
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Obele`avawe 45-
godi{wice rada
najve}eg ugqeno-
kopa u Rudarskom

basenu „Kolubara”, „Poqa
D”, 13. aprila ove godine,
proteklo je u znaku zapo~e-
tih priprema za preseqewe
Vreoca, naseqa pod ~ijim se
katastarskim parcelama na-
lazi oko 570 miliona tona
ugqa. Vlada Srbije donela
je odluku da za potrebe pre-
seqewa Vreoca u ovoj godi-
ni izdvoji 1,5 milijardi di-
nara, a to je, kako je novina-
rima re~eno prilikom obi-
laska kopa, dovoqno da se
obavi deo pripremnih rado-
va i do jeseni preseli oko
80 doma}instava, od ukupno
1.100, koliko ih ima u Me-
snoj zajednici Vreoce.

Sa omogu}avawem nastav-
ka rada na „Poqu D”, ruda-
ri „Kolubare” dobijaju
{ansu da i daqe budu najve-
}i proizvo|a~i lignita u
Srbiji, jer se eksploataci-
oni vek „Poqa D” produ`a-
va za 25 godina, a celog ba-
sena za ~itavih pola veka.
To zna~i sigurnu budu}-
nost i za basen, i za zapo-
slene, a i za proizvo|a~e
elektri~ne energije –
TENT i TE „Kolubara”.
Direktor RB „Kolubara”
Dragan Tomi} rekao je da
je ovo najve}a investicija u
kompaniji i sa najve}im
efektima, jer se sa pro{i-

rewem „Poqa D” stvaraju
uslovi za otvarawe novih
kopova – „Poqa E” sa oko
350 do 400 miliona tona
ugqa i „Poqa C” sa oko 60
do 70 miliona tona ugqa.

Povodom 45-godi{wice
„Poqa D”, posle obilaska
kopa, odr`ana je sve~ana
akademija, kojoj su prisu-
stvovali generalni direk-
tor EPS-a Vladimir \or-
|evi}, zamenici general-
nog direktora Zoran Mana-
sijevi} i Dragojlo Ba`a-

lac, direktor TENT-a Bo-
{ko Buha, predstavnici la-
zareva~ke op{tine i ko-
lektiva sa kojima „Koluba-
ra” sara|uje, kao i veliki
broj radnika. 

Direktor „Poqa D” Mi-
lan Petrovi} kazao je da je
od 1961. godine do danas sa
ovog poqa otkopano vi{e
od milijardu kubnih metara
jalovine, a put elektrana
upu}eno je vi{e od 400 mi-
liona tona ugqa. I danas je
ovo poqe najve}e u kolubar-
skom basenu, od ~ijeg se
ugqa proizvodi 54 odsto

struje u Srbiji. Vi{e od
polovine tog ugqa otkopa-
no je ba{ sa „Poqa D”. Pe-
trovi} je naveo da se godi-
{we otkopa vi{e od 14 mi-
liona tona lignita i vi{e
od 40 miliona kubnih meta-
ra jalovine.

U prikazanom filmu,
slikom i re~ju, ilustrovano
je da „Poqe D” ima 2.600 za-
poslenih, da su u funkciji
{est jalovinskih i dva
ugqena sistema, desetak ro-
tornih bagera, osam bagera

tipa „E[“, pedesetak tran-
sportera i oko sto kilome-
tara transportnih traka.
Tako|e, ovo poqe predstav-
qa i oko 3.000 hektara ras-
kopanog zemqi{ta, ~ija je
rekultivacija zapo~eta pre
nekoliko godina, a u nared-
nim tek }e uzeti maha. 

Pozdravqaju}i u~esnike
sve~ane akademije, direk-
tor RB „Kolubara” Dragan
Tomi} pomenuo je da se o ru-
darima retko govori, naj~e-
{}e u te{kim prilikama,
kada se dogodi kakva nesre-
}a, a da je ova godi{wica

trenutak kada rudari mogu
da skrenu pa`wu na svoj te-
`ak rad i veliki doprinos
razvoju zajednice. Posebno
je nazna~io humanost i so-
lidarnost rudara, koju su za-
posleni u „Kolubari” iska-
zivali u svakoj prilici. On
je rekao da se sa otvarawem
perspektive za „Poqe D” i
„Kolubaru” obezbe|uju uslo-
vi i za ukupan ekonomski
napredak ovog kraja, tako da
ni ova, ni budu}e generaci-
je rudara ne treba da brinu
da li }e biti posla. Ve}e je
pitawe kako obezbediti do-
voqan broj kvalifikovanog
rudarskog kadra.

Direktor Petrovi} je ka-
zao da je napravqen plan za
efikasnije razre{avawe
ovog problema, dodav{i da
su u tu svrhu ve} obezbe|eni
odgovaraju}i uslovi za rad,
ukqu~uju}i poboq{an pre-
voz radnika do odredi{ta
na kopu, zatim humanizova-
ne uslove u barakama za od-
lagawe radne ode}e, kao i
redovno snabdevawe sve`om
vodom iz cisterni. 

Posle dodele priznawa
zaslu`nim radnicima, Kul-
turno-umetni~ko dru{tvo
„Rudar” iz Rudovaca izvelo
je splet igara i pesma, a glu-
mac Darko Bjekovi} govo-
rio je „Kolubarsku poemu”
Dobrice Eri}a. í

A. Cvijanovi}

U RB „KOLUBARA” OBELEÆENA 45-GODI[WICA RADA „POQA D” 

Produ`en vek ugqenokopa
Preseqewem Vreoca, pod kojim se nalazi oko 570 miliona tona ugqa, omogu}ava

se kontinuitet proizvodwe za gotovo pola veka Jo{ dva nova kopa 

U znak priznawa za izuzetno anga`ovawe u radu, 65 radnika
„Poqa D” dobilo je po zlatnik sa likom Nikole Tesle i zahval-
nice. Me|u nagra|enima najve}i broj je radnika iz neposredne
proizvodwe, buldozeristi, rukovaoci ma{ina, poslovo|e na
sistemima, dakle, oni koji su u prvim redovima bitke za tone
lignita. Nagrade je uru~io direktor „Poqa D” Milan Petrovi}. 

Priznawa za 65 radnika

Nagra|eni radnici „Poqa D”
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P o~etkom maja ove
godine u uglednom
„Fajnen{el taj-
msu” Elektropri-

vreda Srbije je u formi
oglasa objavila „pismo o
namerama” kojim je EPS po-
zvao potencijalne strate-
{ke partnere za nastavak
izgradwe 700 megavata na
lokaciji TE „Kolubara B”
ili opciono prihvatqivo
drugo re{ewe, Grinfild
investiciju, tako|e na bazi
kolubarskog ugqa. EPS ta-
ko|e tra`i i partnera za
rekonstrukciju TE-TO No-
vi Sad. Objavqivawe javnog
poziva strate{kim partne-
rima traja}e do kraja 2006.
godine, jer }e tada biti
spremna i tenderska doku-
mentacija – uz pomo} kon-
sultanta. Izbor strate{kog
partnera obavi}e se tokom
2007. godine.

Ovo je na po~etku razgovo-
ra za list „kWh” istakao
Dragomir Markovi}, di-
rektor Direkcije za strate-
giju i investicije EPS-a.

– Ovo se odvija u sklopu
EPS-ovog tendera za izbor
konsultanata u vezi sa ovim
pitawima. To je proces, ko-
jim `elimo da re{imo dva
velika problema. Jedan je
TE „Kolubara B”, investi-
cija, koja je zamrznuta ve}
15 godina, a, uz to, poznato
je da }emo 2012. imati ozbi-
qan strujni deficit. To je
ogromna investicija u koju
EPS samostalno ne mo`e
da u|e. Drugi projekat se
odnosi na Panonske TE-
TO. Poznati su problemi
od protekle zime oko TE-
TO „Novi Sad” u vezi sa ce-
nom mazuta i gasa i grejawa
Novog Sada. Zbog previso-
ke cene proizvodwe elek-
tri~ne energije, one i ove
godine nisu „uba~ene” u
Elektroenergetski bilans.
Problem Panonskih TE-

TO bi mogao da se re{i,
ako se u wihovu moderniza-
ciju i rekonstrukciju,
ukqu~i grad Novi Sad kao
kupac toplotne energije, i
Rafinerija Novi Sad kao
kupac tehnolo{ke pare.
Ako potencijalni investi-
tor, zajedno sa nama i wima
uspostavi taj trougao, to
mo`e svima da se isplati –
ka`e Markovi}.

On dodaje da postoji vi{e
mogu}nosti za ukqu~ivawe
strate{kih partnera: od za-
jedni~kog preduze}a sa
EPS-om, u kome bi valori-
zovao svako svoj deo ade-
kvatno ulagawima, do di-
rektnog plasmana kapitala,
dokapitalizacije i drugih
formi investirawa. To
podrazumeva i vlasni~ku
transformaciju, a sam oglas
u „Fajnen{el tajmsu” je, po
Markovi}evim re~ima i do-
kaz da EPS nije protiv te
promene, ve} da je zaintere-
sovan za kvalitetno privla-

~ewe stranog kapitala kroz
razvojne projekte koji }e
obezbediti snabdevawe po-
tro{a~a a ne kroz prodaju
delova EPS-a. 

Strate{kim partnerima
u ovom oglasu se nudi grad-
wa 700-megavatne elektra-
ne na kolubarski ugaq. Op-
ciono se nudi mogu}nost
dovr{etka gradwe dva puta
po 350 megavata u TE „Ko-
lubara B” ili Grinfild
investicija (ulagawe, koje
stvara potpuno novu po-
slovnu infrastrukturu)
iste snage. Tako|e opciono
se nudi i mogu}nost inve-
stirawa u adekvatan rudar-
ski kapacitet.

Markovi} nas podse}a da
pored toga {to je ve} ulo-
`eno oko 350 miliona
evra, u „Kolubaru” mora da
se investira jo{ oko 800
miliona evra i to oko 550
miliona za elektranu i vi-
{e od 200 miliona evra za
rudnik, koji }e obezbe|iva-

ti ugaq za tu elektranu. U
Grinfild investiciju mo-
ra da se investira jo{
znatno vi{e. Tu se kako je
gore navedeno opciono nu-
de razli~ita re{ewa i po
re~ima Markovi}a, vide}e
se {ta }e od ponuda da se
dobije i {ta nam se najvi-
{e isplati. 

Kod TE-TO Novi Sad, od-
nosno kako je navedeno CHP
(kombinovano postrojewe
za proizvodwu toplotne i
elektri~ne energije) Novi
Sad (135+110 MWe), re~ je o
rekonstrukciji, u moderno
CCGT CHP postrojewe vi-
soke efikasnosti (kombi-
novano kogenerativno ga-
sno turbinsko postrojewe
za proizvodwu toplotne i
elektri~ne energije). Tu bi
se i{lo u dogradwu gasne
turbine u postoje}i cuklus
ili izgradwom novog mo-
dernog bloka. Potencijal-
ni partneri u ovom projektu
}e biti Grad Novi Sad sa
toplotnim konzumom iznad
300 MWt i Rafinerija No-
vi Sad sa potencijalnom
potro{wom tehnolo{ke pa-
re iznad 300 t/h. í

D. Obradovi}

OGLAS EPS-a U „FAJNEN[EL TAJMSU” O PRIVLA^EWU STRATE[KIH PARTNERA 

Razvoj uz strani kapital
Elektroprivreda Srbije traæi strate{kog partnera za nastavak izgradwe TE „Ko-

lubara B” ili za Grinfild investiciju, ulagawe koje stvara potpuno novu poslovnu
infrastrukturu iste snage (700 megavata) tako|e na bazi kolubarskog ugqa

AKTUELNE TEME

Dragomir
Markovi}

Oglas
u Fajnen{el
tajmsu
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Socijala u ceni
struje, za sve koji
je kupuju, bilo da
su bogati ili si-

roma{ni, godinama jasno
pokazuje da se u ovom regio-
nu, kod nas naro~ito, i te
kako vodi briga o raspolo-
`ewu naroda. To je u svakoj
od susednih zemaqa bila
kqu~na prepreka za pri-
bli`avawe elektroprivre-
de tr`i{nom ar{inu. Me-
|utim, na{e okru`ewe, di-
`u}i cenu struje, na sasvim
uo~qiv na~in iz svega toga
izlazi. Kod nas, na`alost,
tih nagove{taja jo{ nema.
Poskupqewa struje u na-
{em ataru ne susti`u ni
inflaciju, a kamoli ne{to
vi{e od toga. Konkretnije,
posledwim, aprilskim po-
skupqewem prose~na cena
struje u Srbiji vra}ena je
na nivo iz jula pro{le go-
dine (3,83 evro centa po ki-
lovat-~asu), a cena od 4,1
evro cent, {to je pozicija
iz decembra 2004. godine,
jo{ je daleko. Dok susedne
zemqe, koje nimalo u stan-
dardu nisu odmakle od nas,
tu socijalnu komponentu u
formirawu cene struje uve-
liko potiskuju, ona kod nas
jo{ slu`i za politi~ka po-
entirawa, ili za mo`da ne-
{to jo{ gore.

Istini za voqu ni na{e
kom{ije, po tvrdwama evr-
opskih i svetskih stru~wa-
ka, nisu dostigli realnu,
da ka`emo svetsku cenu, ali
su bar ozbiqno krenuli
tim putem. Iz susreta i raz-
govora sa predstavnicima
ve}ine okolnih elektro-
privreda, stekli smo uti-
sak da u svemu tome nema ni-
kakve mistike, ili posebne
ume{nosti, niti je bilo
nekog straha od promena.
Jednostavno, vlade tih ze-
maqa stale su na stanovi-

{te da struja mora realno
da poskupquje ne bi li se
pribli`ila tr`i{nim ce-
nama i ni{ta se posebno
nije doga|alo. Niti je bilo
demonstracija, niti pobu-
ne naroda! A ni inflacija
nije podivqala. Realan pad
cene struje, za razliku od
nas, oni vi{e ne bele`e i
konstantno se primi~u tr-
`i{nim cenama. 

Pritom, va`no je imati
na umu, da svetski stru~wa-
ci nikako ne zagovaraju na-
gli prelazak na tr`i{ne
cene elektri~ne energije
na podru~ju jugoisto~ne
Evrope, ve} odre|enu po-
stupnost u tom procesu. Do-
du{e, svi imaju razli~ite
ar{ine. 

Tako, na primer, Dejvid
Kenedi, visoki predstav-
nik Svetske banke, nedavno
je izneo gledi{te da tr`i-
{ne cene struje na podru~ju
jugoisto~ne Evrope ne}e za-
`iveti pre 2010. godine i
po wegovoj proceni te cene
te{ko da }e biti mawe od
7,5 evro centi za kilovat-
~as. Me|utim, on je ovom
prilikom posebno istakao
da taj prelazak obavezno
mora da prati socijalni
program, odnosno za{tita
odre|enih kategorija sta-
novni{tva. 

Peter [ildge, predstav-
nik nema~ke elektropri-
vredne kompanije RWE i
glavni obra|iva~ teme na
nedavnom skupu u Privred-
noj komori Srbije, rekao je
da su cene elektri~ne ener-
gije u doma}instvima u zem-
qama jugoisto~ne Evrope
veoma niske i one moraju da
pre|u te`ak put da bi do-
{le do cene koja odra`ava
realne tro{kove. Wegova
sagledavawa pokazuju da se,
ako je cena elektri~ne
energije na pragu elektra-

ne izme|u tri i ~etiri evro
centa po kilovat-~asu, tro-
{kovi distributivne mre-
`e (koji imaju najvi{e u~e-
{}e u ovoj ceni) bar {est
centi i, ako se na to dodaju
marketing i neka mala do-
bit, dolazi do saznawa da
bi realna cena elektri~ne
energije za doma}instva,
kako navodi [ildge, u naj-
mawu ruku morala da bude
na nivou od 10 do 15 evro
centi po kilovat-~asu! Dr-
`ava zato, rekao je on, odre-
|enim subvencijama mora
da za{titi najsiroma{ni-
ja doma}instva. Prema za-
konima EU nije dozvoqeno
da kompanije budu subven-
cionisane, ali odre|ene
kategorije stanovni{tva,
mogu da budu za{ti}ene.

Sr|an Sre}kovi}, pomo}-
nik ministra trgovine u
Vladi Srbije nedavno je
nagovestio da je u planu da
u naredne ~etiri godine
cena kilovat-~asa u Srbiji

dostigne nivo od 5,5 evro
centi, mada trenutno ne po-
stoji dinamika wenog do-
stizawa. Takva cena, kako
je rekao u skladu je sa tr`i-
{nim kretawima u regionu
i nije sporno da se ona do
2010. godine, u odnosu na
donedavni nivo (3,3 evro
centa) pove}a za 70 odsto.
On je, tako|e, rekao da }e se
voditi ra~una o standardu
gra|ana, odnosno da }e se
za{titi siroma{nije sta-
novni{tvo.

Prema jednoj upravo za-
vr{enoj studiji Svetske
banke, koja se odnosi na
predstoje}i petogodi{wi
period, na podru~ju jugoi-
sto~ne Evrope se o~ekuju
dva zna~ajna poskupqewa

CENA STRUJE I POLITIKA

La`na socijala 
Vlade okolnih zemaqa smatraju da elektri~na energija mo-

ra realno da poskupquje ne bi li se pribliæila træi{nim
cenama Kod wih poskupqewa energenata ne izazivaju ni de-
monstracije niti inflaciju

Poskupqewa
struje kod nas
ne susti`u ni

inflaciju, dok
se svuda
unaokolo

bele`i realan
rast tih cena

ILUSTRACIJA: J. VLAHOVI]
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struje i to zbog liberali-
zacije tr`i{ta u ovom re-
gionu i zbog pove}anih
tro{kova rada distribu-
cija. Jer, dosta }e morati
da se ulo`i u moderniza-
ciju mre`e, kako bi se
smawili sada{wi zna~aj-
ni tehni~ki i ekonomski
gubici. Najve}i procenat
poskupqewa predvi|a se u
Makedoniji, Albaniji, Bu-
garskoj i Srbiji. S tim u
vezi i ovom prilikom, po-
red ostalog, preporu~uje se
uvo|ewe posebnih popusta
za potro{a~e, koji imaju
materijalne probleme. 

Dakle, sve te procene se
poprili~no razlikuju, ka-
da je re~ o brzini rasta ce-
na struje i wenoj visini u
jugoisto~noj Evropi i kod
nas do 2010. godine, ali su
svi saglasni, da svaki od
tih scenarija mora da pra-
ti ozbiqan socijalni pro-
gram!

Jer, postavka da je najsku-
pqa jevtina struja, nije sa-
mo obi~na floskula; ta raz-
lika uvek ide na ne~iji ra-
~un ili na ra~un ne~ega.
Svedoci smo da je devedese-
tih godina kod nas to i{lo
na ra~un drasti~nog uru{a-
vawa celog elektroener-
getskog sistema. 

I posle najnovijeg posku-
pqewa, prema re~ima mini-
stra za rudarstvo i energe-
tiku Radomira Naumova,

cena elektri~ne energije u
Srbiji i daqe je najni`a u
Evropi. Ali, kako je ista-
kao, to nije razlog wegovog
zalagawa za pove}awe cena
struje, ve} ~iwenica da sa
ovako depresiranom cenom
tog strate{kog proizvoda,
jedan na{ izuzetno
va`an nacionalni
resurs tone i da mo-
ra da se uka`e na po-
sledice daqeg odla-
gawa prihvatawa re-
alnosti. A realnost
je da cena struje mo-
ra da ima vi{i nivo
od sada{weg i {to
se br`e to uradi,
posledice }e biti
mawe. Srbija, isti-
~e Naumov, nema
obavezu prema EU
kada je re~ o ceni
elektri~ne energi-
je, ve} prema sebi da
bismo bili uspe-
{ni na tom budu}em tr`i-
{tu, jer to i te kako mo`e-
mo da budemo.

Da je socijala u ceni
struje kod nas prili~no ko-
motna i neselektivna mo-
`e da potvrdi i slede}e
pore|ewe. U postoje}em ta-
rifnom sistemu na{a so-
cijala je najvi{e izra`ena
u takozvanoj zelenoj tari-
fi do 300 kilovat-~asova.
Ona va`i i za siroma{ne
i za milionere?! To nije
prava „socijala”. U Rumu-
niji, na primer, najsiro-
ma{niji sloj stanovni-
{tva ima beneficiranu
cenu struje samo do potro-
{we od 75 kilovat-~asova
mese~no. Preko toga se
pla}a po vi{estruko vi{oj

ceni za doma}instva. Pro-
sek je 7,65 evro centi po ki-
lovat-~asu (kod nas posle
poskupqewa iznosi 3,83
evro centa po kilovat-~a-
su). Poznato je da Rumuni
nisu odmakli od nas kada je
re~ o `ivotnom standardu.

To sigurno va`i i za `i-
teqe Republike Srpske,
gde nam je jo{ 1999. godine,
prilikom jedne posete iz-
net podatak da kilovat-~as
staje na nivou devet pfe-
ninga ili sada{wih 4,5
evro centi. Gotovo ~etvo-
rostruko vi{e nego tada u
Srbiji. Kada smo izneli
mi{qewe da je to, ipak, vi-
soka cena ako se ima u vidu
da je to podru~je `estoko
bilo pogo|eno ratom, re~e-
no nam je da je tada{wa
vlada Republike Srpske
donela odluku da tamo{wa
elektroprivreda (EPRS)
10 odsto prihoda izdvaja za
najsiroma{nije gra|ane i
da se taj prihod upu}uje
centrima za socijalni rad,

koji odre|uju koliko }e i
kome (s obzirom na broj
~lanova doma}instva) da
plate ra~un za struju. Tako
je socijala iz elektropri-
vrede izme{tena u dr`av-
ne, odnosno lokalne orga-
ne uprave. Stepen naplate,
po tada iznetim podacima,
iznosio je 90 odsto, {to je
za oko trideset procenata
bilo vi{e nego u to vreme u
Srbiji! Prose~na cena ki-
lovat-~asa u doma}instvi-
ma na podru~ju EPRS sada
iznosi 5,33 evro centi.

Uz ove postoje i drugi
sli~ni primeri iz okol-
nih zemaqa i ako se sve to
ima u vidu, onda je jasno da
sada{wa „socijala” u ceni
elektri~ne energije u Sr-
biji malo ima veze sa pra-
vom socijalom, a mnogo vi-
{e sa ne~im drugim. To
drugo se, u posledwe vreme,
~esto dovodi u vezu sa ~u-

vawem inflacije, a
ka`u neki, i sa na-
mernim upropa{}a-
vawem EPS-a zbog
privatizacije u vidu
rasprodaje. Ne `eli-
mo da ulazimo u
osnovanost takvih
tvrdwi, ali, sude}i
i po gore navedenim
primerima, sasvim je
jasno da socijala mo-
ra da se izmesti iz
EPS-a u op{tinske
centre za socijalni
rad, gde treba ta~no
da se zna kome i ko-
liko treba pomo}i u
pla}awu elektri~ne

energije, a za te potrebe,
sredstva bi mogla da se iz-
dvajaju i iz dela profita
EPS-a. Uostalom, iz EPS-
a je vi{e puta ta spremnost
i potvr|ena. Za sve ostale
mora da va`i ista – realna
cena struje. Stvar je proce-
ne da li je u ovom trenutku
pet centi realna cena
struje za EPS i da li od-
mah mo`e da se primeni, s
obzirom na na{e dugogo-
di{we cenovno zaosta-
jawe. Ko i kakvu ulogu ima
u vezi sa socijalnom kom-
ponentom, svuda je jasno,
osim kod nas. Krajwe vreme
je da neko ko je za to nadle-
`an ka`e i za{to. í

Dragan Obradovi}

Siroma{na doma}instva ne}e mo}i da pla}aju realnu cenu
elektri~ne energije?

– Prvo mora da se odgovori na pitawe koja su i koliko ima
siroma{nih doma}instava u Srbiji. Onaj ko je siroma{an ne
sme ni~im da se razbacuje. Elektri~nom energijom ponajmawe
mogu da se razbacuju oni koji ne mogu da je plate. Ko je siroma-
{an, mora da {tedi i za to treba da u`iva socijalne benefi-
cije. Ali, kada se pre|e granica {tedqivog odnosa, onda to mo-
ra da se plati punim iznosom – ka`e Naumov. 

[ta je to realna cena elektri~ne energije, pitawe je, koje se
kod nas na najrazli~itije na~ine tuma~i?

– Posle poskupqewa od 1. aprila prose~na cena elektri~ne
energije u Srbiji iznosi 3,8 evro centi po kilovat-~asu. U Ne-
ma~koj je prose~na cena te iste robe skoro 16 centi. Da li mo-
`e da se ka`e da Nemci imaju nerealnu cenu elektri~ne ener-
gije. Ne mo`e. Oni samo dobro sagledavaju budu}nost elektro-
privrede. Ako neko spomene razliku u standardu, ja }u vam od-
mah navesti primer Poqske ili Ma|arske, gde je prose~na ce-
na kilovat-~asa 18 evro centi. I to bez dr`avnih taksa – navo-
di ministar.

Siroma{tvo i realna cena struje

Socijala mora da se izmesti iz
EPS-a u op{tinske centre za
socijalni rad, gde treba ta~no
da se zna kome i koliko treba
pomo}i u pla}awu elektri~ne

energije, a za te potrebe, 
sredstva bi mogla da se izdvajaju

i iz dela profita EPS-a, za
ostale – realna cena struje
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Saradwa EPS-a
ostalom srpskom
privredom uvek
je bila veoma

zna~ajna, kako za velike
sisteme tako i, sve vi{e,
za mawa i sredwa predu-
ze}a. U posledwe vreme
ova saradwa jo{ vi{e do-
bija na zna~aju naro~ito
posle prodaje nekih na-
{ih firmi stran-
cima, kada su mno-
ga na{a mala i
sredwa preduze}a
ostala u velikoj
meri bez posla. Ne
zbog lo{eg kvali-
teta proizvoda i
usluga, ve} jedno-
stavno {to stran-
ci sada gotovo sve
usluge uzimaju „od
svojih”. Imaju}i, pored
ostalog i to u vidu, EPS
u posledwe vreme sve vi-
{e insistira na ukqu~i-
vawu u posao {to vi{e
doma}ih firmi, razume
se koje poseduju potreban
kvalitet. [tavi{e, ~ak
i kada se sa strancima
ugovaraju isporuke ne~e-
ga {to se kod nas ne pro-
izvodi, EPS od svojih
inopartnera tra`i da
razmotre mogu}nosti ka-
ko da se ukqu~i neko od
doma}e privrede kao po-
disporu~ilac ili podi-
zvo|a~.

Upoznavaju}i nas sa
ovom tematikom, Zoran
Manasijevi}, zamenik
generalnog direktora
EPS-a za tehni~ka pi-
tawa, rekao je da je imao
prilike od mnogih pri-
vrednika da ~uje da je
proces privatizacije u

prethodnom periodu,
npr. prodaja cementara,
pivara, fabrika vode i
drugih firmi stranci-
ma, dovela i do odre|e-
nih negativnih efekata,
a koji se pre svega ogle-
daju u znatno mawim mo-
gu}nostima da doma}a
preduze}a plasiraju svo-
ju robu i usluge.

– Ide se ~ak dotle da u
pojedinim slu~ajevima
novi vlasnici vi{e ni-

{ta ne nabavqaju iz Sr-
bije, ukqu~uju}i, recimo
drvene palete za sandu-

ke, odnosno amba-
la`u, pa, moram
da ka`em, ~ak i
toalet papir!
Mnoga na{a
preduze}a, koja su
u svemu tome ima-
la svoje zna~ajno
mesto, kvalitet-
no obavqaju}i po-
slove sada tu jed-
nostavno nailaze

na zatvorena vrata i ne-
ka su ve} osu|ena na pro-
past. Eto to je jo{ jedan

dokaz da prilikom pri-
vatizacije firmi vaqa
imati u vidu i druge
aspekte. I da je neophod-
no da firma koja se pri-
vatizuje ne bude posma-
trana izolovano, ve} mo-
raju da se sagledaju i
uslovi i zbivawa u we-
nom okru`ewu i prome-
ne na tr`i{tu koje mogu
nastati. Elektroprivre-
da Srbije zato i u tom
smislu dobija sve zna~aj-
niju ulogu, jer je re~ o
velikom preduze}u, koje
posve}uje zna~ajnu pa-
`wu doma}im preduze}i-

SARADWA EPS-a SA SRPSKOM PRIVREDOM

Prednost da, ali
ne po svaku cenu

Sve {to mogu da rade srpske firme, one imaju priori-
tet u EPS-u, ali uz cenu moraju da ispo{tuju kvalitet i
rokove jer wihove slabosti ne mogu da uti~u na na{e re-
monte i spremnost kapaciteta - kaæe Zoran Manasijevi},
zamenik generalnog direktora EPS-a 

Pivare, cementare i druga
preduze}a koja su pre{la u ruke
stranaca sve mawe uzimaju robu
i usluge od mnogobrojnih doma-
}ih malih i sredwih preduze}a

*

*

Kvalitet, cena i
rokovi, uslovi su

kojih i doma}i
isporu~ioci

moraju strogo
da se pridr`avaju

Usluge
srpskih
firmi
na prvom
mestu
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ma i nau~nim instituci-
jama, ukqu~uju}i ih u po-
slove, koje obavqa – ka-
`e Manasijevi}.

Sve {to mogu da rade
srpska preduze}a, a {to
je potrebno EPS-u, ona
uvek dobijaju prioritet
i to, kako ka`e na{ sa-
govornik, ne samo kroz
Zakon o javnim nabavka-
ma, ve} i na taj na~in
{to se kod inostranih

partnera, koji nam ispo-
ru~uju ne{to {to se kod
nas ne proizvodi, insi-
stira da u {to ve}oj me-
ri za razne poslove
ukqu~e na{a uslu`na i
druga preduze}a. Sugeri-
{e im se koju vrstu uslu-
ga i na kom mestu mogu da
dobiju. Time i ukupan
proizvod postaje jefti-
niji jer deo koje rade do-
ma}e firme, po pravilu

je, jevtiniji od adekvat-
nog proizvoda iz ino-
stranstva.

– Mogu slobodno da ka-
`em da je u~e{}e srpske
privrede u poslovima
koje obavqa EPS sada
znatno ve}e nego u~e{}e
u poslovima ma kog dru-
gog velikog privrednog
subjekta iz Srbije. Po
zakonu na{e firme mogu
da budu i do 20 odsto sku-
pqe, ali i pored toga ne-
ke ne dobijaju posao.
Eto, pro{log meseca se
desilo da su na{e dve
firme izgubile na ten-
deru i pored olak{ica
koje Zakon daje i one mo-
raju da preispitaju svoje
poslovawe. Jer, ako neko
iz inostranstva, ko ima
i transportne tro{kove
i skupqu radnu snagu
itd, do|e ovde i pored
svega bude jevtiniji za
vi{e od 20 odsto, onda s
tim doma}im firmama,
zaista ne{to nije u redu.
One ne mogu da svoje
probleme i neracional-
nosti re{avaju preko le-
|a EPS-a. Mi, dakle, ho-
}emo da ukqu~ujemo do-
ma}e firme u {to ve}oj
meri, ali ne po svaku ce-
nu i na {tetu EPS-a.
Na{ je prioritet da mo-

ra da se ispo{tuje kva-
litet i rokovi i wihovo
probijawe ne mo`e da se
toleri{e, jer imamo na-
{u dinamiku remonta.
Sve bi se poremetilo,
ako bismo dopu{tali ka-
{wewa – ka`e Manasi-
jevi}.

U preduze}a s kojima
EPS ima najrazvijeniju
saradwu on je ubrojao:
Go{u-FOM i Go{u-
Monta`a, Minel, Term-
oelektro, Energopro-
jekt, Sever, MIN-Ni{,
institute „Mihailo Pu-
pin” i „Nikola Tesla”
kao i Rudarski institut,
Rudarsko-geolo{ki fa-
kultet, kao i Ma{inski,
Elektrotehni~ki i Teh-
nolo{ki fakultet. To
su uglavnom subjekti ko-
ji su bitni za odr`a-
vawe elektrana i kopo-
va, a sara|uje se i sa ni-
zom drugih preduze}a na
lokalnom nivou. Na{
sagovornik na kraju za-
kqu~uje, da }e se s tim
firmama i daqe sara|i-
vati ako budu ispuwava-
le rokove i davale zado-
voqavaju}i kvalitet i
cenu i da }e i ubudu}e
imati prioritet. í

D. Obradovi}

CENTRALNI STRU^NI TIM ZA SISTEMATIZACIJU RADNIH MESTA POSAO PRIVEO KRAJU

Nova sistematizacija u julu
Na poslovnim kolegijumima

EPS-a, poslovodstvo sa direkto-
rima privrednih dru{tava u dva
navrata je razmatralo rezultate
dosada{weg rada Centralnog
stru~nog tima za sistematizaciju
radnih mesta. Nije bilo zna~ajnih
odstupawa od re{ewa, koje je ovaj
tim predlo`io.

Zoran Manasijevi}, zamenik ge-
neralnog direktora EPS-a i
predsednik Centralnog stru~nog
tima, isti~u}i ovu konstataciju,
nagovestio je da }e sada morati da
se pristupi i odre|enim izmena-
ma, po~ev od broja raspore|enih
izvr{ilaca pa nadaqe i taj posao
}e se nastaviti i u narednom pe-
riodu.

– Ideja je da sa novom sistema-
tizacijom zvani~no startujemo od

1. jula ove godine. Mada to sada
mo`da nekome i optimisti~ki
zvu~i, nastoja}emo da do navede-
nog datuma to i postignemo. Na
ovaj na~in Centralni stru~ni
tim je posao priveo kraju i sada se
„ucrtavaju” primedbe, koje su usvo-
jene na poslovnim kolegijumima.
Posle toga najverovatnije }e se
formirati koordinacioni tim
za okon~awe ovih aktivnosti i
tom prilikom o~ekuje se i aktiv-
nije ukqu~ivawe sindikata.
Prakti~no, pravi}e se podloga za
sa~iwavawe novog posebnog ko-
lektivnog ugovora, odnosno poje-
dina~nih kolektivnih ugovora za
privredna dru{tva i ugovora o
radu – za pojedince. @eleo bih da
istaknem da sistematizacija rad-
nih mesta nije podrazumevala ot-

pu{tawa, ve} prepoznavawe odre-
|enih radnih mesta kako sa aspek-
ta nedostaju}eg kadra, tako i sa
aspekta mogu}e tehnolo{ke pre-
vazi|enosti, kao i mogu}nosti ra-
cionalizacije u tom pogledu. Mi-
slim da je za sve qude dobro da
prepoznaju svoju ulogu, odnosno
svoje radno mesto i jo{ je va`ni-
je da shvate koji se doprinos od
wih o~ekuje. Ma koliko to delo-
valo demago{ki, to je usluga sva-
kom zaposlenom. Li~no mislim
da u RB „Kolubara” ima najvi{e
prostora za ovakve racionaliza-
cije. Cela ova pri~a, bi bez raz-
vojne komponente bila osu|ena na
neuspeh pa se o tome posebno vo-
dilo ra~una – rekao je Zoran Ma-
nasijevi}. í

D. Ob.
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I zuzetno velike vo-
de, najve}e u po-
sledwih sto godi-
na, koje su u dobroj

meri zagu{ile rad hidroe-
lektrana, kao i veoma pro-
menqivo vreme koje je dove-
lo do velikih oscilacija u
veli~ini konzuma, glavni
su razlozi zbog kojih su ve}
na samom startu remontne
sezone morale da budu done-
te odluke o pomerawu po~et-
ka nekih radova – ka`e Zo-
ran Manasijevi}, zamenik
generalnog direktora EPS-
a za tehni~ki sistem. – Ta~-
nije, kod nekih }e ~ak mora-
ti i da se promeni broj dana
za obavqawe radova, kao i
wihov obim.

Manasijevi} daqe obja-
{wava je velika koli~ina
vode dovela do smawewa
objektivne snage kojom hi-
drolektrane mogu da rade,
~ak i do 600 megavata, a
oscilacije u veli~ini kon-
zuma (6-7 odsto ve}i od pla-
niranog i od uobi~ajenog za
ovakvu prose~nu temperatu-
ru) i{le su od 93 do 116 mi-
liona kilovat-sati i to u
roku od nekoliko dana.
Uzimaju}i u obzir sve to,
stvorila se situacija u kojoj
nema mnogo fleksibilno-
sti za efikasno vo|ewe si-
stema. Zato je mnogo proiz-
vodnih jedinica dr`ano u
pogonu kako bi bili sprem-
ni za svaku vrstu iznena-
|ewa, {to, kako se vidi, i
uspeva. Kako nije bilo
fleksibilnosti u radu hi-
droelektrana, uve}ane po-
trebe za elektri~nom ener-
gijom podmirivale su se iz
termokapaciteta. Na{ sa-
govornik nagla{ava da
efekti poskupqewa struje,
{to se ti~e veli~ine konzu-
ma, nisu zasad prime}eni
jer su se potro{a~i na kraju

grejne sezone, ostav{i bez
drugih energenata, okrenu-
li elektri~noj energiji.
Pretpostavqa se da je raz-
log tome i {to prvi ra~uni
sa uve}anom cenom elek-
tri~ne energije jo{ nisu
stigli do potro{a~a. 

– Kada je re~ o izmewenim
planovima remonta, treba
napomenuti da se na bloku A-
1 (200 MW) u TENT-u desio
ozbiqiniji kvar koji ne mo-
`e da se sanira za nekoliko
dana, tako da je taj blok uve-
den u remont nekoliko mese-
ci pre planiranog termina.
Wegova sanacija }e trajati
du`e nego {to je predvi|eno
aktuelizovanim planom re-
monta. Ovaj blok }e po svoj
prilici biti van pogona
oko {est meseci – ka`e Ma-
nasijevi}. – Jedna od ideja je
da se ovaj period iskoristi
i za ugradwu novog elektro-
filtera, istog kao na na
bloku A-2, gde je ovaj posao
obavqen pro{le godine, a za
to postoji nekoliko razloga.
Pre svega, za{tita `ivotne

sredine, s obzirom na to da je
blok A-1 trenutno najve}i
zaga|iva~ od svih blokova u
Obrenovcu. Svo|ewem emi-
sije {tetnih ~estica u gra-
nice koje su postignute na
bloku A-2 posle ugradwe
elektrofiltera, nivo zaga-
|ewa u Obrenovcu bio bi
upola mawi. Kompletna do-
kumentacija za ovaj posao po-
stoji. 

Po Uredbi o merilima i
uslovima za povra}aj, oslo-
ba|awe ili smawewe pla-
}awa naknade za zaga|ewe
`ivotne sredine koju je do-
nela Vlada Republike Sr-
bije, postoji mogu}nost da

se naknada za 2006. godinu,
koju bi TENT kao zaga|iva~
trebalo da plati, umawi za
vrednost ulo`enih sredsta-
va. To zna~i da bi ~itav po-
sao ugradwe elektrofilte-
ra, koji bi ina~e ko{tao
oko 4,5 miliona evra, bio
gotovo besplatan.

Doneta je, tako|e, odluka
da se sa remontom bloka B-1
u TENT-u krene tri nedeqe
kasnije, jer iako je kraj grej-
ne sezone, EPS `eli da iz-
begne svaki rizik i daqe
kvalitetno snabdeva potro-
{a~e elektri~nom energi-
jom. S aspekta raspolo`ivog
ugqa i stawa akumulacija
nema nikakvih problema, ka-
`e Manasijevi}. I pored ve-
likih problema na ugqeno-
kopima, naro~ito na „Kolu-
barinim”, gde su po~eli ha-
varijom „glodara 9”, nasta-
vili se sa sitnim, kao i
ozbiqnijim kvarom na bage-
ru C 700 i pojavom klizi{ta
na „Poqu B”, rezultati su iz-
nad bilansa. Da bi EPS
odr`ao ovaj tempo, va`no je
da kvalitetno finansira
programe investicija i re-
monata. U toku je, prema re-
~ima Zorana Manasijevi}a,
posledwe usagla{avawe u
vezi s tim, kao i oko prera-
spodele sredstava unutar
EPS-a. Poseban akcenat je
na RB „Kolubara”. í

R. E.

PO^ETAK REMONTNE SEZONE 

Hidrologija i kvarovi
pomeraju rokove

Period za remont bloka A-1 u TENT-u bi}e iskori{}en
za ugradwu novog elektrofiltera - kao na bloku A-2

Ukupne potrebe za elektri~nom energijom na podru~ju Srbije
(bez potro{we na Kosmetu) u aprilu iznosile su 2,514 milijar-
di kilovat-sati. Prema podacima Sektora za planirawe i
upravqawe, to je 0,8 odsto mawe od bilansa, a 0,9 odsto vi{e
nego u istom mesecu pro{le godine. U tom periodu kapaciteti
EPS-a (ukqu~uju}i HE „Piva” i HE „Gazivode”) proizveli su
3,096 milijardi kilovat-sati elektri~ne energije, {to je 1,7 od-
sto mawe od bilansa, a za 0,6 odsto vi{e od ostvarewa u istom
mesecu lane. U proto~nim hidroelektranama, zbog velike vode
na Dunavu, proizvedeno je 862 miliona kilovat-sati, {to je za
24,1 odsto mawe bilansa, odnosno za 8,2 procenta mawe nego u
istom periodu prethodne godine. Akumulacione hidroelektra-
ne proizvele su 234 miliona kilovat-sati, a to je 54 odsto vi-
{e od bilansa, tj. 17,1 odsto vi{e u odnosu na april prethodne
godine. Termoelektrane na ugaq (bez elektrana na Kosovu) pre-
ma{ile su bilans za 13,6 odsto, tj. za 6,4 odsto u odnosu na isti
mesec pro{le godine. Potrebe za elektri~nom energijom u apri-
lu podmirene su i nabavkom 121 milion kilovat-sati od drugih
elektroenergetskih sistema i partnera. 

Krajem aprila stawe na deponijama ugqa i u akumulacijima
bilo je zadovoqavaju}e, ta~nije 13,6 odsto vi{e od bilansira-
ne koli~ine ugqa i 85 odsto maksimalnog energetskog sadr`a-
ja u jezerima akumulacionih elektrana. 

Elektroenergetska situacija u aprilu

Remontna sezona pre
planiranog termina
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Sa sigurno{}u mo`emo
da ka`emo da je protekli
zimski period, kada je re~ o
ukupnoj proizvodwi ener-
gije u EPS-u, bio izuzetno
uspe{an. Iznose}i ovu kon-
stataciju Vladan Jovi~i},
direktor Direkcije za pro-
izvodwu energije EPS-a, je
kao uzrok ponovnog i neo-
~ekivanog rasta potro{we
elektri~ne enetrgije za
grejawe naveo i disparitet
cena energenata. 

– Nije nikako logi~no da
kubni metar drva bude dvo-
struko skupqi od tone ugqa,
a da ne govorimo o elek-
tri~noj energiji, kao fi-
nalnom proizvodu, koji i u
pore|ewu sa na{im okru`e-
wem ima izuzetno nisku ce-
nu. Qudi su se jednostavno
opredelili za grejawe onim
{to im je jevtinije i najele-
gantnije. Ono {to je kqu~-
no za period u kome se sada
nalazimo, svakako je to da
moramo da postignemo {to
ve}u pouzdanost rada svih
proizvodnih kapaciteta i
da velikim zalagawem u po-
gonima ceo sistem dovoqno
utegnemo kako bismo posti-
gli bar pro{logodi{wu, a
nadam se i ve}u proizvodwu.
Pro{le godine smo uvezli
mnogo mawe elektri~ne
energije nego prethodnih
godina i te u{tede sada
preduze}u ostavqaju ve}i

prostor za celokupnu konso-
lidaciju – ka`e Jovi~i}. 

Na`alost svemu ovome,
kako navodi na{ sagovor-
nik ne idu naruku elemen-
tarne nepogode, koje su na-
nele {tetu i EPS-u. Doto-
ci su bili na „stogodi-
{wem nivou” i to je utica-
lo na osetno smawewe pro-
izvodwe u hidroelektrana-
ma. U Kostolcu su sa kopo-
va ispumpavane i velike
koli~ine vode da bi se
obezbedio nesmetan i bez-

bedan rad mehanizacije.
– Najve}i problem imali

smo u „Kolubari” na „Poqu
B”, gde se zbog povr{inskih
voda pojavilo veliko kli-
zi{te. Krenulo je oko 25
miliona kubika zemqe i
prekrivena je cela jedna
eta`a. Time je prakti~no
na ovom poqu onemogu}ena
proizvodwa ugqa, odnosno
proizvode se samo mini-
malne koli~ine u jednom
delu. Po mojoj proceni, uz
primenu odgovaraju}ih gra-

|evinskih zahvata, bi}e nam
potrebno bar godinu i po
dana da se sve to sanira i
omogu}i daqa eksploataci-
ja ugqa. – ka`e Jovi~i}.

Velikog kva{ewa ugqa
bilo je, po re~ima na{eg
sagovornika i na deponija-
ma termoelektrana, {to }e
svakako uticati na smawe-
we wegove toplotne mo}i.
Me|utim, po{to su koli~i-
ne ugqa na deponijama iz-
nad bilansiranih, proiz-
vodwa elektri~ne energije
}e normalno da se odvija. 

– [to se ti~e „glodara 9”
na „Poqu D”, koji je te{ko
havarisan 3. decembra 2005.
trenutno se radi na demon-
ta`i havarisanih delova.
Radovi na monta`nom placu
po~e}e u junu i obnavqawe
elektroopreme i sklapawe
ma{inskih delova, potraja-
}e jo{ najmawe godinu dana.
Radimo bez zamenskih kapa-
citeta: bilo {ta da nam is-
padne na kopovima ili od
elektrana, zamenu za to ne-
mamo. Zato je potrebna veli-
ka preciznost u planirawu i
vo|ewu poslova. Imamo i
problema zbog havarije Blo-
ka A-1 u TENT-u. Otklawe-
we tog kvara traja}e sedam-
osam meseci. Otprilike
isto vreme }e biti potrebno
i za otklawewe posledica
havarije na desetom agregatu
HE „\erdap 2”, a Blok A-1 u
Kostolcu u pogon bi trebalo
da u|e u oktobru ove godine.
Da bi se posledice ovih ha-
varija {to mawe osetile,
mora}emo {to boqe da oba-
vimo remonte, ispo{tujemo
zadate rokove i sve kapaci-
tete vratimo u funkciju, ka-
ko bismo sa {to ve}om pou-
zdano{}u mogli da garantu-
jemo izvr{ewe Elektroe-
nergetskog bilansa – ka`e
Jovi~i}. í

D. Obradovi}

UKUPNA PROIZVODWA ENERGIJE U EPS-u MINULE ZIME BILA JE IZUZETNO USPE[NA

Havarije iziskuju jo{ ve}u
pouzdanost kapaciteta

Elementarne nepogode, koje su ozbiqno pogodile i EPS nova su nepovoqna okolnost

Tokom aprila, posle otapawa snega i obilnih padavina do-
{lo je do klizawa tela odlagali{ta na „Poqu B” u du`ini od
oko 2,5 kilometara, pri ~emu je kompletna ugqena eta`a blo-
kirana wegovim klize}im masama. Sva oprema je demontirana
i transportovana sa odlagali{ta na stabilne prostore – ka-
`e Milan Jakovqevi}, pomo}nik direktora Direkcije za pro-
izvodwu energije i daqe obja{wava:– Re~ je, pre svega, o gli-
novitim, vrlo nepovoqnim materijalima sa stanovi{ta geome-
hanike. Pre formirawa nove konfiguracije odlagali{ta ura-
|ena su neophodna istra`ivawa, a zatim i prora~uni stabil-
nosti kojima je odre|ena visina i dubina budu}eg odlagali-
{ta, a time i tehnologija rada. Odlagawe otkrivke bilo je pra-
}eno povremenom nestabilno{}u uglavnom novoodlo`enih ma-
sa, a re|e i podloge, odnosno starog odlagali{ta. Me|utim,
posle topqewa snega i obilnih padavina po~etkom ove godine
odlagali{te je pokazivalo ozbiqnije znake nestabilnosti.
ali snimci nisu pokazivali ve}a pomerawa. Sada{we stawe
je takvo da se na unutra{wem odlagali{tu „Poqa B” dugo ne}e
mo}i odlagati nove mase. S obzirom na to da se na toj lokaci-
ji sme{ta otkrivka ne samo sa „Poqa B” i budu}eg „Poqa C” ve}
i sa tzv. Isto~ne kipe, potrebna je ozbiqna sanacija. U planu
je anga`ovawe tima stru~waka, ukqu~uju}i i inostranih. No-
va lokacija za odlagawe otkrivke bi}e na „Poqu D”. Do preki-
da u proizvodwi ugqa ne}e do}i, a otkopavawe otkrivke po~e-
}e od jeseni – ka`e Jakovqevi}. R. E.

Najve}e klizi{te u posledwih 10 godina

Blokirana
kompletna
ugqena eta`a
na „Poqu D”



MAJ 2006 kWh BROJ 388

24

I ove godine Elek-
troprivreda Sr-
bije ulo`i}e zna-
~ajna sredstva za

odr`avawe elektrodistri-
butivnog sistema u srpskim
sredinama na Kosovu i Me-
tohiji. Remonti su u toku, a
u gotovo svim srpskim nase-
qima s prvim danima maja
nastavqaju se izgradwa i
rekonstrukcija objekata od
kojih zavisi sigurnost
snabdevawa potro{a~a.
Upravni odbor EPS-a do-
neo je pro{log meseca od-
luku o realizaciji ovih ak-
tivnosti, a u Direkciji
EPS-a za kosmetska
preduze}a pripremqe-
ni su planovi i pro-
jekti za sve ove radove. 

To zna~i da EPS na-
stavqa da brine o
snabdevawu potro{a-
~a u srpskim sredina-
ma na Kosmetu, gde je
od dolaska Kfora snabde-
vawe strujom postalo ne sa-
mo osnovni `ivotni uslov,
nego i pitawe nacional-
nog odre|ewa. Svih ovih
godina Unmik gotovo ni-
{ta nije ulagao u srpske
sredine, a pri tom ih je naj-
~e{}e ostavqao bez struje.
Srpska naseqa podlegala
su najrigoroznijim reduk-
cijama potro{we, koje su u
nekim selima trajale i po
nekoliko meseci. Takav od-
nos ostavio je posledice, za
koje Dragutin Markovi},
direktor Sektora za pre-
nos i distribuciju elek-
tri~ne energije u Direkci-
ji EPS-a za kosmetska

preduze}a, ka`e da su vi{e-
slojne. 

– Problem sa srpskim sre-
dinama na Kosmetu – veli
Markovi} – jeste taj {to se
ovakav odnos Unmika nado-
vezao na nepovoqno stawe
iz prethodnih decenija. Du-
go se u srpskim naseqima
nije dovoqno ulagalo u in-
frastrukturu, pa ni u elek-
troenergetske objekte. Na
primer, na severu Pokraji-
ne, bili su to, kako se onda
govorilo, pasivni krajevi,
a u stvari sredine bez indu-
strije i u zaostajawu za
ostalim krajevima. Iako je

u posledwe dve decenije
pro{log veka ovde otvore-
no nekoliko fabrika, sta-
we se u pogledu infrastruk-
ture nije bitnije promeni-
lo. Istini za voqu, najmawe
se ose}ao nedostatak elek-
troenergetskih objekata,
jer ta potreba i raste s raz-
vojem industrije. Zato je ne-
{to boqa situacija sa srp-
skim sredinama u sredwem
Kosovu i Kosovskom Pomo-
ravqu, ali je jo{ gora u
[trpcu, ~ije snabdevawe
zavisi od jednog 35-kilo-
voltnog dalekovoda i samo
jedne trafo-stanice na
ovom naponu. Od dolaska
Kfora na Kosmet, proble-

mi se umno`avaju, {to zbog
narasle potro{we, {to
zbog nezainteresovanosti
Me|unarodne misije za
uslove `ivota gra|ana u
srpskim sredinama. 

Markovi} navodi da je sa
dolaskom izbeglica iz dru-
gih krajeva Pokrajine u op-
{tinama na severu Kosmeta
i naseqima u sredwem Ko-

sovu znatno uve}an
broj stanovnika,
tako da su potrebe
za elektri~nom
energijom daleko
prema{ile kapaci-
tete elektroener-
getskih objekata i
mre`e. Tako|e, di-

stributivni sistem ugro-
`avaju stalne redukcije
struje, koje ne prestaju od
1999. godine. 

– Pri tome, za razliku od
albanskih sredina u Po-
krajini, gde je Unmik dosta
ulagao u elektroenergetske
kapacitete, u srpskim nije
bilo nijedne ozbiqnije
investicije u ovu vrstu in-
frastrukture. U srpske
sredine nisu i{le ni do-
nacije, ni me|unarodni
projekti za unapre|ewe
uslova `ivota u Pokraji-
ni, tako da je briga o elek-
troenergetskim objektima
svih ovih sedam godina bi-
la prepu{tena EPS-u. Sa-

mo zahvaquju}i ulagawima
iz Beograda i naporima za-
poslenih u kosmetskim
preduze}ima EPS-a, odr-
`avan je elektroenerget-
ski sistem i omogu}avano
snabdevawe potro{a~a u
srpskim krajevima – isti~e
Markovi}.

– Takav odnos Me|una-
rodne misije – dodaje on –
ostavio je dubok trag ne
samo na stawe sistema, u
kome je evidentno zaosta-
jawe za albanskim sredi-
nama, nego i na uverewe
srpskog `ivqa na Kosmetu
da su im EPS i Republika
Srbija jedini garanti za
opstanak na ovom tlu. Zbog
toga je va`no da planira-
ne objekte izgradimo, ali
i da na|emo mogu}nosti da
dodatno uve}amo sigur-
nost snabdevawa elek-
tri~nom energijom.

Po~etkom ovog meseca
treba da po~nu radovi na
izgradwi 35-kilovoltnog
dalekovoda od trafo-sta-
nice „Vala~” u Zve~anu do
sela Zup~e, u op{tini Zu-
bin Potok, odakle veza na
ovom naponskom nivou po-
stoji sa trafo-stanicom
„Gazivode”. Pripreme su
obavqene, ura|en je proje-
kat i nabavqeni su stubo-
vi, izolatori i provodni-
ci, a radove }e izvoditi

ELEKTROENERGETSKI PROJEKTI ZA SRPSKE SREDINE NA KOSMETU 

EPS stvara
uslove za
opstanak

Me|unarodni projekti i donacije zao-
bilaze srpska naseqa EPS nastavqa
izgradwu trafo-stanica i dalekovoda.

Po~eli remonti i rekonstrukcije

^ekaju}i saglasnost 
– Rekonstrukcija i izgradwa distribu-

tivnih objekata i mre`e u srpskim sredi-
nama na Kosmetu, koje je u proteklih sedam
godina finansirao i obavio EPS, dopri-
nele su poboq{awu uslova i kvaliteta
napajawa potro{a~a, ali to se istovreme-
no odrazilo i na pove}awe potro{we, od-
nosno na optere}enost energetskih objeka-
ta na sredwem i visokom naponu. [ta to
zna~i, najboqe pokazuje primer sredweg Kosova, gde ve} pet go-
dina ne mo`emo da dobijemo saglasnost Unmika za izgradwu 35-
kilovoltne trafo-stanice u selu Preoce, a potro{wa je sada
stigla dotle da ovakav objekat ne bi bio dovoqan, ve} je neop-
hodna „stodesetka”. Na`alost, ovakvu trafo-stanicu ne mo`e-
mo da uvrstimo u realan plan. Ni za wu, kao ni za onu od 35 ki-
lovolti, saglasnost ne mo`emo da dobijemo, bez obzira na to
gde predla`emo da se gradi – u Gra~anici, ^aglavici ili La-
pqem Selu. Pri tome, ona bi bez ve}ih te{ko}a mogla da se pri-
kqu~i na postoje}i dalekovod, koji je svojevremeno i projekto-
van da prihvati novu „stodesetku” u ju`nom delu Pri{tine, na-
mewenu upravo za potrebe ovih naseqa prema Lipqanu, a koja
ni do danas nije izgra|ena – nagla{ava Markovi}. 

DRAGUTIN MARKOVI]
DIREKTOR SEKTORA ZA PRENOS I DISTRIBUCIJU ELEKTRI^NE ENERGIJE 

Potro{wa struje prema{ila
kapacitete distributivnih

objekata i mre`e
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JP EPS – „Elektroko-
smet”. Planirano je da se
dalekovod, du`ine 8,5 ki-
lometara, zavr{i do sre-
dine ovog leta. 

Ovo je jedan od tri najva-
`nija zahvata na elektro-
distributivnoj mre`i u
srpskim sredinama na Ko-
sovu i Metohiji, koja }e u
ovoj godini obaviti EPS-
ova preduze}a, a slede jo{
zamena transformatora u
TS 110/35 „Gazivode”, kao
i izgradwa dalekovoda od
TS „Vala~” do TS „Trep-
~a-Energetika”. 

– To su projekti na koji-
ma je ra|eno prethodnih
godina, tako da u ovoj samo
nastavqamo zapo~eti po-
sao. Wihova svrha je da se
osigura stabilnost u snab-
devawu potro{a~a, barem
kada na Kosovu i Metohiji
ima struje. Ciq je da se ko-
liko je god to mogu}e ot-
klone razlozi za prekide u
napajawu elektri~nom
energijom zbog preoptere-
}enosti trafo-stanica i
mre`e na sredwem naponu.
Sa ovim novim dalekovo-
dima i pove}anom snagom
transformacije obezbedi-
}e se boqe snabdevawe po-
tro{a~a u op{tini Zubin
Potok – obja{wava Mar-
kovi}.

Prema wegovim re~ima,

izgradwa dalekovoda „Va-
la~-Zup~e” prethodi}e za-
meni transformatora u
TS „Gazivode”, odnosno ta
dva projekta su me|usobno
uslovqena. 

Drugi 35-kilovoltni da-
lekovod, ~ija se izgradwa
tako|e ve} du`e planira i
priprema, „kop~a” je TS
„Vala~” sa TS „Trep~a-
Energetika”, ali pre sve-
ga ima}e funkciju da po-
boq{a stabilnost snabde-
vawa u op{tini Zve~an i
naro~ito u samom Zve~anu,
nasequ koje je u srcu indu-
strijske zone „Trep~e”,
ali ~esto u mraku.

Pored ova tri projekta,
~ijom }e se realizacijom
posti}i efekti na {irem
podru~ju snabdevawa po-

tro{a~a u severnom delu
Kosova i Metohije, ko-
smetska preduze}a EPS-a
su za ovu godinu isplani-
rala i nekoliko rekon-
strukcija trafo-stanica i
mre`e, kojima }e se po-
boq{ati naponske prili-
ke u pojedinim naseqima u
sredwem Kosovu i Kosov-
skom Pomoravqu. Na „tri-
desetpetici” u [trpcu u
planu je da se postoje}i
transformator od ~etiri
megavoltampera zameni
dvostruko sna`nijim. Za
sve to pripremqena je pro-
jektna dokumentacija, a
realizator projekata bi}e
tako|e „Elektrokosmet”. 

Markovi} ka`e da je uz
ove ve} gotove projekte va-
`an i plan da se pristupi
projektovawu i izgradwi
nove trafo-stanice 35/10
kV „Mali Zve~an”, sa pri-
kqu~nim dalekovodom od
TS „Trep~a-Energetika”.
Ta nova trafo-stanica
omogu}ila bi boqe snabde-
vawe naseqa Zve~an, ali i
dela Kosovske Mitrovice,
gde je tako|e sve ve}a potre-
ba za pro{irivawem di-
stributivnih kapaciteta. 

Isti~u}i da je za sigur-
nost snabdevawa srpskih
sredina ve} sada va`no da
se razmi{qa o dodatnoj
dalekovodnoj vezi sa cen-
tralnim delom Srbije,
Markovi} ka`e da ima u
vidu izgradwu 110-kilo-
voltnog dalekovoda Ra-
{ka-Vala~, koji bi omogu-
}io napajawe strujom i
kada kosmetske elektrane
ne rade. 

– Naravno, od ove ideje
do wene realizacije bi}e
potrebno da se prevali dug

put sa mnogim nepoznani-
cama, na koje se odgovori
upravo tra`e u pregovori-
ma o Kosovu i Metohiji.
Te nejasno}e, me|utim, vi-
{e se ti~u politi~kih i
ekonomskih odnosa, nego
elektroenergetskih. U
elektroenergetskom po-
gledu, s obzirom na jedin-
stvenost elektroenerget-
skog sistema Srbije, u ko-
me je sistem na Kosmetu sa-
mo deo iste celine, iz-
gradwa ovog dalekovoda
ima sva opravdawa. I sa
aspekta razvoja energeti-
ke i sa aspekta ukupnog
ekonomskog razvoja, ova
ideja }e uvek ostati zani-
mqiva i va`na – ka`e
Markovi}.

Prema wegovim re~ima,
izgradwa nove dalekovod-
ne veze sa Ra{kom mo`e da
postane i pitawe priori-
teta, budu}i da su iz Koor-
dinacionog centra za Ko-
sovo i Metohiju najavqene
zna~ajne aktivnosti za
podsticawe ekonomskog
razvoja srpskih sredina na
Kosmetu, koji }e neminov-
no nametnuti popravqawe
elektroenergetskih pri-
lika. Otvarawe novih ra-
dionica ili fabrika na-
prosto ne mo`e ni da se
zamisli bez stabilnosti u
napajawu elektri~nom
energijom.

– Sada imamo situaciju
da je na Kosmetu velika
potro{wa struje zimi i
mala leti. To zna~i da se
struja koristi uglavnom
za grejawe, i to mnogo upr-
kos redukcijama. Sa pro-
izvodnim pogonima ova
slika bi se izmenila, jer
bi i letwa potro{wa po-
rasla, a onda se opet otva-
ra pitawe kako da obezbe-
dimo struju da fabrike
mogu da rade. To je mawe-
vi{e situacija u svim srp-
skim sredinama na Kosme-
tu i zato planirawe pro-
{irewa kapaciteta u pre-
nosu i distribuciji elek-
tri~ne energije mora da
prati planove ukupnog
ekonomskog razvoja, a naj-
boqe bi bilo kada bi mo-
glo da te~e uporedo – is-
ti~e Markovi}. í
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Osnovni ciqevi u
Elektroprivre-
di Srbije u obla-
sti qudskih re-

sursa odnose se, pre svega,
na promenu kvalifikaci-
one i poboq{awe staro-
sne strukture, uz istovre-
meno smawivawe broja za-
poslenih. Kako analize
pokazuju, da bi se dostigao
optimalan broj zaposle-
nih, adekvatna kvalifi-
kaciona i po`eqna staro-
sna struktura, promene se
moraju planirati i odvi-
jati na osnovu unapred
usvojene strategije sa ja-
snim i merqivim ciqevi-
ma u narednom sredworo~-
nom periodu.

Drugi veliki ciq je u
oblasti stru~nog usavr{a-
vawa i obuke zaposlenih.
U toj oblasti treba da se
uspostavi kontinuirana
praksa oboga}ivawa zna-
wa, razvijawa postoje}ih i
sticawa novih ve{tina u
radu. I najzad, tre}i ciq,
odnosi se na uvo|ewe i
razvijawe sistema nagra-
|ivawa prema rezultatima
rada, koji }e omogu}iti ve-
}u motivaciju za rad i ta-
kvu raspodelu da oni koji
organizaciji vi{e daju i
dobijaju vi{e.

– Polaze}i od ovih ci-
qeva osmislili smo, krei-
rali i testirali, odnosno
ve} primewujemo za zapo-
slene u direkcijama EPS-
a, novi informacioni si-
stem, ka`e Qubi{a Ili},
direktor Sektora za qud-
ske resurse. Sistem }e
predstavqati ~vrstu pod-
logu za planirawe broja i

strukture zaposlenih, za
identifikaciju potreba i
lica za obuku, za utvr|iva-
we radnog u~inka i visinu
zarade po tom osnovu.

Izme|u gotovog softve-
ra koji smo mogli da naba-
vimo i izgradwe sopstve-
ne aplikacije opredelili
smo se za ovo drugo re{e-
we. Prvo, imali smo jasnu
viziju o tome {ta ho}emo u
Sektoru za qudske resurse
i kvalifikovane kadrove
za programirawe u Sekto-
ru za informacioni si-
stem. Drugo, takav pristup
nam omogu}ava da dobije-
mo informacioni sistem
koji }e potpuno odgovara-
ti potrebama EPS. Tre}e,
stvaraju}i sopstveni si-
stem, u mogu}nosti smo da
ga prilago|avamo speci-
fi~nim ciqevima i po-
trebama u odre|enom vre-
menskom periodu, koje se
budu javqale u procesu re-
strukturisawa EPS-a. Zna-
~i, sistem i baza podataka
su otvoreni za ukqu~ivawe
novih informacija, za iz-

vesne promene u vrsti i
strukturi informacija,
koje }e biti uslovqene
konkretnim planovima u
oblasti qudskih resursa.
Prilago|avawe mo`emo
sami da izvedemo i da ne
zavisimo od nekog drugog
koji bi nam prodao ve} go-
tov sistem, nagla{ava
Ili}.

U ovoj i 2007. godini te-
`i{te }e biti na usposta-
vqawu nove, znatno efika-
snije organizacione struk-
ture i sistem je ve} osposo-
bqen da primi novu orga-
nizaciju sa svim organiza-
cionim jedinicama i rad-
nim mestima u svakom pri-
vrednom dru{tvu. Istovre-
meno }e se unositi i poda-
ci o zaposlenima koji }e
biti raspore|ivani po
radnim mestima. To }e
omogu}iti da se u svakom
trenutku ima adekvatna
slika o organizaciji i we-
noj strukturi, o broju i
strukturi zaposlenih, kao
i podaci o svakom pojedin-
cu, wegovom iskustvu i po-

tencijalu, ukqu~uju}i i
informacije o potrebnim
i izvedenim obukama i
stru~nim usavr{avawima. 

Sistem je otvoren za raz-
voj i konkretizaciju sti-
mulativnih elemenata za
obra~un zarada. Kako se
budu osmi{qavali modeli
nagra|ivawa, od individu-
alnog radnog u~inka pre-
ma u~inku organizacije,
koji ukqu~uje smawivawe
tro{kova poslovawa ili
smawivawe gubitaka u
mre`i, do nagra|ivawa
inovacija i stvarala{tva,
tako }e se i softverske
aplikacije razvijati u
skladu sa potrebama za
primenu odre|enih modela
nagra|ivawa.

– Iz svih tih informa-
cija za potrebe upravqawa
na nivou EPS-a, koristi-
}e se oni podaci koji su
potrebni za analizu, utvr-
|ivawe strategije i za pra-
}ewe realizacije usvoje-
nih planova. Na nivou sva-
kog privrednog dru{tva,
za potrebe wegovog me-
naxmenta, iz sistema }e se
dobijati informacije o
broju, strukturi i poten-
cijalu zaposlenih u wemu,
na osnovu kojih }e se kon-
kretizovati planovi raz-
voja i obuke, nagra|ivawa
i stimulacije zaposlenih.
Za potrebe organizacione
jedinice u privrednom
dru{tvu, sistem }e omogu-
}iti sve potrebne in-
formacije za upravqawe i
stimulisawe qudi koji ra-
de u toj organizacionoj je-
dinici, za planirawe i
merewe efekata i rezulta-

U OBLASTI QUDSKIH RESURSA U ELEKTROPRIVREDI SRBIJE

Informaciona
podloga za
novu praksu

Novi informacioni sistem omogu}i}e uvid u kadrovsku
sliku svakog zaposlenog i kadrovski potencijal i na osnovu
toga uskla|ivawe razvoja pojedinca sa razvojem organizacije

Novi informacioni sistem omogu}i}e da se smawi obim ad-
ministrativnih poslova u kadrovskim slu`bama. Veoma brzo
}e se dobijati potrebni podaci o svakom zaposlenom za potre-
be izrade ugovora o radu, kao i o dono{ewu re{ewa o ostvari-
vawu prava zaposlenih i za druge administrativne potrebe.
Zapravo, svi ti pravni akti, bi}e tipizirani i proiza}i }e iz
samog sistema nakon unosa potrebnih podataka, koji se tako|e
dobijaju iz samog sistema. Klasi~ni dosijei zaposlenih i da-
qe }e postojati. U wima }e se ~uvati dokumenta zaposlenih,
ali ne}e biti potrebe za stalnim okretawem tih stranica, jer
}e se sve informacije nalaziti u bazi podataka. Smawivawem
administrativnog rada otvara se mogu}nost za usredsre|iva-
we na sposobnosti i stru~ni potencijal pojedinca i za wegovo
usmeravawe u razvoju, imaju}i u vidu potrebe, razvojne plano-
ve i ciqeve organizacije u kojoj pojedinac radi.

Smawivawe admistrativnih poslova

Svi podaci
o kadrovima
na jednom mestu



Konfederacija slobod-
nih sindikata, u koju su
udru`eni sindikati najve-
}ih javnih preduze}a u Sr-
biji, sa ukupno oko sto hi-
qada ~lanova, nastoja}e u
predstoje}em periodu da se
nametne kao sindikalna
asocijacija koja ima i pra-
vo i razloge da reprezentu-
je interese svog ~lanstva. 

Ovo je rekao novoizabra-
ni predsednik Konfede-
racije slobodnih sindika-
ta Milan Kova~evi}, pred-
sednik Regionalne mre`e
elektroenergetike ICEM-
a za jugoisto~nu Evropu i
nekada{wi predsednik
Glavnog odbora Sindika-
ta EPS-a. Obrazla`u}i
odluku da se krene u ofan-
zivu za priznavawe repre-
zentativnosti, donetu na
Skup{tini Konfederaci-
je, odr`anoj 17. aprila,
Kova~evi} je istakao da }e
tra`iti da Konfederaci-
ja dobije svoje mesto u So-
cijalno-ekonomskom save-
tu Republike Srbije, gde
}e mo}i da u~estvuje u so-
cijanom dijalogu i da do-

prinosi za{titi interesa
zaposlenih.

– Mi ne osporavamo pra-
vo sindikata kojima je pri-
znata reprezentativnost i
koji u~estvuju u radu Saveta,
ali `elimo da i mi, u ime
slobodnih sindikata jav-
nih preduze}a, tako|e dobi-
jemo {ansu da predstavqa-
mo svoje ~lanstvo, tim pre
{to su na{i ~lanovi qudi
sa imenima i prezimenima,
koji su nam poklonili svoje
poverewe i obavezali nas
da se borimo za wihov odgo-
varaju}i socijalni status –
objasnio je Kova~evi}.

Pored insistirawa na
priznavawu reprezentativ-
nosti, Konfederacija ima
nameru i da se ozbiqnije
pozabavi najavqenim pro-
menama Zakona o radu, za
koje Kova~evi} ka`e da su
direktno usmerene protiv
interesa zaposlenih. Na{
sagovornik isti~e da su
predlozi za izmenu ovog za-
kona, koje je javno izneo
ministar Slobodan Lalo-
vi}, neprihvatqivi za sin-
dikate, jer su usmereni na

smawewe prava zaposlenih
i davawe neograni~enih
prava poslodavcu. To se
podjednako odnosi na pred-
loge da se ukine kategorija
minulog rada, iskqu~e in-
spekcije rada iz preduze}a,
ili uvedu agencije za pri-
vremeno zapo{qavawe.

– Ni jedan od ovih pred-
loga ne mo`e da dobije sa-
glasnost sindikata i Kon-
federacija }e se `estoko
usprotiviti wihovom usva-
jawu – istakao je Kova~e-
vi}, najaviv{i „vrelo le-
to” i za sindikate i za
predlaga~e izmena Zakona
o radu izraziv{i i uvere-
we da }e slobodni sindika-
ti mo}i da odbrane postoje-
}a zakonska re{ewa.

Kova~evi} je tako|e re-
kao da }e Konfederacija
nastojati da spre~i da i u
narednom periodu zarade u
javnom sektoru ostanu pred-
met aran`mana sa MMF-
om, te da }e zahtevati da se
rast zarada uskla|uje s ra-
stom proizvodwe.

A. C.

KONFEDERACIJA SLOBODNIH SINDIKATA TRAÆI SVOJE MESTO

Ho}emo da nas ~uju
S obzirom na to da okupqa oko sto hiqada ~lanova, ova sindi-

kalna asocijacija ima pravo da reprezentuje wihove interese u So-
cijalno-ekonomskom savetu, kaæe predsednik Milan Kova~evi}

ta rada obja{wava Ili}. –
Tako }e informacioni si-
stem rukovodiocima olak-
{ati pra}ewe, planirawe
i dostizawe postavqenih
ciqeva sa qudima koji su
za to potrebni.

Primena informacio-
nog sistema u svakom pri-
vrednom dru{tvu EPS-a
podrazumeva da se svim li-
cima, koja }e ga koristi-
ti, poka`u takve mogu}no-
sti, zbog ~ega }e se za wih
izvr{iti obuka za unos
podataka i za kori{}ewe
sistema. Posle toga, si-
stem }e biti otvoren i do-
stupan svim menaxerima,
sa odre|enim korisni~-
kim pravima, zavisno od
nivoa i potreba upravqa-
wa qudima u organizaci-
ji. Drugim re~ima, sistem
}e koristiti ne samo oni
koji }e se baviti poslovi-
ma qudskih resursa u pri-
vrednom dru{tvu, nego i
svi rukovodioci. 

– Na osnovu dosada{weg
rada uveren sam da }emo do-
sti}i postavqene ciqeve,
isti~e Ili}. U toku pri-
preme i razrade sistema us-
postavqena je izuzetna sa-
radwa sa kolegama iz Sek-
tora za informacioni si-
stem, koji su se pokazali
izuzetno kreativnim u na-
la`ewu odgovora na slo-
`ena pitawa kako da se in-
formacije {to efikasnije
prikupqaju i obra|uju i ka-
ko da se sistem {to jedno-
stavnije koristi za potre-
be upravqawa qudskim re-
sursima. í

K. Jani}ijevi}
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KUD TENT-A OBELEÆAVA JUBILEJ NIKOLE TESLE

Koncert na Kolarcu 14. maja 
Nastupima u Obrenovcu i u

nekoliko gradova u Srbiji,
Kulturno-umetni~ko dru{tvo
Termoelektrane “Nikola Te-
sla” pridru`ilo se obele`a-
vawu 150-godi{wice ro|ewa
Nikole Tesle. Prvi koncert
ove godine odr`alo je na Dan
TE “Nikola Tesla”, 7. marta,
dok je za 14. maj najavqen kon-
cert narodnih pesama i igara u
sali Zadu`bine Nikole Kolar-
ca u Beogradu. Sa Teslinim
imenom, ovo kulturno-umetni~-
ko dru{tvo u martu je u~estvo-
valo u obele`avawu 50-godi-
{wice nezavisnosti Tunisa,
nastupiv{vi pred publikom tu-
niskog grada Sus. A. C.
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N a sporazum o
{trajka~kim zah-
tevima, radi ko-
jih je u januaru

organizovan generalni
{trajk, formalno ni do
Me|unarodnog praznika
rada svoje potpise nisu
stavili ni predstavnik
Sindikata EPS-a, niti
predstavnici resornih
ministarstava, a ipak do-
govor je na snazi. U Sin-
dikatu ka`u da je, su{tin-
ski, sporazum va`e}i jo{
od 31. marta, a da su se pre-
govara~ki timovi u me|u-
vremenu dogovarali oko
izdvajawa dela sredstava
za dopunsko penziono osi-

gurawe i isplatu pozajmi-
ca za zaposlene ~ija su
preduze}a iza{la iz sa-
stava EPS-a, {to se ovim
dokumentom tako|e regu-
li{e. 

Predsednik Glavnog od-
bora Sindikata EPS-a
Miroslav Veli~kovi} ka-
`e da u vezi sa sredstvima
za dopunsko penziono osi-
gurawe, koje }e posloda-
vac uplatiti kao inici-
jalna, treba da se dogovo-
ri iznos, a da se uvo|ewe
samog osigurawa ne dovo-

di u pitawe. [tavi{e,
ve} se pristupilo i izme-
ni Posebnog kolektivnog
ugovora, u kome }e se de-
finisati pravni okvir za
regulisawe prava i obave-
za u ovom domenu. Tako|e
je zna~ajno da }e posloda-
vac biti obavezan da re-
dovno upla}uje na ime
ovog vida osigurawa, a da
}e zaposleni mo}i, ako
`ele, dobrovoqno da do-
pla}uju odre|eni iznos. 

[to se pozajmice ti~e,
va`no je da je pri kraju re-
alizacija dogovora da i za-
posleni u tzv. non-core de-
latnostima dobiju pozaj-
micu u iznosu koji im pri-

pada za period dok su bili
u EPS-u, a po osnovu ot-
klawawa posledica obez-
vre|ivawa zarada u pret-
hodne dve godine. Da pod-
setimo, [trajka~ki odbor
uspeo je da se izbori da za-
posleni u EPS-u i EMS-u
dobiju zajam na ime stimu-
lisawa rezultata rada i
popravqawa svog materi-
jalnog polo`aja, koji je
naro~ito bio uzdrman
2004. i 2005. godine, kada
zarade nisu rasle prema
tada potpisanim sporazu-

mima, a pogotovo ne u skla-
du sa kretawem inflacije.
Prema tome, pozajmicu do-
bijaju svi koji su u te dve
godine bili zaposleni u
EPS-u, pa i oni u izdvoje-
nim delatnostima.

Za prvi kvartal ove go-
dine zajam je ispla}en
svim zaposlenima u EPS-u
i EMS-u, tako da je ostalo
da se dogovore iznos i na-
~in isplate za drugi kvar-
tal. Budu}i da je suma za
ovaj drugi kvartal mawa
nego {to je tra`eno, naj-
verovatnije je, prema re-
~ima Veli~kovi}a, da }e
isplata biti u dve, a ne
kao u prvom kvartalu, u

tri rate. Do „smawewa”
sredstava do{lo je zato
{to se ispostavilo da za
zajam zaposlenima u spo-
rednim delatnostima tre-
ba dati vi{e nego {to je
Sindikat, na osnovu svo-
jih podataka, mogao da sa-
bere, a onda je te sume tre-
balo dovesti u korelaciju
sa izdvajawem sredstava za
dopunsko penziono osigu-
rawe. Zbog svega toga, mo-
rao je da se promeni prvo-
bitni dogovor da zajam za
drugi kvartal iznosi po-

lovinu vrednosti prvog
zajma. Po{to to zna~i da
}e svaki zaposleni dobiti
skroman zajam za april,
maj i juni, proceweno je
da je boqe da se isplata
obavi u dve rate. Sli~no
}e verovatno biti i sa zaj-
mom u prvom kvartalu idu-
}e godine, za koji je odlu-
ka doneta, ali ne i na~in
isplate. 

U vezi sa rastom vredno-
sti radnog ~asa do septem-
bra ni{ta se ne mewa, a
Veli~kovi} navodi da je u
ovom delu sporazum, mada
nepotpisan, ve} prime-
wen kod obra~una za pret-
hodni mesec, jer su zarade
obra~unate kako je dogo-
voreno. 

– Nema razloga da sumwa-
mo da se ne}e primeniti
dogovoreni rast plata i za
slede}i kvartal, tim pre
{to na{ dogovor nije iza-
{ao iz okvira „ograni~e-
nog rasta zarada u javnim
preduze}ima”. Ostalo je da
u septembru utvrdimo za
koliko procenata mo`e da
se uve}a cena rada za po-
sledwi kvartal ove godi-
ne, kada }e nam na raspola-
gawu biti i dodatna sred-
stva od u{teda i raciona-
lizacije. Prema na{im sa-
gledavawima, tada }emo
imati mogu}nosti da vred-
nost radnog ~asa podigne-
mo za procenat-dva vi{e
nego {to bi sledilo po
osnovu odobrenog rasta za-
rada, a to zna~i da }emo u
ovoj godini kona~no, posle
gotovo pet godina obezvre-
|ivawa, na{e plate po~eti
realno da rastu. Ukupno,
taj realni rast kreta}e se
oko pet procenata – ista-
kao je Veli~kovi}, dodav-
{i da Sindikat mo`e da
bude zadovoqan rezultati-
ma pregovora sa resornim
ministrastvima. í

A. Cvijanovi}

SINDIKAT EPS-a ZADOVOQAN PREGOVORIMA SA VLADOM SRBIJE

Kre}e realan rast zarada
Ako se u posledwem kvartalu ove godine dogovori vrednost radnog ~asa kakav

Sindikat o~ekuje, zarade }e realno porasti za oko pet procenata

Zajam i za
zaposlene u
izdvojenim
preduze}ima
EPS-a:
radnici
„Kolubare
univerzal”
na kopovima
u EPS-u
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D ruga polovina
aprila bila je,
kad je re~ o akci-
ji EPS I DECA

– TESLA 150, veoma uzbu-
dqiva i `iva. Uporedo sa
likovnim konkursom, koji
je i{ao svojim tokom, otpo-
~ele su i druge planirane
aktivnosti. Taj drugi deo je
krenuo 13. aprila sve~anom
premijerom predstave „Te-
sla – bajka o elektricite-
tu” koja je imala radni na-
ziv – ^as fizike kod pro-
fesora Sijalice. Predsta-
va namewena u~enicima od
prvog do petog razreda
osnovnih {kola nalazi se
na repertoaru Pozori{ta
„Pinokio”. Prava premije-
ra, me|utim, bila je dan ka-
snije, 14. aprila, kada je po-
zori{te {irom otvorilo
vrata za 170 u~enika tre}ih
i ~etvrtih razreda O[ „Ve-
selin Masle{a” iz Beogra-
da. U prepunoj pozori{noj
sali mali{ani su aktivno
u~estvovali u de{avawima
na sceni: zvi`dawem su po-
magali profesoru Sijali-
ci da doziva golubicu, pod-
se}ali „zaboravnog” profe-
sora, navijali za malog Te-
slu u wegovim nastojawima
da studira elektrotehni-
ku... Najve}a enigma za ma-
li{ane bila je, kada su se
na sceni zajedno pojavili,
„mali” i „veliki” Tesla –
koji je od wih dvojice PRA-
VI!?!

Da podsetimo: zasluga za
nastanak pozori{ne pred-
stave pripada agenciji
BLUMEN GROUP, sestra-
ma Bogavac: Mileni – dra-
maturgu i Jeleni – re`ise-
ru; glumcima: Fedoru \o-
rovi}u u ulozi „malog” Te-
sle, Igoru Filipovi}u
(“veliki” Tesla), Aleksan-
dri Risti} (golubica Be-

la) i Bojanu Dimitrijevi-
}u u ulozi profesora Sija-
lice. Generalni sponzor
predstave koja je postala i
deo zvani~nog dr`avnog
progrma obele`avawa 150
godina ro|ewa NikoleTe-
sle je, naravno, Elektro-
privreda Srbije. 

„Veselin Masle{a” je ve}
pet godina najboqa {koli
u beogradskoj op{tini Vo-
`dovac i zvani~no najboqa
osnovna {kola u Beogradu
pro{le godine. Pored u~e-
nika iz Beograda, predsta-
vu je narednih dana videlo
jo{ 500 u~enika iz Ni{a,
Zaje~ara, Leskovca, Vrawa
i Pan~eva. Tokom maja, pre-
ma planu, predstava treba
da gostuje u Kraqevu, Novom
Sadu i U`icu, tako da }e i
u~enici {irom Srbije mo-
}i da vide zanimqivu i ve-
selu predstavu o `ivotu na-
{eg najve}eg nau~nika, Ni-
kole Tesle.

U okviru akcije EPS I
DECA – TESLA 150 i Mu-
zej Nikole Tesle je otvo-
rio svoje odaje za u~enike
osnovnih {kola {irom
Srbije. Uz specijalno
osmi{qen program BLU-
MEN GROUP sa animato-
rima i demonstratorima
iz Muzeja, u~enicima iz
Kostolca, Smedereva, Po-
`arevca i Kragujevca na
zanimqiv na~in do~arao je
`ivot ovog velikog nau~-
nika. Pored svakog ekspo-
nata, pisanog dokumenta
posetioci su mogli da ~uju
i pri~e iz `ivota Nikole
Tesle. Demonstratori Mu-
zeja su se potrudili i da
„u`ivo”, pu{tawem veli-
kog generatora, do~araju
eksperimente Nikole Te-
sle. Tokom maja planirane
su jo{ ~etiri posete u~e-
nika Muzeju Nikole Tesle.

Termoelektrana „Nikola
Tesla” i zaposleni u
TENT-u, tako|e, aktivno su
se ukqu~ili u akciju EPS
I DECA – TESLA 150, ta-
ko {to su bili doma}ini
u~enicima osnovnih {kola
iz Beograda, Kragujevca,
Ni{a, Zaje~ara, Leskovca i
Vrawa, koji su pre odlaska
u pozori{te najpre poseti-
li ovu najve}u „fabriku”
struje. Preko 400 u~enika
imalo je priliku da „izbli-
za” pogleda sve va`ne
objekte TE „Nikola Tesla”.

U~enici su pa`qivo slu-
{ali doma}ine, postavqa-
li pitawa, razgledali ko-
mandne table, obi{li po-
strojewa, gledali istovar
ugqa u podzemne depoe.
TENT je, reko{e nam doma-
}ini, po prvi put imao pri-
liku da primi ovoliko de-
ce (u jednom danu je TENT
posetilo 170 u~enika). Za-
hvaquju}i dobroj organiza-
ciji sve je pro{lo bez pro-
blema: svaka grupa u~enika
je imala po jednu osobu iz
TENT-a kao „vodi~a”, koja

je obja{wavala i pokaziva-
la sve za {ta su u~enici bi-
li zainteresovani i jednu
osobu kao obezbe|ewe. 

Na veliko zadovoqstvo
doma}ina, u~enici su poka-
zali izuzetno interesova-
we za proces proizvodwe
elektri~ne energije. Mo-
`da im je, stoga, poseta
TENT-u razjasnila i pojam
„racionalne potro{we
elektri~ne energije” – da
struju ne treba rasipati jer
je taj proces dugotrajan i
skup! Na kraju, posle napor-

ne edukacije, TENT je obez-
bedio i okrepqewe. 

Svako dete je dobilo pri-
godan paketi} sa promotiv-
nim materijalima vezanim
za akciju EPS I DECA –
TESLA 150 kao uspomenu i
podse}awe na dan koji je,
nadamo se, bio nezaboravan
za sve wih. Naro~ito za ro-
diteqe, jer su verovatno po
prvi put, deca i{la na jed-
nodnevne besplatne izlete.
A ovo je tek po~etak. í

N. Mileti} Milosavqevi}

EPS I DECA - TESLA 150

„Bajka o elektricitetu”
u pozori{tu „Pinokio”

Za samo nedequ dana vi{e stotina dece gledalo pozori{nu predstavu o Tesli, po-
setilo Muzej Nikole Tesle i TENT...

AKCIJE

U~enici osnovnih
{kola iz gradova

Srbije u poseti TENT-u
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G azda Jevrem, peto pokolewe
livaca u porodici, vla-
snik i predani radnik liv-
nice „Popovi}”, nehotice

je otkrio deo tajne livewa zvona
koja se kao mantra prenosila s ko-
lena na koleno, od [avnika, pre-
ko Jagodine, do Beograda tokom
dva veka.

– Bakar je na berzama dogurao do
pet hiqada dolara, kalaj se ne mo-
`e na}i ispod deset, a srebro i da
ne spomiwem – izustio je, i odmah
se ujeo za jezik.

Za~kiqio je prema namerniku,
pa kad je ustanovio da wegova taj-
na nije preterano dirnula gosta,
nasmejao se i pomilovao ve}e od
dva zvona {to su stajala pred wim.

– Al’ svejedno, pokrili smo se –
nastavio je. – A {to nemamo zara-
de, na{ je poklon. Da i nama pri-
padne deo ~asti… Jer, velika je
~ast, koliko i odgovornost, izli-
ti zvona za crkvu u Smiqanu.

Oba zvona, ve}e od 140 i mawe
{to te`i 80 kilograma, dar su
Elektroprivrede Srbije crkvi
svetih apostola Petra i Pavla u
Smiqanu, seocetu kraj Gospi}a, u
kojem je pre sto pedeset godina ro-
|en nau~nik svetskog glasa Niko-
la Tesla. To je poklon i preosta-
lom pravoslavnom `ivqu u Lici:
boravili smo tamo i pisali o cr-
kvici u kojoj je slu`bovao Niko-
lin otac i o jubileju, nedavno.

Crkva je devastirana tokom deve-
desetih iako kraj Gospi}a nije bi-
lo ratnih dejstava. To – devastira-
na – samo je eufemizam za pravo
stawe stvari: sve je opqa~kano, po-
lomqeno i unere|eno, a prostor
oko same crkve, pravoslavnog gro-
bqa i parohijskog doma u kojem je
ro|en Tesla zasejan je nagaznim
minama. Tada su odneta i zvona,
neznano gde! Kad dvanaestog juna
zazvone nova, EPS-ova, iz livnice
„Popovi}”, ra{~u}e se Likom i

Gorskim kotarom da je crkva stra-
dalnica ponovo o`ivela.

Ina~e, obi~aj poklawawa zvona
je duboko ukorewen u na{oj tradi-
ciji. Naime, veruje se da ona daju
glas i du{u hramu bo`jem. Upravo
zbog toga, pa`qivo se premi{qa
kome }e pripasti ta ~ast i nikad
se nije desilo da crkvi zvona da-
ruje neko ko je nedostojan. Reci-
mo, zvona za Sabornu crkvu u Pan-
~evu, onu na ulazu, gra|enu u ba-
roknom stilu sa dva zvonika, po-
klonio je vo`d Kara|or|e 1806.
godine: danas se niko ne se}a ko je
ktitor samog hrama, ali zato i ma-
la deca znaju za – Kara|or|eva zvo-
na i drvenu gra|u za zvonike koje
je vo`d la|om iz tek oslobo|enog
Beograda pratio pride.

S druge strane, uobro~ila se i
navika du{mana da odnose zvona
iz pravoslavnih hramova! Koja god
vojska gazila po Srbiji, prvo {to
bi uradila bilo je da – poskida i

DAR EPS-a POVODOM JUBILEJA

Zvona za Teslinu crkvu
Obi~aj poklawawa zvona je duboko ukorewen u srpskoj tradiciji Naime, veruje se

da ona daju glas i du{u hramu boæjem; upravo se zbog toga paæqivo premi{qa kome
}e pripasti ta ~ast i nikad se nije desilo da darodavac bude neko ko je nedostojan

Na zvonima je
slede}i tekst:

„Hramu svetih Petra
i Pavla u Smiqanu

daruje EPS povodom
obele`avawa
150 godina od

ro|ewa Nikole
Tesle, a u vreme

episkopa
gorwokarlova~kog

Gerasima, 2006.”
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pretopi crkvena zvona. Zanimqi-
vo je, s tim u vezi, da je „raspevana
zvona” za hram Svetog Save u Beo-
gradu izlila ista ona livnica u
kojoj su tokom Prvog svetskog rata
pretopqena crkvena zvona koja su
austrijski vojnici pokrali po
Ma~vi, Kolubari, Azbukovici,
Ra|evini i [umadiji. Posle nam
je ta plemenita bronza „vra}ana”
granatama haubica…

Gazda Jevrem ~uva ise~ak iz iz-
vesnog ilustrovanog ~asopisa ko-
ji je izlazio tokom Prvog rata u
Be~u, sa fotografijom na kojoj su
opqa~kana zvona sa pravoslavnih
crkava spremna za topqewe.

– Ova }e nas, ako Bog da, nad`ive-
ti – othuknuo je i ponovo pomilo-
vao zvona pred sobom. – Ne ide vi-
{e da svaka generacija lije nova…

A onda se, ko zna za{to, raspila-
vio; popustila mu pa`wa, {ta li?!

– Jeste tajna u leguri i na~inu
livewa, al’ postoji tu i jedna caka
koju malo livaca zna – poverio se
radoznalom namerniku. – A to je –
klatno. Mo`e{ da se ubije{ od
posla i majstorisawa, ali ako
klatno ne vaqa, xaba ti. To ti je
kao i sa violinom. Vrhunski in-
strument zahteva vrhunsko gudalo:
dr`aqa od sr`i mahagonija, stru-
ne iz repa belog lipicanera, a ka-
lafonijum samo brazilski. Bez to-
ga i „stradivarijus” zvu~i kao ci-
gansko }emane. Bez dobrog klatna
zvono ne zvoni, ve} klepe}e…

Posle smo skupa zavirivali u
zvona i razgledali klatna, a ja
sam ozbiqno klimao glavom pra-
ve}i se da razumem {ta mi pri~a.
Ali, verujem mu na re~: dobra su to
zvona! Ve} ih zami{qam kako se
sjakte na zvoniku crkvice svetih
apostola Petra i Pavla, tamo u
Smiqanu. í

Milo{ Lazi}

Red je da se neko iz EPS-a slika
pored zvona, vi ste donatori, upor-
no sam ponavqao Mom~ilu Cebalo-
vi}u, direktoru sektora za odnose
s javno{}u. 

Neka Milo{e, nije red, uzvra}ao
je on. Ta zvona su poklon svih nas
iz EPS-a. Dovoqno je {to na wima
pi{e to {to pi{e. Bi}emo u Smi-
qanu kada zazvone. Va`no je da nam
je sada srce puno. A kako }e biti
kada zazvone, po~etkom juna, ne
znam. Bi}e za pam}ewe svih nas ko-
ji budemo tamo. Pa, jo{ kada posta-
vimo spomenik Tesli u Beogradu... 

Srce je puno

Gazda Jevrem, vlasnik i vrsni majstor livac, sa zvonima i na{im saradnikom

Zvona }e se ponovo
~uti po~etkom juna
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NA LICU MESTA

Stajali smo na is-
pustu kraj ma{in-
ske hale i posma-
trali Dunav koji

je kqu~ao ispod gorostasne
brane kao nikada do tada.

– Spustili smo nivo aku-
mulacije za {est i po meta-
ra, vi{e niti mo`emo, ni-
ti bi imalo efekta – obja-
{wavao mi je in`ewer Pe-
tar Grekulovi}, pomo}nik
direktora HE „\erdap I”,
nesu|eni loc i stari pri-
jateq. – Dunav se sada iz-
nad u{}a Nere pona{a kao
da nema hidrocentrale.
U~inili smo s na{e stra-
ne sve {to se moglo. I vi-
{e od toga… 

Putovawe niz Dunav,
kroz ugro`ena naseqa do
Kladova, koje su za novi-
narsku svitu organizovali
Ministarstvo za energeti-
ku i rudarstvo i Elektro-
privreda Srbije, nipo{to
nije bilo vesela ekskurzi-
ja, ve} prava prilika da se
doku~e razmere elementar-
ne katastrofe koja nas je
zasko~ila i ovog prole}a
nespremne, kao i da se vidi
{ta su EPS i Vlada Srbi-
je u~inili kako bi ubla-
`ili posledice, makar i
na sopstvenu {tetu.

A {teta je, ne ra~unaju}i
sva poplavqena naseqa i
oranice, o~igledna ~ak i
laicima. Po bledim trago-
vima na hridima du` Kaza-
na videlo se da je nivo aku-
mulacije u jezeru spu{ten
bar za pet-{est metara i da
izgleda kao posle su{nog

leta, a ne usred prole}a,
kad bi trebalo da je najvi-
{i. Preostala voda usme-
rava se kroz turbine: sre}a
da je bilo lo{e vreme, pa
struja ima kome da se pro-
da, ina~e bi {teta bila da-
leko ve}a.

Sre}na je okolnost i to
{to ovolika vodurina tek
donekle ometa rad elek-
trane (sem {to je proiz-
vodwa elektri~ne energi-
je ne{to ni`a nego obi~-
no), a ne predstavqa nika-
kvu opasnost po wenu bez-
bednost.

– Po~eli smo da prazni-
mo akumulaciju 15. marta,
da bismo ve} u ponedeqak,
27. marta, kotu 70,30 spu-
stili na 63 – obja{wava
in`ewer Petar Manzalo-
vi}, direktor elektrane. –
Iako nemamo uticaj na
tok Dunava iznad Rama,
ipak smo smawili priti-
sak vode bar za dotoke Ti-

se, Save, Tami{a, Morave
i Nere. Jer, da to nismo
blagovremeno u~inili,
moglo bi se zamisliti
{ta bi se dogodilo du`
toka Dunava.

Pro{li smo kroz naseqe-
na mesta, u{li u Veliko
Gradi{te i Golubac, pri-
~ali sa qudima iz {tabova
za odbranu od poplava i ̀ i-
teqima, videli direktne i
naslutili indirektne po-
sledice ru{ila~ke snage
mo}ne nabujale reke. Uti-
sak je da su, uz nekoliko ~a-
snih izuzetaka, svi ~ekali
da im pomogne Svevi{wi,
ili bar – neko drugi?!

Namah mi je pala na pa-
met bogohulna misao. Nai-
me, pametni qudi odavno
ne postavqaju pitawe da li
}e biti poplava, ve} kada.
Ovi znaju otkuda to zlo,
dok ostali stalno tra`e
novog krivca. Prvi se una-
pred uhvate u ko{tac s vo-

HE „\ERDAP” I NABUJALI DUNAV

Dvanaest
Morava u
sekundi

Pomislio bi ~ovek da bar hidrocentrala ima neku korist od onolike vodurine,
ali - ne biva Naprotiv, i ona je na {teti: rade turbine, to da, ali dragocena aku-
mulacija odlazi bespovratno preko prelivnih poqa, i to pred vrelo leto, kada }e
ve}ina termoelektrana po obi~aju i planu morati u redovni remont Ali, ovde, na
\erdapu, ba{ i nemaju obi~aj da sopstvenu korist mere tu|om {tetom

Radomir Naumov:
Nesvakida{wi prirodni

uslovi ne ugro`avaju
hidrocentralu

Prokqu~ali Dunav prema{io
i stogodi{we vode
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durinom i svim {to s wom
dolazi pride, drugi ~ekaju
posledwi trenutak, sve u
nadi da }e ih nesre}a ovog
puta, mo`da, mimoi}i…

– Dajemo silne pare za
za{titu priobaqa, ali se

one tro{e ko zna na{ta –
ka`e in`ewer Mi{ko
Sretenovi}. – Ta~no je da
je `ivot kraj reke izuzetna
pogodnost, a niko ne raz-
mi{qa o tome da pogod-
nost ko{ta. Me|utim, kad
ih upozorimo na to, ispo-
stavi se da je za{tita uvek
u drugom planu i po pravi-
lu u suprotnosti s idejama
urbanista.

Ili, prevedeno na srp-
ski, mo`e{ da ima{ lepo
{etali{te kraj reke, ali
onda ra~unaj da }e{ naj~e-
{}e zavr{iti u vodurini
do gu{e. [to bi se reklo:
ne mo`e i jare i pare.

– Sad od nas ~ekaju
da im nabavimo xa-
kove kojima }e podi-
}i brane, oja~ati na-
sipe i zaustaviti vo-
du! I {ta }emo, de-
limo im, ve} smo is-
poru~ili nekoliko
desetina hiqada ko-
mada, pratimo stawe
na terenu, priska~e-
mo gde treba…

Kroz prostranu
ma{insku halu u kojoj se
neprekidno okre}u rotori
{est mo}nih generatora
(ista takva, kao odraz u
ogledalu, nalazi se i na
rumunskoj strani), pa po-
red razvodnih postrojewa
i trafoa, sti`e se na is-
pust ba{ ispod prelivne
brane na kom smo stajali i
razgovarali. A tu je onako
kako mali Perica zami-
{qa hidrocentralu: zape-
nu{ani Dunav kao da pre-
ti gorostasnoj brani i po-
ku{ava da je i{~upa sa
svog dna, da iskida hiqa-
de, milione tona ~elika i
betona {to prkose iskon-
skim prirodnim silama.
Zastra{uju}e i op~iwava-
ju}e. Ko zna za{to me je

prizor podsetio na Nija-
garine vodopade nekada?

I ba{ na tom ispustu,
malo daqe od nas, stajao je
in`ewer Radomir Naumov,
ministar energetike i ru-
darstva Vlade Srbije, gle-
daju}i vodu kao oma|ijan.
Odmah su ga opkolili ra-
doznalci: zbog slikawa i
ponekog naivnog pitawa.
Docnije sam uspeo da po-
pri~am s wim.

– Ovde sam dobio prvo za-
poslewe kao mladi in`e-
wer jo{ 1969. godine, pa
sam takore}i doma}i – re-
kao mi je ministar. – A do-

{ao sam sa kolegama jer je
\erdap kriti~no mesto, a
ja sam ~lan koordinacio-
nog tima za odbranu od po-
plava i klizi{ta. Obi{li
smo sva naseqa uzvodno i
stigli ovde, gde Dunav ne
preti, ali je, po prirodi
stvari, to nekakva zaporna
ta~ka. Ovi nesvakida{wi
prirodni uslovi ne ugro-
`avaju hidrocentralu, a na
sre}u, ni ona ne ugro`ava
prirodu.

Ne ugro`ava je, ali je me-
wa, pomislio sam, ali sam
o}utao. Nije na meni da se
petqam u ono {to ne znam
ili ne razumem.

– A, znate li da kroz
svako od ovih dvanaest
prelivnih poqa u sekundi

prote~e vode koliko i
Moravom – vi{e je kon-
statovao nego {to me je
pitao. – I to Moravom
kad plavi! Dvanaest Mo-
rava za jedan Dunav – mno-
go je… Bi}e prema{ene
stogodi{we vode: evo ve}
prolazi 15.800 kubnih me-
tara, a izgleda da }e biti
i vi{e?

Posle sam se raspitao
{ta su stogodi{we i hiqa-
dugodi{we vode. Prve su
one koje se pojavquju po ve-
rovatno}i od 1:100, ili u
jedan odsto slu~ajeva, a dru-
ge se javqaju samo u jednom

promilu slu~ajeva,
dakle jednom u hi-
qadu godina…

Onda smo proje-
zdili kroz posive-
lo Kladovo i sjuri-
li se do „\erdapa
II”, taman da vidi-
mo mo}ne ~eli~ne
ustave i jo{ mo}-
niji Dunav {to
kqu~a pod wima
uprkos tome {to je
razlika u nivou vo-

de u akumulaciji i jezeru
ispod iznosila jedva jedan
metar. Tek tu se mogla doku-
~iti snaga reke.

Pomislio bi ~ovek da
bar hidrocentrala ima ne-
ku korist od onolike vodu-
rine, ali – jok. Ne biva.
Naprotiv, i ona je na {te-
ti: rade turbine, to da, ali
dragocena akumulacija od-
lazi bespovratno, i to
pred vrelo leto, kada }e
ve}ina termoelektrana po
obi~aju i planu morati u
redovni remont. Ali na
\erdapu ba{ i nemaju obi-
~aj da sopstvenu korist me-
re tu|om {tetom. 

E, alal im vera. í

Milo{ Lazi}

Dajemo silne pare za za{titu
priobaqa, ka`e Mi{ko

Sretenovi}, ali se one tro{e
ko zna na {ta, jer je

za{tita za „`ivot” kraj
reke – u drugom planu

*

*

Nivo
akumulacije
u jezeru spu{ten
bar za pet-{est
metara izgleda
kao posle
su{nog leta

Iz HE „\erdap”
u ugro`ena

podru~ja
isporu~eno

desetine
hiqada xakova
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POVR[INSKI KOPOVI

Izgradwa bunkera
rezervi, kapaci-
teta 1.350 tona
ugqa, na dorobi-

lani kopa „Drmno” tre-
nutno je najve}a investi-
cija, u vrednosti od oko
sedam miliona evra, koja
se realizuje na kopovima
„Kostolac”. Nosilac po-
sla je poqska firma „Ko-
peks”, koju u Kostolcu
predstavqaju Jer`i
Doniecki, projekt menad-
`er firme „Kopeks” za
Srbiju i Crnu Goru i
Pavlik Franci{ek, glav-
ni realizator ugovora iz-
gradwe bunkera rezervi.
Kako napreduju radovi,
imaju li primedbe na rad
doma}ih firmi i kakve su
utiske stekli o sredini u
kojoj rade, teme su o koji-
ma smo razgovarali sa
ovim stru~wacima.

– Na postavqawu ko-
strukcije zgrade radovi su,
do sada, zavr{eni sa 60, a
bunkerskih }elija od bli-
zu 35 odsto, s obzirom na to
da je ovaj posao zapo~et
sredinom marta – ka`e Do-
niecki. U ovom trenutku
monta`a }elija je u centru
aktivnosti. Prema planu
dinamike izgradwe do{lo
je do blagog zaka{wewa u
realizaciji projekta, kao
posledice zimskih uslova
u kojima se obavqala pri-
prema gradili{ta, ali i
zbog velikog broja nerad-
nih prazni~nih aprilskih
dana u Srbiji. Dosada{wa
saradwa sa podizvo|a~ima
je, svakako, korektna, mada
}e se pravi utisci ste}i
tek na kraju kada se objekat
zavr{i i po~ne da funkci-
oni{e.

Prema re~ima Fran-
ci{eka, od svih problema
sa kojima se susre}u, naj-
vi{e vremena se tro{i na

organizaciju posla. Pre-
ma ugovoru, nastavqa Pav-
lik, planirano je da radi-
mo sedam dana u nedeqi i
to u dve smene. Me|utim,
dosta nas je poremetio
ovaj period krajem apri-
la. O~ekuje se da }e, ipak,
od tre}eg maja na{i podi-
zvo|a~i krenuti sa poslom
onako kako je planirano.
U ovom trenutku najvi{e
posla ima za zavariva~e,
kojih na objektu nedostaje
izme|u 10 do 15. S obzirom
na to da je te{ko na}i po-
sao, ovo je i dobra prili-
ka podizvo|a~ima da jo{
nekog uposle kako bi se u
tome br`e napredovalo.
Konkretno, od podizvo|a-
~a na gradili{tu trenut-
no su anga`ovane firme
„Stig” i „Go{a Monta-
`a”. U naredne poslove
trebalo bi da se ukqu~i i
ve}i broj izvr{ilaca, ka-
ko bi se izgubqeno vreme
nadoknadilo. Uz izgrad-
wu bunkera rezervi u junu-
julu o~ekuju nas i poslovi
na rekonstrukciji posto-
je}eg prijemnog bunkera
na drobilani. Sve to tre-
ba uraditi za vreme re-
monta ugqenog sistema,
zna~i za otprilike 30 da-
na, a da bi se izvr{ilo i

povezivawe postoje}eg sa
novim bunkerom rezervi.
To nije mali posao. Treba
dosta raditi i dobro se
organizovati kako bi
predvi|eni poslovi bili
zavr{eni na vreme i kva-
litetno.

– Upore|uju}i organiza-
ciju posla u Poqskoj i na
ovom objektu, utisak je da
se mnogo vremena gubi na
nepotrebnim detaqima.
Hrana za radnike, recimo,
kod nas se donosi na gra-
dili{te i doru~ak traje
20 minuta. Ovde radnici
sa gradili{ta odlaze na
doru~ak a vreme prolazi.
Za vreme nepovoqnih uslo-
va za rad pod otvorenim
nebom, radovi se u „Kopek-
su” ne izvode, ali se to na-
dokna|uje onda kada je po-
voqnije vreme, {to ovde
izgleda nije praksa. Na
kraju, u „Kopeksu” svako ko
`eli da radi praznikom
ili prekovremeno za taj
rad dobija novac, a ne slo-
bodan dan kako se to radi
ovde, {to se u Poqskoj ne
smatra pravim stimulan-
som za radnike. No, svako
ima svoju organizaciju po-
sla. Va`no je da svi u~e-
snici izgradwe ovog
objekta imaju isti ciq, da

se objekat zavr{i na vreme
i kvalitetno.

Na{im sagovornicima,
svakako, nije lako, jer se
ovaj veliki investicioni
objekat realizuje sa veli-
kim brojem podizvo|a~a.
Pored gra|evinskog pred-
uze}a „Stig” i „Go{a Mon-
ta`e”, koja izvodi radove
na monta`i objekta i iz-
radi 250 tona konstrukci-
je, u posao je ukqu~ena i
poqska firma „Transtel”
koja izvodi elektromonta-
`u opreme, koju ~ine i
elektromotori suboti~kog
„Severa” {to je zahtev in-
vestitora da bi se ostvari-
la unifikacija elektro-
pogona na drobilani.
Poqsko preduze}e „Wa-
mag” zadu`eno je za izradu
opreme za {est transport-
nih sistema i isto toliko
grabuqa .

Na kraju zna~ajno je i to
da se firma „Kopeks” na
kostola~kim ugqenokopi-
ma prvi put pojavila pre
vi{e od 30 godina, kada je
izra|ivala transportnu
opremu za kop „]iriko-
vac”, a kasnije i za potre-
be Povr{inskog kopa
„Drmno”. í

Sa{a Sre}kovi}

POQSKI „KOPEKS” O IZGRADWI BUNKERA REZERVE NA KOPOVIMA „KOSTOLAC”

U toku monta`a }elija
Radovi na postavqawu kon-

strukcije zgrade zavr{eni, sa
oko 60, a bunkerskih }elija sa
oko 35 odsto

Poqski 
stru~waci u 

PK „Kostolac”
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Godi{wi remonti na
povr{inskim kopovima
privrednih dru{tava ~i-
ji je osniva~ EPS, jo{
ove godine odvija}e se po
starim utvr|enim pravi-
lima. Ve} u 2007. godini,
me|utim, sasvim je iz-
vesno, do samog ~ina
ulaska bagerskih ka-
paciteta u popravku
zna}e se mnogo vi{e u
kakvom su stawu poje-
dine ma{ine, kao i
{ta je neophodno ura-
diti da bi se osigura-
la wihova pouzdanost
rada i pove}ala bez-
bednost zaposlenih rad-
nika. Uvo|ewe novih
standarda u ovom momentu
je nepohodno iz vi{e raz-
loga. Prioritetni su, pre
svega, sigurnost ma{ina
i qudstva, zatim u kakvom

je tehni~kom stawu opre-
ma i na kraju realnije
planirawe neophodnih
sredstava.

– Ovde nije re~ o tome
da je u minulom periodu
bilo propusta u odr`ava-

wu rudarske mehanizaci-
je. Poslovi su realizova-
ni u skladu sa zahtevima
isporu~ilaca opreme, od-
nosno po projektnim za-
dacima – ka`e Miodrag
Joksimovi}, pomo}nik

direktora za odr`avawe
tehni~kih sistema u Ru-
darskom basenu „Koluba-
ra”. Jasno je da su rudar-
ske ma{ine sve starije i
da ~esto i zbog „zamora
materijala” dolazi do

o{te}ewa pojedi-
nih delova, pa
~ak i do havarija.
U „Kolubari”,
zbog tih proble-
ma, procenili
smo da bi {to
hitnije moralo
da se pribegne
kompletnim in-
spekcijskim pre-

gledima, mnogo ~e{}e i
obimnije nego {to se to
~inilo. Takav predlog
nai{ao je na puno razu-
mevawe u EPS-u i svi su
izgledi da }e wegova rea-
lizacija ubrzo za`iveti

i na nivou svih rudnika u
Srbiji. „Kolubara” pose-
duje izuzetno stru~an ka-
dar koji je u stawu da pra-
ti najnovija svetska do-
stignu}a u proizvodwi
rudarske mehanizacije,
pa je sasvim razumqivo
{to smo stru~no osposo-
bqeni i za pra}ewe
funkcionalnosti i teh-
ni~ke izdr`qivosti tih
sistema. Boqe re~eno,
kvalifikovani smo i za
poslove koji se odnose na
inspekciju i sertifika-
ciju ma{ina i opreme u
rudarstvu, pogotovo kada
se radi o kapacitetima
na povr{inskoj eksploa-
taciji.

Prilago|avawe evrop-
skim standardima je, da-
kle, postalo imperativ i
zbog uklapawa u sve toko-
ve – od odabira rudarske
mehanizacije do odr`ava-
wa sistema u funkciji
postizawa maksimalnih
efekata u eksploataciji.
U ovom momentu se zna
{ta je potrebno, samo ni-
su definisani modeli
kako da se do|e do novog
organizovawa. Naime, ne
zna se da li }e te poslove
obavqati firma ~iji }e
osniva~ biti EPS ili }e
to biti neka nezavisna
kvalfikovana organiza-
cija. S obzirom na speci-
fi~nosti rudarske meha-
nizacije, koja je instali-
rana na srpskim povr-
{inskim kopovima, izve-
sno je da }e to ipak biti
neko ko je dobro upoznat s
rudarskim kompleksom i
koji je u krajwem slu~aju
ukqu~en u svetske tokove
u proizvodwi i isporuci
rudarske opreme. í

T. @ivkovi}

NOVINE U ORGANIZACIJI RADA RUDNIKA

Prioritet je sigurnost
ma{ina i qudstva

U remonte }e se ulaziti sa daleko vi{e informacija nego sada Posao }e oba-
vqati ekspertni timovi EPS-a ili neke druge stru~no osposobqene firme

Stru~ni kadar u RB „Kolubara”
kvalifikovan je za poslove
inspekcije i sertifikacije

ma{ina i opreme u rudarstvu

Prilago|avawe 
novim standardima
postaje imperativ 
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TERMOELEKTRANE

P roizvodwa elek-
tri~ne energije
u Javnom preduze-
}u TE „Nikola

Tesla” u pro{loj godini
bila je rekordna i izno-
sila je 17,424 milijardi
kilovat-~asova, odnosno
7,3 odsto vi{e od plana.
Time je proizvodwa iz
prethodne, 2004. godine,
nadma{ena za preko {est
odsto. Ovako visoka pro-
izvodwa opravdala je
sredstva koja su ulo`ena u
rehabilitaciju i moder-
nizaciju pojedinih po-
strojewa tokom minulog
petogodi{weg perioda.
Pro{la godina karakte-
risti~na je i po najvi{oj
dnevnoj proizvodwi elek-
tri~ne energije i najvi-
{em dovozu ugqa, ali i po
tome {to su obavqeni ka-
pitalni remonti sa ele-
mentima modernizacije i
zamena upravqa~kog si-

stema na blokovima A-2 i
B-1, kao i redovni remon-
ti na drugim blokovima.

– Tako dobri proizvodni
rezultati se nisu preslika-
li i na pokazateqe poslo-
vawa, tako da je u 2005. go-
dini iskazan gubi-
tak od oko 740 mili-
ona dinara – ka`e
Dragan Popovi}, za-
menik direktora
Privrednog dru{tva
TENT d.o.o. i isti-
~e: – Ohrabruje ~iwe-
nica {to postoji
trend smawewa gu-
bitka, tako da je u od-
nosu na 2004. godinu
taj gubitak samo 28,8
odsto! Nadamo se da }emo u
ovoj i slede}im godinama
uspeti da poslujemo bez gu-
bitka.

Prema re~ima Popovi}a,
dobri proizvodni rezulta-
ti nastavqeni su i u 2006.
godini. Proizvodwa u pr-

vom tromese~ju ove, u odno-
su na isti period rekordne
2005. godine ve}a je za 1,23
odsto, tako da je plan za taj
period preba~en za 6,33 od-
sto, odnosno za ne{to vi{e
od 300 miliona kilovat-~a-

sova elektri~ne energije.
Prvo tromese~je prakti~no
je i polovina zimske sezo-
ne. Ali, ukoliko se porede
samo rezultat u januaru i
februaru, u wima je ostva-
rena izuzetno visoka pre-
koplanska proizvodwa i u

PD TENT d.o.o. iznosila
je 255,3 miliona kilovat-
~asova, odnosno 7,75 odsto
iznad plana. Ta proizvod-
wa u znatnoj meri uticala

je i na odluku o odustajawu
od bilansom predvi|enog
uvoza od 268 miliona kilo-
vat-~asova elektri~ne
energije, {to je omogu}ilo
dodatnu zaradu EPS-a od 12
miliona evra.

Sezona remontnih i
investicionih radova
za 2006. godinu po~ela
je 10. marta, kada je
blok A-5 iza{ao iz po-
gona. Aktivnosti veza-
ne za remont, me|utim,
ne po~iwu onog dana
kada blok stane. Kako
isti~e Popovi}, pla-
nirawe remonta i teku-
}eg odr`avawa za ovu i
kapitalnog remonta

bloka A-4 za 2007. godinu
zapo~elo je u drugoj polo-
vini pro{le godine. U pr-
voj fazi ura|en je okvirni
plan, prema metodologiji
usvojenoj u Direkciji za
proizvodwu, a u drugoj
usledila je wegova razrada

do nivoa radnog naloga,
naloga za nabavku i zahte-
va za spoqne usluge. Druga
faza, zna~i, po~ela je i
pre usagla{avawa okvir-

DOBAR START TENT-a U 2006. GODINI

„Preslikavaju” se 
lawski dometi

Proizvodwa elektri~ne energije u prvom tromese~ju iz-
nad ostvarene u istom periodu 2005. godine Rekonstruk-
cija elektrofiltera i izmena sistema upravqawa na blo-
ku A-1 najzna~ajniji investicioni zahvati

Donacijom {vedske agencije SIDA kroz administrirawe
Svetske banke, EPS je dobio donatorska sredstva za imple-
mentirawe ICAS-a u pet pilot preduze}a , u privrednim dru-
{tvima TENT, RB „Kolubara”, „Elektrovojvodina”, Direkcije
EPS-a i u EMS-u. Ovaj pilot projekat je po procedurama Svet-
ske banke tenderisan i dodeqen kompaniji „Hewlett Packard” ko-
ja u saradwi sa doma}im firmama „Digit” i AICON vr{i imple-
mentaciju SAP-a i u TENT-u. Ciq projekta ICAS je uvo|ewe je-
dinstvenog standarda i procedura, na~ina kwi`ewa, pra}ewa
i upravqawa ra~unovodstvenim podacima i informacijama i
finansijskim tokovima. Glavni moduli koji }e se implementi-
rati odnose se na: finansije, kontroling i materijalno kwigo-
vodstvo i zalihe.

– Taj program treba da nam omogu}i da u veoma kratkom vre-
menu sagledamo na{e poslovawe – ka`e Popovi}. Jer, i do sa-
da smo imali pravovremene i dobre pokazateqe proizvodwe,
ali ciq je da se do wih do|e za kra}e vreme. Posao je dosta
slo`en, radi se na vi{e paralelnih pravaca i u TENT-u u toku
je obuka radnika. Vrednost realizacije pilot projekta ICAS je,
ina~e, 2,7 miliona evra, a po~etak prakti~ne primene bi}e od
1. januara naredne godine.

Novi poslovni informacioni sistem

Dragan 
Popovi}

Proizvodwa elektri~ne
energije u TENT-u u prva tri
meseca 2006. godine u znatnoj
meri uticala na odustajawe

od bilansom predvi|enog
uvoza struje

*

*
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nog plana u Direkciji za
proizvodwu energije. To je
zato bio i slo`eniji po-
sao, ali dobijeno je vi{e
vremena za pripremu izvo-
|ewa planiranih aktivno-
sti. U saradwi sa nadle-
`nom direkcijom, u nared-
noj godini nastoja}e se da
se obezbede potrebni uslo-
vi za pravovremeni po~e-
tak planirawa i za pri-
premne aktivnosti odr`a-
vawa, a da bi se one uskla-
dile i sa dokumentima si-
stema kvaliteta JUS ISO
9001, usvojenim u Privred-
nom dru{tvu TENT d.o.o.
Planirawe, priprema i
izvo|ewe predvi|enih ak-
tivnosti odr`avawa u
TENT-u sprovode se na na-
~in koji omogu}ava upra-
vqawe tro{kovima. Prak-
sa upravqawa tro{kovima
ne primewuje se, me|utim,
u punoj meri u svim delovi-
ma TENT-a. 

Po planovima, ovogodi-
{wa remontna sezona u
TENT-u trebalo je da bude
mirnija, bez ve}ih, kapi-
talnih zahvata. Po radovi-
ma i po obimu predvi|enih
sredstava planirani su
znatno mawi zahvati u od-
nosu na prethodne godine,
ali planirani predah na-
ru{io je kvar na generato-
ru bloka A-1.

– Komisija koja je dobi-
la zadatak da utvrdi obim
kvara i predlo`i re{ewe
nije zavr{ila rad, ali
ve} je konstatovala da taj
blok ne}e mo}i da bude u
pogonu slede}ih {est me-
seci. U kratkom roku iz-
ra|en je plan da se neki
od investicionih radova
ostavqenih za naredne go-
dine izvedu tokom ovog
zastoja – ka`e Popovi}. –
Najzna~ajniji po obimu
radova i potrebnih sred-
stava su rekonstrukcija

elektrofiltera i izmena
sistema upravqawa. Re-
konstrukcija elektro-
filtera bloka A-1, u
vrednosti od oko ~etiri
miliona evra, predsta-
vqa}e jedan od najzna~aj-
nijih ekolo{kih projeka-
ta u 2006. godini u EPS-u.
To je blok, trenutno, koji
emituje i najvi{e ~esti-
ca. Posle planirane re-
konstrukcije, emisija ~e-
stica bila bi svedena na
ispod 50 mg po normalnom
metru kubnom, {to bi za-
dovoqilo evropske ekolo-
{ke norme. Zna~ajno je da
TENT za realizaciju ovog
projekta ima i zna~ajan
finansijski podsticaj.
Naime, Uredba o merili-
ma i uslovima za povra}aj,
osloba|awe ili smawewe
pla}awa naknade za zaga-
|ewe `ivotne sredine
Vlade Srbije daje mogu}-
nost da se naknada za

2006. godinu (koju bi
TENT kao zaga|iva~ tre-
balo da plati) umawi za
vrednost ulo`enih sred-
stava. Deo tih tzv. ekolo-
{kih taksa zna~i bi}e
usmeren ka lokalnoj zajed-
nici.

Na osnovu iskustava iz
prethodnih godina, po-
slovi na bloku A-1 pove-
ri}e se doma}im firma-
ma, uz mawe u~e{}e ino-
stranih partnera. Na „ka-
pitalki” bloka A-2 lane
su izvedeni identi~ni
projekti. U TENT-u o~e-
kuju da se u kratkom roku
ugovore i uspe{no izvedu
oba projekta. Naravno,
ugovarawe bi se radilo
saglasno Zakonu o javnim
nabavkama i to prema delu
koji odre|uje na~in rada u
nepredvi|enim, hitnim
situacijama. í

Kristina Jani}ijevi}
F
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Remonti uskla|eni 
sa usvojenim 
sistemom kvaliteta

Zbog kvara na generatoru bloka
A-1 „u hodu” mewan redosled

predvi|enih remonta
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HIDROELEKTRANE

Uhotelu „Jezero” u
Peru}cu krajem
marta odr`an je
sastanak 18 gra-

dona~elnika op{tina u
slivu Drine, kojem je pri-
sustvovao i Malm Rejder,
predstavnik norve{ke
vlade za ekologiju. Usvo-
jena je Deklaracija za ~i-
stu Drinu, u kojoj su se
gradona~elnici obaveza-
li na vi{e aktivnosti
oko ~i{}ewa Drine, ali
i na edukaciju stanovni-
{tva u wenom slivu da ne
prqaju ovu bogomdanu le-
potu. Pre dve godine, Vla-
da Norve{ke je dala dona-
ciju od 60.000 evra za ku-
povinu broda ~ista~a, ko-
jim bi se sakupqao otpad u
jezeru HE „Bajina Ba{ta”.
Praksa je, me|utim, poka-
zala da je brod nepodesan
za takve radove, jer ga je
otpad prosto zatrpavao.
Nacionalni park „Tara”,
koji ~isti Drinu, izvr-
{io je rekonstrukciju
broda. Dogra|ena je gvo-
zdena konstrukcija koja
plasti~ni otpad gura do
obale, gde je potom ku-

pqen ru~no ili dizali-
com. Me|utim, to nije bi-
lo dovoqno za efikasno
~i{}ewe jezera. Sve ak-
tivnosti na ~i{}ewu
Drine koordinira Regio-
nalni centar za ekologiju
za jugoisto~nu Evropu,
pod pokroviteqstvom vla-
de Norve{ke. Na sastanku
komisije za Drinu, pored
deklaracije, doneta je od-
luka da se, u roku od tri
nedeqe, uradi projekat za
~istu Drinu. Neophodno
je brod ~ista~ rekonstru-
isati i prilagoditi na-
meni. Planira se ugradwa
dizalice na brodu i u dva
kontejnera odlagao bi se
otpad transporterom. Ta-
ko|e, brod bi vukao dve
platforme na koje bi se
otpad odlagao do kamion-
skog prevoza. I ne samo
to. Razmi{qa se da se na
osmom kilometru jezera
HE, uzvodno na ulasku
Drine u kawon, postavi
PVC barijera sa sajlama
i tegovima, koja bi tu ot-
pad zadr`avala. U woj bi
moglo da stane oko 7.000
kubika otpada, koliko se

procewuje da pluta Dri-
nom. Otpad bi se, tako, ku-
pio na ulasku u kawon, a
ne na kruni brane HE, kao
{to se do sada radilo. U
planu je, tako|e, i dubin-
sko ~i{}ewe Drine, a ne
samo plasti~nog otpada,
jer silna Drina odnosi i
silno drve}e i drugi
krupniji otpad.

Nacionalni park „Ta-
ra” ove je godine sa ~i-
{}ewem Drine po~eo
znatno ranije nego lane.
Posao je odmakao, a pla-

nirano je sakupqawe ot-
pada za 50 odsto vi{e ne-
go u 2005. godini., {to
zan~i da se ra~una da }e se
iz jezera izvaditi preko
6.000 kubnih metara otpa-
da. ^i{}ewe }e se zavr-
{iti do po~etka juna, ta-
ko da }e brojni gosti ovog
pravog bisera na turi-
sti~koj karti Srbije mo-
}i da u`ivaju u ~istoj vo-
di jezera HE „Bajina Ba-
{ta”. í

M. \oki}

IZ „DRINSKO-LIMSKIH HE”

Projekat za ~istu Drinu
Brod ~ista~ dobijen pre dve godine donacijom Vlade Norve{ke bi}e rekonstrui-

san sa ugradwoom dizalice i sa dva kontejnera

Iz jezera HE „Bajina 
Ba{ta” o~ekuje se da }e se 

godi{we izvaditi preko
6.000 kubnih metara otpada

Kao {to se moglo o~eki-
vati, zbog izuzetno povoq-
ne hidrologije, za mesec
dana odlo`eni su planira-
ni remont u HE „Bistrica”
i HE „Kokin Brod”. Re-
montni radovi u tim elek-
tranama, zna~i, ne}e po~e-
ti pre petnaestog maja. Na-
ime, obilne ki{e u aprilu
i topqewe snega napunili
su jezera „Limskih HE” do
vrha i odavno se nije desi-
lo da akumulaciona jezera
na Kokinom Brodu i Radoi-
ni prelivaju. Uprkos mak-

simalnom anga`ovawu svih
elektrana, to se dogodilo u
aprilu. Logi~no, HE „Pot-
pe}”, posledwa u kaskadi u
„Limskim HE” i jedina
proto~na, danima je preli-
vala. Ukupno, preliveno je,
tako, preko 15 miliona ku-
bika. Naravno, izuzetno
povoqna hidrologija i vi-
soka pogonska spremnost
postrojewa rezultirale su
znatnom proizvodwom u pr-
vom tromese~ju. Za to vreme
„Limske HE” proizvele su
preko 272,5 miliona kilo-

vat-sati elektri~ne ener-
gije, a plan proizvodwe
preba~en je za 35,6 odsto.
Drinske HE su, tako|e, u
istom procentu prebacile
i plan, a proizvedeno je vi-
{e od milijardu kilovat-
sati. Ukupno, Privredno
dru{tvo „Drinsko-Limske
HE” proizvelo je 1,3 mili-
jarde kilovat-sati elek-
tri~ne energije.

Usagla{en je i projektni
zadatak za izradu studije
izvodqivosti revitaliza-
cije sve ~etiri hidroelek-

trane iz sastava „Limskih
HE” od stru~waka PD
„Drinsko-Limske HE” i
„Energoprojekta”, od kojih
se o~ekuje i ponuda. Krajwe
je vreme da se sprovede re-
vitalizacija Limskih HE,
jer je od izgradwe prve
elektrane proteklo 46 go-
dina. Kapitalnih remona-
ta u „Limskim HE” u me|u-
vremenu nije bilo, izuzev
{to je u HE „Bistrica” za-
mewen generator. í

M. \.

U HE „BISTRICA” I HE „KOKIN BROD”

Hidrologija „odla`e” remonte 
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S a obele`avawem
16. maja, Dana HE
„\erdap 1”, kada
}e se navr{iti i

34 godine rada, u ovoj najve-
}oj elektrani EPS-a o~ekuje
se da }e se proizvesti i 199.
milijarditi kilovat-~as
elektri~ne energije. U od-
nosu na plan za ove blizu tri
i po decenije to je preba~aj
za 21 milijardu kilovat-~a-
sova, odnosno za 12 odsto.
Ili – to je u~inak iz oko ~e-
tiri godi{wa plana. Oko-
snica ovog privrednog dru-
{tva, zajedno sa drugom du-
navskom elektranom, ovih
dana bila je, me|utim, u `i-
`i javnosti zbog poplava
Dunava, koji je -15. i 16.
aprila – dostigao i do sada
najve}i dotok od 15.800 kub-
nih metara u sekundi. Tako
velike vode u znatnoj meri
umawile su proizvodwu u
ovim elektranama, dovode}i
u pitawe i realizaciju go-
di{weg plana. Dobre vesti
sti`u, ipak, iz druga dva
ogranka ovog privrednog
dru{tva iz „Vlasinskih HE”
i HE „Pirot”, koje pouzda-
nim radom i znatno ve}om
proizvodwom od planiranih
obaveza daju pun doprinos u
ukupnom bilansu PD „\er-
dap” i u ostvarewu elektroe-
nergetskog bilansa EPS-a. 

– Vode Dunava u aprilu do-
stigle su dosada{wi maksi-
mum od blizu 16.000 kubnih
metara u sekundi, a po zako-
nu verovatno}e kao takve ja-
vqaju se jednom u veku – ka`e
Dragan Stankovi}, direk-
tor Privrednog dru{tva
„\erdap d.o.o. Kladovo”. U
znatnoj meri uticale su, sa-
mim tim, na smawewe proiz-
vodwe u obe dunavske elek-
trane. Njihove akumulacije
bile su, naime, podre|ene za-
{titi priobaqa od poplava

i evakuaciji celokupnog do-
toka nizvodno od HE „\er-
dap 2”. Jasno, zbog toga, dra-
sti~no su opali svi parame-
tri poslovawa. Sasvim je ve}
izvesno da HE „\erdap 2”
sigurno ne}e ispuniti godi-
{wi plan, dok }e „\erdap 1”
verovatno uspeti da u nared-
nom periodu nadoknadi „ma-
wak” iz aprila i maja.

Obe elektrane – i na{a i
rumunska, shodno me|udr`av-
noj Konvenciji o eksploata-
ciji zajedni~kog srpskocr-
nogorskog i rumunskog
HEPS, du`ne su da nivo je-
zera na samoj brani HE
„\erdap 1” spuste na kotu 63
metra. Taj zadatak ispuwen je
27. marta, kada je dotok veli-

ke reke dostigao 11.000 kubi-
ka u sekundi, a od tada „\er-
dap 1” radi sa kotom uspora
ni`om ~ak za 6,5 metara od
optimalnog nivoa jezera. Na
„\erdapu 2” u „najvodnijim”
danima, 15. i 16. aprila, pad
vode smawen je ~ak ispod 1,5
metra, pa je tih dana elektra-
na radila na totalnom mini-
mumu (od 10 agegata na mre-
`i su bila samo dva sa sna-
gom od svega dva od ukupno
270 megavata, koliko iznosi
wena instalisana snaga). A
preostalih sedam agregata,
deseti je u remontu, radili
su kao proto~ni „organi”.
Sve ~etiri elektrane na
\erdapu i daqe rade u pro-
to~nom re`imu, propu{taju-
}i sav priliv vode nizvodno

ka u{}u Dunava, uz preliv
zna~ajnih koli~ina. 

Posle uspe{nog starta i
preba~aja plana za prvo tro-
mese~je, HE „\erdap 1” je u
aprilu, stoga, mawe proiz-
vela oko 190 miliona kilo-
vat-~asova elektri~ne ener-
gije, {to je u odnosu na plan
podba~aj za 29 odsto! Rad sa
ni`im kotama od optimal-
nih uslovio je i da ova elek-
trana umesto 25 miliona
kilovat-~asova, koliko iz-
nosi dnevna proizvodwa u
optimalnim uslovima, sada
zastane na samo oko 16-17
miliona. Takva situacija
potraja}e sve do juna, kada
se o~ekuje povratak opti-
malnih kota.  

Ohrabruju zato tim vi{e
ostvarewa u ostala dva „|er-
dapova” ogranka. „Vlasin-
ske HE” ve} su realizovale
60 odsto od godi{weg plana
proizvodwe, u plusu su za 32
odsto i veliki su izgledi
da }e, mo`da, dosti}i i go-
di{wi rekord iz 1999. go-
dine od 423,5 miliona ki-
lovat-~asova. U HE „Pirot”
„idu” ponovo ka ostvariva-
wu godi{weg plana proiz-
vodwe ve} u maju, s obzirom
na to da je do 4. maja ve} pro-
ivedeno 90 od planiranih
107 miliona kWh.

Prevo|ewe brodova, kao
drugu osnovnu funkciju,
|erdapske hiroelektrane
uspe{no realizuju. Nepla-
niranih zastoja u prevo|e-

wu brodova nije bilo ni u
jednoj elektrani, iako na
„\erdapu 2” ona jo{ od
1998.godine radi sama, ~i-
me je pomogla dugoro~an
remont rumunske prevod-
nice. Remonti su nepohod-
ni i na na{im prevodni-
cama.  

– Remonti se odvijaju pre-
ma planu i u svim postroje-
wima veoma je dobro stawe
pogonske spremnosti – ista-
kao je Stankovi}. Takva
spremnost kapaciteta jedino
i garantuje maksimalno is-
kori{}avawe raspolo`ivog
hidropotencijala. Ali, iako
su pripreme ve} odavno zavr-
{ene, jo{ se kasni sa najzna-
~ajnim zahvatom – sa revita-
lizacijom agregata HE „\er-
dap 1”. Proizvo|a~i opreme –
firme Elektrosile i LMZ
iz Sankt Peterburga ~ekaju
na isporuku novog agregata
koji }e zameniti „potro{enu
{esticu” na „\erdapu 1”.
Spisak poslova je zama{an i
oni se realizuju prema planu.
Revitalizacija, ugovorena
jo{ 2004. godine, kasni zbog
jo{ nepotpisanog sporazuma
izme|u vlada naslednica ne-
kada{weg SSSR-a i SFRJ o
regulisawu me|usobnih oba-
veza i klirin{kog duga. Ko-
na~no, otklawaju se i tu po-
sledwe sporne procedure i
prema najnovijim nagove{ta-
jima Vlada Rusiji u ovom me-
secu odredi}e predstavnika
za potpisivawe sporazuma.
Iz toga proizilazi i opti-
misti~ka najava da }e revita-
lizacija agregata HE „\er-
dap 1” po~eti, najzad, krajem
leta ili po~etkom jeseni. í

^edomir Dragi{i}

ZA OKO TRI I PO DECENIJE POSTOJAWA U HE „\ERDAP 1”

Struje za ~etiri
godi{wa plana

Ciq za jubilej - proizvodwa i 199 milijarditog kilovat-
~asa elektri~ne energije

Privredno dru{tvo „HE \erdap d.o.o. Kladovo” svrstano je
na tri visoka mesta na rejting listama „Globmark BusinesRa-
ting”, na kojima su rangirana najboqa preduze}a u Srbiji u
2005. godini. Prva mesta „\erdap” je, tako, zauzeo na listama
ekstra rejtinga i rejtinga kredibiliteta, dok je na listi rej-
ting rentabiliteta zauzeo, tako|e, visoko sedmo mesto. 

Presti`na mesta na rejting listama

Dragan Stankovi}
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Nadolaskom vode,
pre svega Dunava,
u Vojvodini su bi-
li ugro`eni

objekti na obalama reka,
ali i oni koji su se na{li
na udaru podzemnih voda.
To se, pre svega, odnosilo
na vikend objekte, ali nije
zanemarqiva ni ~iwenica
da je ugro`en i nemali
broj objekata za stanovawe.
Zajedni~ko za sve wih jeste
da su gra|eni u nebrawe-
nim delovima, jer kao {to
je poznato, sve reke tih da-
na pravovremenom i orga-
nizovanom akcijom nadle-
`nih ostale su u svojim ko-
ritima. U skladu s tim i
„Elektrovojvodina” je pra-
vovremeno preduzela odgo-
varaju}e aktivnosti, tako
da su svi poplavama ugro-
`eni objekti bili na vre-
me iskqu~eni sa mre`e.

Kada je voda po~ela da
se povla~i, javili su se
vlasnici objekata ugro-
`enih poplavama sa zahte-
vom da se ponovo prikqu-
~e na mre`u. „Elektrovoj-
vodina”, a pre svega ED
„Novi Sad”, kao najve}i
ogranak tog privrednog

dru{tva, obavestila je ove
vlasnike objekata koje bi
korake, radi bezbednosti,
trebalo da preduzmu kako
bi wihovi objekti ponovo
dobili elektri~nu ener-
giju. Osnovni uslov za to
bilo je prisustvo vlasni-
ka u objektu. Ukoliko
objekat nije bio pod vo-

dom, dovoqno je da vla-
snik objekta samo da izja-
vu na posebno pripremqe-
nom obrascu. Ukoliko su,
me|utim, instalacije bile
pod vodom, vlasnik je tre-
balo da pribavi potvrdu
ovla{}enog izvo|a~a da su
elektri~ne instalacije
posle smawewa vodostaja

pregledane, nedostaci
eventualno sanirani i da
su one tehni~ki spremne
da ponovo prime napon.
Takva potvrda je bila neo-
phodna ukoliko su pri-
kqu~nice elektri~ne in-
stalacije bile pod vodom.
Ukoliko je, me|utim, mer-
ni orman sa brojilom za
napajawe elektri~ne in-
stalacije bio pod vodom,
potreban je i stru~ni nalaz
ovla{}ene ustanove o ot-
pornosti izolacije elek-
tri~ne instalacije i funk-
cionalnosti za{titinih i
upravqa~kih ure|aja elek-
tri~ne instalacije. 

U slu~ajevima u kojima su
ovi zahtevi ispuweni, vla-
snicima objekata ugro`e-
nih poplavama stavqeni su
na raspolagawe brojevi de-
`urnih telefona, kako bi
se dogovorili o izlasku
mobilne ekipe na teren i
wihovom ponovnom pri-
kqu~ewu na mre`u. Izla-
zak na teren, pregled i pri-
kqu~ewe objekata Elektro-
distribucija „Novi Sad”
ne napla}uje. í 

A. Jan~i} Raki~evi}

“ELEKTROVOJVODINA” PRIKQU^UJE NA MRE@U OBJEKTE UGROÆENE POPLAVAMA 

Bezbednost na prvom mestu
Iskqu~ewe poplavom ugroæenog objekta bilo je relativno jednostavno, ali ponov-

no prikqu~ewe nakon povla~ewa vode zahteva preduzimawe svih bezbednosnih mera

Uva`avaju}i potrebe kupaca
za pravovremenom i ta~nom in-
formacijom o stawu u elektro-
distributivnom sistemu, u
Elektrodistribuciji Beograd,
od sredine 2003. godine, sa ra-
dom je po~eo Informativni
centar, po „Idejnom projektu –
Call center EDB-a”. Osnovni po-
slovi predvi|eni pilot projek-
tom, jedinim takve vrste u
okru`ewu, odnose se na prijem
poziva i davawe informacija
kupcima u vezi sa snabdevawem
elektri~nom energijom na ce-
lom konzumnom podru~ju predu-
ze}a, na realizaciju i odr`ava-

we elektronskih prezentacija
i na prijem prijava kvarova i
drugih reklamacija kupaca
elektri~ne energije. Radno
vreme operatera u Informa-
tivnom centru je od 7 do 20 ~a-
sova svakog radnog dana a go-
vorni automat je dostupan svim
korisnicima 24 ~asa dnevno. To
zna~i da, ako kupac ostane bez
elektri~ne energije u nedequ,
do prvog radnog dana, ne mo`e
da dobije informaciju za{to je
do{lo do prekida i kada }e po-
novo biti ukqu~en.

U Informativnom centru
EDB-a trenutno je zaposleno sa-

mo osam operatera, koji rade od
7 do 20 ~asova svakog radnog da-
na. Operateri rade vikendom
samo kada su vanredne situaci-
je i kada posao to zahteva. Ciq
je da Informativni centar ra-
di 24 ~asa i da operateri rade
u tri smene. Me|utim, kako ka-
`u u EDB-u, u uslovima u kojima
se sada radi i uz racionaliza-
ciju poslovawa, nisu u mogu}no-
sti da prime nove radnike. S
druge strane, na interni kon-
kurs se gotovo niko ne javqa. To
nije ni ~udo kada se zna da je
plata operatera izme|u 17.000
i 20.000 dinara mese~no. O obi-

mu posla najboqe svedo~i poda-
tak da broj poziva na mese~nom
nivou iznosi preko 50.000, a je-
dan operater obradi dnevno od
250 do 300 poziva.

O wegovom zna~aju mo`da naj-
boqe svedo~i podatak da u In-
formativnom centru u Budimpe-
{ti, koji pokriva mawe potro-
{a~ko podru~je od EDB-a, ima 80
zaposlenih. EDB je jedino dru-
{tvo kod nas koje ima informa-
tivni centar. U zemqama u okru-
`ewu, re~ je o biv{im republi-
kama Jugoslavije, takvi centri
ne postoje. í

K. J.

PD „ELEKTRODISTRIBUCIJA BEOGRAD” D.O.O.

Informacije radnim danom

„Vra}awe” 
struje u 

poplavama 
ugro`enim 
objektima 
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Za uspe{ne rezultate
stru~waci smatraju da je
neophodno stvoriti i po-
voqan radni ambijent.
Shvataju}i upravo tako
svoju ulogu, rukovodstvo
Ogranka ED „Kru{evac”
PD „Elektrosrbije”
d.o.o., u okviru program-
skih zadataka za 2006. go-
dinu planiralo je da rea-
lizuje izgradwu poslov-
nog prostora u industrij-
skoj zoni grada. 

– Ideja o izgradwi po-
slovne zgrade stara je oko
20 godina i taj objekat
trebalo je da se podigne u
drugom delu grada. Me|u-
tim, u to vreme bile su
ograni~ene investicije,
a i izabrana lokacija ni-
je bila najadekvatnija po-
{to bi mehanizacija mo-
rala da prolazi kroz cen-
tar grada – ka`e dipl. el.
in`. Slobodan Mijovi},
direktor Ogranka ED
„Kru{evac”. – Zbog toga

smo se odlu~ili da deo
poslovnog prostora pre-
selimo u izgra|ene objek-
te na Jasi~kom putu, u ko-
jima su sme{teni bravar-
ska i automehani~arska
radionica, gara`e i ma-
gacini, sa 120 radnika. U
taj objekat, potom, prese-
qena je i Slu`ba odr`a-
vawa. U takvom „privre-
menom re{ewu” uslovi za
rad bili su neodgovaraju-
}i, a neki na{i objekti
o{te}eni su i prilikom
bombardovawa 1999. godi-
ne. Od osnovne ideje,
ipak, nije se odstupilo.
Gra|evinski radovi za
novu poslovnu zgradu ove
distribucije bi}e zavr-
{eni u maju, a oprema i
ure|aji instalira}e se do
kraja godine. Zna~ajno je
naglasiti da se poslovna
zgrada podi`e od vanred-
nih prihoda Ogranka,
ostvarenih od ustupawa
dela placa „Jugopetrolu”,

o ~emu je dobijena i sa-
glasnost Skup{tine op-
{tine Kru{evac.

Rekonstrukcijom i do-
gradwom zgrade, ~ija je
osnovna povr{ina oko
800 kvadratnih metara,
dobi}e se prostor u ~i-
jem prizemqu }e biti
sme{teni elektromonte-
ri, nova blagajna sa pri-
jemnim odeqewem za
stranke, dok }e na spratu
biti kancelarije i labo-
ratorija Odeqewa za me-
rewe i za{titu, kao i
Dispe~erski centar. Ka-
ko je istakao Sa{a Ste-
fanovi}, rukovodilac
Tehni~ke slu`be ED
„Kru{evac”, planirano
je da dispe~erski centar

bude opremqen najsavre-
menijim ure|ajima, a na
osnovu usvojenog koncep-
ta za uvo|ewe SCADA i
DMS softvera. Sva ra~u-
narska, kao i oprema po-
trebna za besprekidno
napajawe Centra bi}e
sme{tena u posebnim
ormarima, dok }e oprema
za vizuelizaciju (TFT
monitori i ekran ve}ih
dimenzija) biti posta-
vqeni na zidu. Ovakva
investicija bila je po-
trebna da bi se poboq-
{ala unutra{wa organi-
zacija i efikasnost rada
slu`bi za odr`avawe i
eksploataciju. í

R. Gavrilovi}

NOVI POSLOVNI OBJEKAT OGRANKA ED „KRU[EVAC”

Vanrednim prihodima 
zidaju zgradu

Izgradwa poslovnog objekta u industrijskoj zoni
grada podiæe se parama iz vanrednih prihoda, re-
alizovanih ustupawem dela placa „Jugopetrolu”

Privredno dru{tvo za di-
stribuciju elektri~ne energije
„Jugoistok”, d.o.o. Ni{ planira
da investira 550 miliona di-
nara u remont i rekonstrukciju
starih, kao i izgradwu novih
trafo-stanica u 2006. godini.
Ulagawe i nove investicije u
direktnoj su vezi sa naplatom
potra`ivawa. Ukoliko se
ostvari 100 odsto naplate,
svih 550 miliona }e biti ulo-
`eno u remont, tako da potro-
{a~i u onim delovima grada
gde je ove zime bilo problema u
redovnom napajawu elektri~-
nom energijom, u narednoj sezo-
ni mogu da o~ekuju stabilnije

elektroenergetske prilike.
– Prebacivawem transform-

atora ve}e snage pove}a}e se
propusna mo} tih objekata i na
taj na~in uspe{no }e se elimi-
nisati kriti~ne ta~ke koje su
uo~ene u uslovima veoma ni-
skih temperatura ove zime –
ka`e Bratislav Petrovi}, di-
rektor Elektrodistribucije
„Ni{“. – To su objekti kod kojih
je do{lo do ve}e potro{we i
pove}awa snage, a po{to nije
bilo prijavqeno, distribucija
nije mogla da preventivno de-
luje kako bi se spre~ili even-
tualni kvarovi i prekidi u na-
pajawu – navodi Petrovi}.

Predvi|ena je rekonstrukcija
trafo-stanice „]ele kula” i
ugradwa dva transformatora
snage 2x12,5 MVA, ~ime }e biti
pokriveni potro{a~i na tom
podru~ju. U planu je i zamena
transformatora u trafo-sta-
nici „Stevan Sin|eli}”, ~ime
}e se obezbediti boqe strujne
prilike za potro{a~e na pod-
ru~ju Durlana, a zamenom tran-
sformatora ve}e snage u tra-
fo-stanici „Hladwa~a” `ite-
qi nekoliko sela mogu da o~e-
kuju stabilniju elektroener-
getsku situaciju. Od planira-
nih investicija za ovu godinu
zna~ajan je i nastavak izgrad-

we trafo-stanice 110/10 kVA,
snage transformatora 2x31,5
MVA na Ledenoj Steni. U planu
je i izgradwa jo{ nekoliko
objekata 10/0,4 kV, u dogovoru
sa gradom. 

Prema re~ima Petrovi}a, po-
sebno je zna~ajno i osavreme-
wivawe eletroenergetskog si-
stema u Ni{u uvo|ewem daqin-
skog upravqawa u pojedinim
objektima, koje }e omogu}iti da
dispe~eri istog trenutka po
nestanku elektri~ne energije
dobiju informaciju o ~emu je
re~ i na kojoj lokaciji je do{lo
do kvara ili nestanka struje.í

S. Man~i}

PRIVREDNO DRU[TVO „JUGOISTOK” D.O.O. - REMONTI U 2006. GODINI

Od naplate zavise i ulagawa 

Zgrada 
pri kraju, 
preostaje 

da se 
instaliraju 

oprema i 
ure|aji
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EKOLOGIJA

P odru~je na kojem
je Rudarski basen
„Kolubara” jedno
je od najzaga|eni-

jih na prostorima Srbije.
^etiri povr{inska kopa,
prerada ugqa, toplana i
elektrana, naime, dano-
no}no degradiraju `ivot-
nu sredinu u pre~niku od
nekoliko desetina
kilometara i ozbiq-
no ugro`avaju zdra-
vqe qudi, biqni i
`ivotiwski svet.
Emisija {tetnih ~e-
stica i gasova meri se
destinama tona, a do-
sada{wi poku{aji da
se posledice takvog
stawa ubla`e nisu da-
li rezultate sa kojima bi
se makar uslovno „zadovo-
qile” zakonske odredbe
koje reguli{u ovu oblast.

Brojne analize, tokom
minulih decenija, potvrdi-
le su prekomernu zaga|e-
nost zemqe, vode i vazduha.
Ali, uprkos tome, doskoro
se nije ozbiqnije krenulo u
re{avawe ovog problema.
Ura|ena su, istina, brojna

idejna i tehnolo{ka re{e-
wa, s tim {to su wihovu re-
alizaciju naj~e{}e „ko~i-
li” nedostatak finansij-
skih sredstava i neizve-
snost oko preseqewa Vreo-
ca, naseqa koje je ekolo{ki
najvi{e i degradirano.

Kako je odluka o iseqewu
ovog mesta ve} doneta i po-

{to }e do do 2014. godine
ovaj prostor postati deo
Povr{inskog kopa „Poqe
D”, najve}i deo stanovnika
ovog mesta taj problem re-
{i}e kolektivnim ili po-
jedina~nim preseqewem na
nove lokacije. A one }e, bez
izuzetka, sve biti i ekolo-
{ki ~istije. Ostaju, me|u-
tim, problemi okolnih me-
sta, koja }e i daqe „`ive-

ti” sa ogromnim koli~ina-
ma otpadnih voda, otrovnih
~estica i gasova.

U re{avawu ovih pro-
blema upravo se preduzi-
maju neki novi koraci. Na
prezentaciji razvojnih
programa RB „Kolubara”,
koja je nedavno odr`ana u
Privrednoj komori Srbi-

je, u poglavqu „Za{ti-
ta `ivotne sredine”
predstavqen je, tako,
Program ~i{}ewa ot-
padnih voda najsavre-
menijim metodama. U
planu je da se ovaj po-
sao poveri novoform-
iranom preduze}u
„Kolubara-usluge”, a
obavqao bi se uvo|e-

wem „vi{e vodene biqke”,
poznate pod latinskim na-
zivom – Eichornia crassipes,
u prethodno delimi~no
pre~i{}ene vode klasi~-
nim metodama (putem talo-
`nika i filtracije). Ta-
kva metoda zaslu`uje po-
sebnu pa`wu, pa samim tim
i dodatno prou~avawe i
analizu. – Dosada{wa sa-
znawa su, prema svim „me-

renim” pokazateqima, po-
voqna. To se najpre odnosi
na tro{kove (koji su mi-
nimalni) i odnose se samo
na uzgajawe i hrawewe ra-
sada u zimskom periodu.
Rezultat „delovawa” ove
biqke je veoma visok efe-
kat pre~i{}avawa, po
svim parametrima karak-
teristi~nim za otpadne
vode sli~ne onima koje na-
staju tokom proizvodwe,
sagorevawa i prerade ugqa
u „Kolubari”. Tako o~i-
{}ene vode, tvrde oni koji
dobro poznaju ovu metodu,
mogu}e je ponovo koristi-
ti (putem „hidroodno{e-
wa”). A pre~i{}ena voda
mo`e se koristiti i za
oro{avawe i zalivawe
kultura koje slu`e za is-
hranu stoke. Uz to, ova
biqka, ka`u, ulep{ava
pejza` i „ubija” neprijat-
ne mirise, a mogu}nost we-
nog kori{}ewa prakti~no
je neograni~ena. Orijen-
tacioni tro{kovi uzgaja-
wa i ishrane ove biqke za
jednu godinu iznose oko 35
hiqada evra po hektaru.

Ako ova metoda za`ivi i
da rezultate, izvesno je da
}e bitka sa daqim zaga|iva-
wem voda i zemqi{ta, na
ovim prostorima, biti do-
bijena. Problem degradi-
ranog zemqi{ta se rekul-
tivacijom, mada sporo, ali
ipak re{ava. Neka re{ewa
primewuju se i za smawiva-
we zaga|ewa vazduha i „iz
vazduha”. Ali, efekti tog
delovawa su znatno ispod
mogu}ih koja nudi savreme-
na tehnologija. í

M. Tadi}

ZA[TITA ÆIVOTNE SREDINE U RB „KOLUBARA”

Nove metode 
za ~i{}ewe 
otpadnih voda

Degradirano nekoliko hiqada hektara zemqi{ta Prerada i sagorevawe ugqa
danono}no truju vodu, vazduh i zemqu

Da li }e Eichornia crassipes o~istiti
otpadne vode RB „Kolubara”?

Od nekoliko hiqada hektara 
degradiranog zemqi{ta „u prirodno
stawe” vra}eno oko hiqadu hektara

pre~i{}ena voda mo`e se
koristiti i za oro{avawe i

zalivawe kultura koje slu`e
za ishranu stoke

*

*
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Najve}i i osnovni pro-
blemi koji se odnose na za-
{titu `ivotne sredine u
Kostolcu i okolnim nase-
qima odnose se na emito-
vawe ~estica iz dimwaka
termoelektrana i indivi-
dualnih stambenih zgrada,
sa odlagali{ta pepeli-
{ta i sa nerekultivisanih
povr{ina odlagali{ta ja-
lovine. U ovoj godini, su-
de}i po najavama, izdvoje-
nim sredstvima i ve} pred-
uzetim merama, neki od
ovih problema bi}e re{e-
ni.

– Rekonstrukcijom elek-
trofiltera na bloku TE
„Kostolac A”, koja se na-
lazi bukvalno u centru
grada Kostolca, re{i}e-
mo jedan od najve}ih pro-
blema kada je u pitawu za-
{tita `ivotne sredine.
Emitovawe ~estica bi}e
svedeno na evropske norm-
e od 50 mg po metru kub-
nom, {to }e doprineti da
atmosfera u gradu i oko-
lini bude ~istija, ka`e
Dragan @ivkovi}, direk-
tor Privrednog dru{tva
„TE-KO Kostolac”. On
posebno nagla{ava i da je
u toku re{avawe drugog
velikog pitawa koje se od-
nosi na pepeli{ta termo-
elektrana koja, posebno
prilikom vremenskih ne-
pogoda i ja~ih vetrova,
izazivaju ekolo{ke akci-
dente:

– Radovi na pepeli{tu
TE „Kostolac A” su u toku.
Nastojimo i nadamo se da
}e se problem pepeli{ta
TE „Kostolac B”, tako|e,
brzo eliminisati. Dobili
smo izve{taj Rudarskog
instituta i predlog je da
se pepeli{te izmesti u od-
lagali{te PK „]iriko-
vac”. Naravno, odlagawe
pepela }e biti po novoj
tehnologiji, koja }e spre-

~iti wegovo razvejavawe
po okolini.

Iako je Kostolac jedan
od prvih gradova u kojem je
uvedeno takozvano „parno
grejawe”, za~u|uju}e je da
ovaj grad koji je proizvo-
|a~ i toplotne energije,
nije u potpunosti topli-
ficiran. ^ak, vi{e godi-
na unazad nije ra|eno ni
na pro{irewu toplifika-
cione mre`e. Tako, uz
termoelektrane, i dimwa-
ci sa individualnih stam-
benih zgrada doprinose
jo{ izra`enijem zaga|ewu
atmosfere.

– Ta~no je da je topifi-
kacija Kostolca i okol-
nih naseqa veoma bitna i
sa aspekta za{tite `ivot-
ne sredine, navodi @iv-
kovi} i isti~e: – Od pla-
nova koje imamo, treba na-
glasiti da su u izgledu ra-
dovi u selu Drmno koje se
nalazi u neposrednoj bli-
zini TE „Kostolac B” i
samim tim trpi posledice
zaga|ewa. U planu je, tako-
|e, i da se izvr{i rekon-
strukcija i pro{irewe
mre`e u gradu Kostolcu.
Poslove u Kostolcu do sa-
da je obavqala radna jedi-
nica koja je bila u sastavu
doskora{weg Javnog pred-
uze}a TE „Kostolac”. S ob-
zirom na promene i reor-
ganizacije javnih preduze-
}a, u izgledu je da se po-
stigne dogovor sa preduze-
}em za toplifikaciju u
Po`arevcu da ta slu`ba
pre|e kod wih. Tako bi
bio re{en problem odr-
`avawa mre`e, ali i osta-
lih poslova koje je slu`ba
grejawa obavqala.

Na ne ba{ najboqu situ-
aciju u okolini Kostolca
uticaj imaju i povr{inski
kopovi. Odnosno, odlaga-
li{ta jalovine koja nisu
rekultivisana i sa kojih

se vetrom raznose velike
koli~ine sitnog peska. 

Kako prime}uje @ivko-
vi}, rekultivacija degra-
diranih povr{ina zemqi-
{ta na povr{inskim kopo-
vima, kao i ozelewavawe i
odr`avawe zelenih povr-
{ina povereno je novoo-
snovanom preduze}u RIO –
Kostolac. Taj kolektiv sa-
svim uspe{no obavqa pove-
rene zadatke. Prate i na{e
aktivnosti, pa }e okolina
Kostolca nesumwivo dru-
ga~ije izgledati kada je
re~ o zelenim povr{ina-
ma. Jer, RIO je ve} potpi-
sao ugovor sa Op{tinom

Po`arevac za wihovo odr-
`avawe zelenih povr{ina
u Kostolcu. Nedavno je po-
dignut i rasadnik za uzga-
jawe sadnica za ozelewava-
we i to ne samo za potrebe
na{eg Privrednog dru-
{tva nego i za tr`i{te.
Taj posao radi se u sarad-
wi sa Ministarstvom za
poqoprivredu. Svi su iz-
gledi da }e RIO biti uspe-
{na firma i da }e dopri-
neti re{avawu problema
za{tite `ivotne sredine,
ocewuje Dragan @ivko-
vi}. í

K. Jani}ijevi}

EKOLOGIJA U CENTRU PAÆWE U „TE-KO KOSTOLAC”

Ka evropskim normama
U ovoj godini u Privrednom dru{tvu

„TE-KO Kostolac” bi}e obavqeno vi{e
poslova na ekolo{koj za{titi

Sredinom aprila kada su poplave zapretile Srbiji, pa`wa
je bila usmerena i ka Povr{inskom kopu „Drmno”, na kojem se
eksploatacija ugqa odvija na 80 metara ispod nivoa Dunava.
Me|utim, rudari navikli na }udi podzemnih voda, odvodwava-
wem vi{ka voda, nisu dozvolili da se kop potopi.

Problem se pojavio na pepeli{tu termoelektrana. Pepeli-
{te pokriva povr{inu od 240 hektara i za dva metra ni`e je od
nivoa Dunava. U vreme najvi{eg vodostaja na Dunavu, ispod pe-
peli{ta su se pojavile podzemne vode koje su zapretile sta-
bilnosti nasipa (koji je zbog wih mogao da sklizne i da velike
koli~ine pepela i vode iscure prema Dunavu, kao i u Stari Ko-
stolac, koji je ve} ugro`en poplavama). U vreme najve}eg prili-
va podzemnih voda na pepeli{tu su organizovani dodatni ra-
dovi da bi se ovo podru~je uspe{no za{titilo od izlivawa.

Pretwa podzemnih voda

Kostolac – grad ispod
dimwaka termoelektrana
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OBNOVQIVI IZVORI

B roj zaposlenih u
sektoru vetroener-
gije u svetu prema-
{io je 235.000, od

kojih su ve}ina visokokva-
lifikovani stru~waci.
„Sve ve}a upotreba vetroe-
nergije zna~i ulagawe u zna-
we umesto tro{ewa ogrom-
nih para na uvoz fosilnih
goriva”, konstatovala je
Svetska asocijacija za ve-
troenergiju (WWEA) u pre-
gledu za 2005. godinu. Ovaj
sektor, po zakqu~ku te ana-
lize, otvara nove perspekti-
ve za zaradu stotinama hiqa-
da visokoobrazovanih stru~-
waka.

U svetu su, po podacima
WWEA, lane instalirane
vetroelektrane snage 11.310
megavata, ~ime je wihov ka-
pacitet pove}an za 24 odsto
– na gotovo 59.000 megavata.
U prethodne dve godine in-
stalirano je po osam hiqada

novih megavata. WWEA o~e-
kuje da }e vetropostrojewa
krajem ove decenije raspola-
gati sa 120.000 megavata i da
}e kori{}ewe snage vetra
poboq{ati elektroenerget-
sku situaciju u mnogim ze-
mqama u razvoju. 

^ak 11 zemaqa lane je in-

staliralo vi{e od 1.000 me-
gavata novih eolskih po-
strojewa, {to je rekordan
broj do sada. Sedam od wih
su iz Evrope – Nema~ka,
[panija, Danska, Italija,
Velika Britanija, Holan-
dija i Portugal; tri su iz
Azije – Indija, Kina i Ja-
pan, a u ovoj grupi su i
SAD. Intenzivnu diversi-
fikaciju svetskog tr`i{ta
vetroenergije ilustruje i
podatak da je udeo pet najve-
}ih zemaqa u globalnim in-
stalisanim kapacitetima
(Nema~ka, [panija, SAD,
Indija i Danska) opao u po-
sledwe tri godine sa 82 na
77 odsto. 

U narednim godinama ja-
~a}e uloga i zna~aj farmi
vetrewa~a u of{or zonama,
a tehnologija kori{}ewa
vetra za proizvodwu struje
primewiva}e se sve vi{e za
elektrifikaciju ruralnih

podru~ja i za desalinizaciju
vode, ukazuje analiza Svet-
ske asocijacije za vetroe-
nergiju. 

Kao ~isto doma}i energet-
ski izvor, a na to su Ameri-
kanci posebno osetqivi, ve-
troenergija u`iva u SAD
sveop{tu podr{ku. U toj ze-
mqi je lane instalirano re-
kordnih 2.400 megavata no-
vih vetroelektrana. Da bi se
iskoristio taj polet, ame-
ri~ki Kongres je u pro{loj
godini produ`io {emu po-
reskih olak{ica za vetroe-
nergiju i to pre isteka teku-
}eg „paketa” stimulacija,

{to je presedan u kongre-
snim odlukama. O~ekuje se
da }e ove godine sada{wi
kapacitet eolskih postroje-
wa u SAD od 9.149 megavata
biti pove}an za jo{ 3.000
megavata jer sve vi{e elek-
troprivrednih kompanija na
taj na~in diversifikuje
energetske izvore. 

Po snazi instalisanih
eolskih kapaciteta tokom
ove godine Teksas }e, prema
predvi|awima, preuzeti
primat od Kalifornije. Ia-
ko je Kalifornija prva me|u
saveznim dr`avama izgradi-
la farmu vetrewa~a 1981.
godine i ima najja~i vetro-
kompleks (2.150 megavata),
ona nije i najbogatija eol-
skim resursima. Najvetrovi-
tija ameri~ka dr`ava je Se-
verna Dakota sa vetropoten-
cijalom od 1.210 milijardi
kilovat-~asova elektri~ne
energije. Slede}i je Teksas
sa 1.190 milijardi kilovat-
sati, a tek ne{to mawe po-
tencijale imaju Kanzas, Ju-
`na Dakota i Montana. 

Najve}a u SAD je farma
vetrewa~a od 300 megavata,
podignuta u grani~nom poja-
su izme|u saveznih dr`ava
Oregon i Va{ington. Sva
nova eolska postrojewa u
ovoj zemqi snabdevena su mo-
dernim turbinama od 1,5 me-
gavata, od kojih svaka mo`e
da proizvede ~etiri milio-
na kilovat-sati godi{we
ako se nalazi na mestu sa do-
brim strujawima vetra. í

Mladen Ba~li}

OBNOVQIVA ENERGIJA „RAJ” ZA VISOKOKVALIFIKOVANE STRU^WAKE

Vetar osvetqava sela
U narednim godinama vetroenergija }e se sve vi{e koristiti za elektrifikaciju ru-

ralnih podru~ja i desalinizaciju vode Lane 11 zemaqa instaliralo eolska postroje-
wa sa vi{e od 1.000 megavata Ameri~ki Kongres produæio poreske olak{ice za ve-
troelektrane pre isteka teku}eg „paketa”, {to je presedan u kongresnim odlukama

Napredak tehnologija za kori{}ewe obnovqive energije
kqu~ni je element u postizawu uravnote`ene energetske bu-
du}nosti sveta, izjavio je Klod Mandil, izvr{ni direktor Me-
|unarodne agencije za energiju IEA. Obnovqivi izvori mogu da-
ti ogroman doprinos u diversifikaciji i obezbe|ivawu ener-
getske sigurnosti i ukupnog razvoja, precizirao je Mandil
predstavqaju}i polovinom februara publikaciju IEA „Obno-
vqiva energija: prioriteti u istra`ivawu i razvoju”.

Najagilniji [vajcarci, Danci i Holan|ani

Od 1990. godine Evropska unija se anga`ovala na ambicio-
znom planu da postane svetski lider obnovqive energije i in-
stalirala je kapacitete vetroelektrana jednake snazi 50 term-
oelektrana na ugaq. Evropski sektor obnovqive energije stva-
ra godi{wi prihod od 15 milijardi evra i veliki je izvoznik.

Prihod „te`ak” 15 milijardi evra

Moderne 
vetroturbine mogu

na dobrom mestu
da proizvedu po
~etiri miliona

kilovat-sati 
struje godi{we
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Kejp Kod je ostrvo
na obali Atlanti-
ka, u ameri~koj dr-
`avi Masa~usets,

nedaleko od Bostona, pozna-
to kao rezervat najbogatijih
Amerikanaca. Jo{ 1961. ta-
da{wi ameri~ki predsed-
nik Xon Kenedi dao je ostr-
vu status za{ti}enog pod-
ru~ja (porodici Kenedi i
dan-danas na ostrvu pripada
rekreativni centar Hijani-
sport). Upravo tu u pli}aku,
na oko deset kilometara od
obale, u vidokrugu pla`a,
privatna kompanija „Kejp
Vind Asosije{n” namerava da
gradi, kako je zovu, prvu ame-
ri~ku „farmu vetra”. Ona je,
me|utim, i pre po~etka grad-
we izazvala veliku, ne samo
lokalnu nego i op{teame-
ri~ku debatu.

Projekat u vrednosti od

900 miliona dolara predvi-
|a da se na povr{ini od 24
kvadratne miqe napravi 130
stometarskih vetrewa~a s
turbinama, snage 400 megava-
ta, ~ime bi se pokrile potre-
be Kejp Koda i obli`wa dva
ostrva – Nantuket i Martas
Vinejard sa oko 75 odsto.
Me|utim, po{to je elektra-
na na vodi, wenu gradwu bi
trebalo da odobri Kongres
SAD. Uskoro bi o tome tre-
balo da se glasa, a u otporu
projektu Kenedijevima su se
pridru`ili republikanski
senatori za Aqasku i repu-
blikanac Romni, masa~uset-
ski guverner.

Ovaj projekat je nai{ao na
gotovo jedinstven otpor vla-
snika luskuznih vila, bez
obzira na politi~ke boje.
Nekoliko godina intenziv-
nog politi~kog lobirawa
razdelilo je ostrvo na dva
nepomirqiva tabora. Vla-
snici luksuznih vila-vidi-
kovaca svoj otpor obrazla`u
ugro`avawem migracije vo-
denih ptica koje `ive u
ostrvskim rezervatima, opa-
snostima po navigaciju pri-
vatnih jahti i niske letove
hidroaviona i obezvre|iva-
wem svojih vila i imawa iz
etstetskih razloga. Nasu-
prot wima, siroma{niji
stanovnici ribarskih nase-
qa i mesta{aca na ostrvu
kao prvi argument uzimaju
cenu elektri~ne energije.
„Mnogo qudi je protiv, ali
ukoliko vetrewa~e dovedu
do pada cena struje, odjednom
su za”, tako se naj~e{}e obja-
{wava odnos snaga i wegov
nastanak kada je u pitawu
gradwa ovog kompleksa ve-
trewa~a. Cena elektri~ne
energije na ostrvu se udvo-
stru~ila u posledwih pet go-
dina. Siroma{niji nisu,
ipak, jedinstveni. Me|u wi-
ma preovla|uje mi{qewe da
se u svakom slu~aju ve}i deo
ove struje ne}e tro{iti na
ostrvu, nego }e se prodavati
onome ko vi{e plati. 

Prema istra`ivawu Uni-
verziteta iz Delavara, pro-
tiv gradwe je 55,5 odsto qu-
di. Odgovori su, me|utim,
~esto iskqu~ivo emotivni,
bez ikakvog racionalnog ar-
gumenta. Najvi{e se pomiwe
negativni uticaj na morsku
floru i faunu, posebno vo-
dene ptice. Studija in`e-
werijskog roda ameri~ke
vojske predvi|a da bi od ve-
trewa~a godi{we stradalo
oko 360 ptica, dok bi teme-
qi stubova verovatno vi{e
pozitivno delovali u pri-
log `ivota u moru. A kako se
tvrdi, vetrewa~e, postavqe-
ne jedna do druge u razmaku
od 500 metara ne bi ugro`a-
vale ni plovidbu jahtu, niti
letove privatnih letilica.

Portparol „Kejp Vindsa”
stalno isti~e da }e vetrom
proizvedena elektri~na
energija donositi godi{wu
u{tedu od 25 miliona dola-
ra, pri ~emu ne treba zabora-
viti da otkup energije ve-
trewa~a nije, kao u ve}ini
evropskih zemaqa, dotiran
„zelenim zakonima”. Uprkos
tome lane je u SAD na mre`u
ukqu~eno oko 3.400 megavata
elektrana na vetar, {to bez
problema mo`e da pokrije
potro{wu oko 650.000 doma-
}instava. í

M. Lazarevi}

SIROMA[NI ZA GRADWU VETREWA^A, BOGATI PROTIV - ODLUKA NA KONGRESU SAD

Sporan masa~usetski 
gigant 

Ve}ina qudi je protiv pro-
jekta vetrewa~a u vodi, u
vrednosti od 900 miliona
dolara, jer moæe ugroziti
prirodni rezervat. Ali, i
mewaju mi{qewe ako bi se
dobila jevtinija struja

Britanska firma „Skoti{ Pauer” nedavno je dobila dozvolu
da kod glavnog grada [kotske, Glazgova, postavi najve}u elek-
tranu na vetar u Evropi. Elektrana, kako je planirano, treba
da bude gotova i po~e}e proizvodwu u 2009. godini. Ima}e 140
turbina, ukupne snage 322 megavata i pokriva}e potrebe 200 hi-
qada doma}instava, odnosno dva odsto ukupne potro{we. Oko
gradwe ove elektrane bilo je velikih sporova, naro~ito zbog
strahovawa da bi mogla da ugrozi pristajawe ili uzletawe
aviona sa aerodroma u Glazgovu. Firma „Skoti{ Pauer” je ko-
na~no pristala da sagradi novi toraw za aerodromske radare
~ime je taj problem bio re{en.

[kotska, koja je dosta vetrovita, ima program da ve} uskoro
vi{e koristi tu svoju prednost. Zahvaquju}i gradwi novih ve-
trewa~a, ve} 2010. godine [kotlan|ani bi iz vetra dobijali 18
odsto elektri~ne energije, a 2020. godine ~ak 40 odsto. 

Velika Britanija ima 125 elektrana na vetar (od kojih su ~e-
tiri u moru). Me|utim, iako su dosta brojne, one daju svega je-
dan odsto britanske proizvodwe elektri~ne energije.

[kotska: Najve}a evropska vetroelektrana 

Vetrewa~ama
do jeftinije

struje?



46

MAJ 2006 kWh BROJ 388

Na aprilskom zasedawu Evrop-
skog parlamenta u Strazburu
Letonac Andris Piebalgs,
evropski komesar za ener-

getiku, `estoko je kritikovao dr`ave
koje nisu otvorile tr`i{te energije
onako kako su nalagale direktive
Evropske unije. Komesarova meta su,
pre svega, Francuska, Italija, Poq-
ska, ^e{ka, Estonija i [panija. Zauz-
vrat, pohvaqeni su „dobri |aci”, kao
Danska i Holandija, gde je tr`i{te
energije otvoreno „kako treba”. 

Evropska komisija dala je energet-
skoj politici prioritetno mesto po-
sebno posle rusko-ukrajinske krize
oko isporu~ivawa gasa. Ova kriza izo-
{trila je va`nost pitawa energetske
nezavisnosti Evropske unije u snabde-
vawu energijom, kao i potrebu da se
omogu}i konkurentska trka {to vi{e
snabdeva~a energijom. Evropska
komisija zato je re{ila da objavi
pravi rat zemqama ~lanicama ko-
je u svoje nacionalne zakone nisu
korektno „prepisale” evropsku
direktivu o otvarawu energet-
skog tr`i{ta. Na listi „nepo-
slu{nih” je 17 dr`ava: Nema~ka,
Austrija, Belgija, [panija,
Estonija, Finska, Francuska, Gr~ka,
Irska, Italija, Letonija, Litvanija,
Poqska, ^e{ka, Velika Britanija,
Slova~ka i [vedska. Evropske direk-
tive, nagla{avaju u Briselu, imaju za
ciq da garantuju uspostavqawe slobod-
ne konkurencije na tr`i{tima gasa i
struje, po~ev od 1. jula 2007. godine.

Da bi dokazala i pokazala do koje
mere je va`no stvarawe jedinstvenog
tr`i{ta energije u EU, Komisija je
pribegla intenzivnoj medijskoj kampa-
wi. Komisija neumorno ponavqa da }e
stvarawe evropskog tr`i{ta imati
„presudni zna~aj za pad cena, sigurnije
snabdevawe energijom i ja~awe konku-
rentnih odnosa”. 

– Postoje, me|utim, brojne razlike u
pristupu zemaqa ~lanica EU ovom pi-
tawu i to usporava stvarawe jedinstve-
nog evropskog tr`i{ta u kome bi vla-
dala zaista slobodna konkurencija –

rekao je Piebalgs obra}aju}i se evrop-
skim poslanicima u Strazburu. Komi-
sija je zato krenula u pravu kampawu za
otvarawe tr`i{ta jer do leta 2007.
trebalo bi, kako najavquje, da se ukinu
fiksni cenovnici energije, odvoje
mre`e transporta energije od onih ko-
ji je distribuiraju, da tarifni siste-
mi postanu jasniji… Da Komisija mi-
sli „vrlo ozbiqno” dokaz je i to {to su
kritikovane dr`ave nedavno dobile
pisma upozorewa u kojima im se „pre-
ti” da }e ukoliko svoje zakone o ener-
getskom tr`i{tu „ne dovedu u red” –
wihovi slu~ajevi dospeti pred Evrop-
ski sud pravde u Luksemburgu. Komisi-
ja prigovara vladama 17 zemaqa ~lani-
ca EU da nisu omogu}ile potro{a~ima
da slobodno izaberu koga `ele da ih
snabdeva energijom ili da su fiksira-
le cene koje onemogu}avaju konkuren-
ciju. Neka tr`i{ta favorizuju tako-
zvane klasi~ne snabdeva~e strujom na

ra~un onih koji `ele da im konkuri-
{u. U me|uvremenu, sredinom aprila,
Komisija je pokrenula istra`nu pro-
ceduru protiv [panije i Nema~ke
zbog sumwe da su prekr{ile direktive
koje se odnose na otvarawe tr`i{ta
energije. Ista procedura pokrenuta je
i protiv Francuske koja je skoro „naj-
gori slu~aj u EU”, jer je u ime na~ela
„ekonomskog patriotizma” za{titila
11 privrednih oblasti od strane kon-
kurencije, {to je u suprotnosti sa svim
evropskim direktivama o liberaliza-
ciji tr`i{ta. 

„Bi}emo veoma strogi”, najavio je ko-
mesar Piebalgs dodav{i da se nada da
stvar ne}e do}i do suda i da ciq Komi-
sije nije da napada zemqe ~lanice ve}
da im pomogne da „postanu svesne kako
stvari stoje”. 

Jedna od zemaqa koja se najvi{e opi-
re brisawu granica izme|u nacional-

nih tr`i{ta energije u Evropskoj uni-
ji je Francuska. Pariz je nedavno blo-
kirao inicijativu da do|e do fuzije
izme|u energetskih nacionalizovane
energetske grupe „Gaz d Frans” (GDF)
i privatne grupe „Suez” italijanskog
Enela. Iako je podr`ao incijativu o

liberalizaciji tr`i{ta ener-
gije, Pariz je blokirao ovaj
„brak” velikih energetskih gru-
pa sa argumentom da „`eli da sa-
~uva energetsku nezavisnost
Francuske”. Nastala je velika
polemika jer je ciq evropske di-
rektive o liberalizaciji tr`i-
{ta strujom upravo da se omogu}i

stvarawe velikih evropskih grupa koje
bi bile konkurentne na svetskom tr`i-
{tu. Rim je protestovao tvrde}i da je
re~ o protekcionisti~koj politici
Pariza koji se branio da je sve bilo po
„pravilima”. Italijanske vlasti prete
da }e ceo slu~aj predati Evropskoj ko-
misiji. Brisel je ve} najavio da u fuzi-
ji dve energetske grupe ne vidi bilo
{ta {to bi bilo protivzakonito.

Fuzija „Suez” i GDF imala bi tr`i-
{nog smisla – smatraju stru~waci. No-
va grupa nudila bi u isto vreme i stru-
ju i gas i bila bi druga po veli~ini u
Evropskoj uniji. Neki analiti~ari
bliski orijentaciji „ekonomskog pa-
triotizma” francuske vlade Domini-
ka d’ Vilpena, smatraju da bi ujediwa-
vawe dr`avnog „Gaz d Frans” sa pri-
vatnim italijanskim „Suezom” dovelo
do privatizacije GDF. 

Mogu}a privatizacija energetskog

SVET

EKSKLUZIVNO ZA

kWh

EVROPSKA KOMISIJA TRAÆI OTVARAWE NACIONALNIH TRÆI[TA ENERGIJE 

Ekonomski „patriotizam”
protiv direktiva

Evropske direktive imaju za ciq da garantuju uspostavqawe slobodne konkuren-
cije na træi{tima gasa i struje po~ev od 1. jula 2007. godine

Andris Piebalgs,
evropski komesar
za energetiku

Evropska komisija dala je energetskoj
politici prioritetno mesto posebno

posle rusko-ukrajinske gasne krize
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giganta ve} je izazvala `estoku pole-
miku u Francuskoj koja bi, u kompliko-
vanom politi~kom kontekstu u ovoj ze-
mqi, mogla da bude fitiq za novu kri-
zu i {trajkove. Francuska ima speci-
fi~nu latinsku kulturu `ivqewa, do-
bre trpeze i slobodnog vremena razli-
~ite od kulture rada u nordijskim ze-
mqama u kojima se i direktive libe-
ralne ekonomije lak{e ostvaruju. U
jednoj nedavnoj raspravi o liberaliza-
ciji tr`i{ta elektri~ne energije i
privatizaciji snabdeva~a strujom, emi-
tovanoj na francuskoj televiziji, mo-
gao se ~uti tipi~no francuski argu-
ment predstavnika sindikata: „Ka`ete
da }e potro{a~ mo}i da bira izme|u
snabdeva~a strujom koji }e se takmi~i-
ti ko daje ni`u cenu. To zna~i da }emo
biti prinu|eni da sve na{e slobodno
vreme tro{imo na uporedne studije o
cenama i ponudama. Kakav je to ̀ ivot?”

[to se Evropske unije ti~e, neki
evropski politi~ari su pozdravili
„patriotsku” blokadu Pariza. Me|u
ekonomskim stru~wacima u EU, me|u-
tim, vi{e je onih koji veruju da bi ova
afera spre~avawa fuzije mogla da pod-
stakne druge vlade da postupe sli~no
{to bi Evropu dovelo u „}orsokak pro-
tekcionizma”. Potpredsednik Evrop-
ske komisije Franko Fratini (neka-
da{wi ministar spoqnih poslova
Italije) zato je izjavio da odluka
francuske vlade da spre~i fuziju „Su-
ez” i GDF predstavqa „udarac zajed-
ni~kom evropskom tr`i{tu”. 

Najve}a prepreka za ostvarivawa am-
bicija Evropske komisije o jedinstve-
nom energetskom tr`i{tu jeste neraz-
ja{wen identitet Evropske unije. Ne-
ka vrsta kolektivnog predsednika EU
je Savet Evropske unije ~iji su ~lanovi
predsednici dr`ava i ministri. Oni u
isto vreme treba da brane politiku EU
za koju su dali zeleno svetlo Evropskoj
komisiji i politiku koja }e ih odr`a-
ti na vlasti u wihovim zemqama. Ova-
kva pozicija je vrlo ~esto protivure~-
na {to najboqe pokazuje i primer Kar-
la Hajnca Grasera, ministra finansi-
ja Austrije, predsedavaju}e zemqe EU,
koji je izjavio da je odluka Pariza da
blokira fuziju „Sueza” i GDF „apso-
lutno neprihvatqiva”. Graser je imao
samo re~i kritike prema francuskoj
politici „ekonomskog patriotizma”,
ali je u isto vreme u svojoj zemqi odbio
da pristane na otvarawe tr`i{ta rad-
ne snage za radnike koji dolaze iz deset
novoprimqenih dr`ava EU. Razlog:
Austrija se pla{i posledica uvo|ewa
slobodne konkurencije na tr`i{tu ra-
da jer su radnici iz Poqske, ^e{ke i
Slova~ke spremni da prihvate posao za
znatno ni`e plate od austrijskih. í

Nata{a Joki}

UGOVOR IZME\U KINE I AUSTRALIJE

Obezbe|en uran
za 50 nuklearki
Uglavnom gradu Australije

Kanberi nedavno je potpisan
ugovor izme|u ove zemqe i Ki-
ne o dugoro~nom uvozu austra-

lijskog urana. Prema slovu ugovora,
Kina uvezeni uran iz Australije mo`e
da koristi samo za proizvodwu elek-
tri~ne enegije, nikako u vojne svrhe, tj.
za nuklearno oru`je. Organizacije za
mir i qudska prava se, me|utim, i pored
toga pribojavaju da bi Kina mogla da
zloupotrebi uran i da ovaj ugovor pot-
kopava napore za ograni~avawe {ire-
wa nuklearnog oru`ja. Kina je ve}
odavno nuklearna sila, ali za daqi
razvoj ovog oru`ja limitiraju}i fak-
tor su joj nedovoqne koli~ine urana iz
doma}e proizvodwe. To je i glavni raz-
log bojazni od zloupotrebe ovog ugovo-
ra. Ova najmnogoqudnija zemqa sveta, s
najbr`e rastu}om privredom, planira,
istovremeno, gradwu 40-50 nuklearnih
elektrana do 2020. godine. Po tome }e,
tako|e, predwa~iti u svetu. 

Na drugoj strani, Australija je ze-
mqa s ubedqivo najve}im svetskim re-
zervama urana (minimalno 30, po ne-
kim izvorima ~ak i 40 odsto svetskih,
mada je wegova proizvodwa jo{ uvek re-
lativno mala (ima svega tri otvorena
rudnika) Ovim ugovorom obezbedila
bi se ulagawa, dugoro~ni plasman i va-
lorizacija australijskih rezervi ove
dragocene rude.

Ugovor su, u prisustvu premijera dve
zemqe Xona Hauarda i Ven-Ji-Baoa,
sve~ano potpisali ministri inostra-
nih poslova Aleksander Dauner i Li
^iao-Sing. Ministar Dauner je tom
prilikom istakao da ugovor ima pre-
cizne instrumente i striktne garan-
cije koji }e obezbediti da se austra-
lijski uran koristi samo u civilne

svrhe i da potpisivawe ovog ugovora
zna~i krunu poboq{awa odnosa izme-
|u ove dve zemqe u posledwih desetak
godina koji nikad nisu bili boqi u
novijoj istoriji. Kineski premijer
Ven je potvrdio da Kina ima nameru i
ubudu}e da se ~vrsto pridr`ava obave-
za iz me|unarodnog Sporazuma o ne{i-
rewu nuklearnog oru`ja, NPT, ~iji je
potpisnik. 

Upravo ta ~iwenica da je Kina pot-
pisnik ovog kqu~nog me|unarodnog
sporazuma bila je odlu~uju}a za Austra-
liju da u|e u ovaj aran`man s wom. Za
takav isti aran`man bila je zaintere-
sovana i Indija koja, tako|e, ima veli-
ke planove za gradwu nuklearnih cen-
trala, a od pre nekoliko godina posta-
la je nuklearna sila. Me|utim, ova dru-
ga po mnogoqudnosti zemqa sveta, ~ija
se privreda, tako|e, veoma dinami~no
razvija, nije potpisnik NPT, mada je sa
Sjediwenim Ameri~kim Dr`avama
potpisala ugovor o nuklearnoj sarad-
wi. Ukratko, Australija ostaje ~vrsto
na principu da }e uran isporu~ivati
samo zemqama koje su potpisale i po-
{tuju NPT.

Kina je prinu|ena da se zbog velikih
potreba za elektri~nom energijom, ko-
je u aktuelnoj fazi razvoja rastu br`e
od bruto doma}eg proizvoda (BDP), vi-
{e okrene ka nuklearnoj energiji. Jer,
ugaq ve} po~iwe da se iscrpquje, a zao-
{travaju se i problemima sa zaga|ewem
`ivotne sredine. Wene potrebe za ura-
nom su ve} sada dva puta ve}e od austra-
lijske proizvodwe tako da }e prve is-
poruke uslediti tek za tri-~etiri go-
dine posle ubrzanih investicija u nove
rudnike u Australiji. í

M. Lazarevi}

Velike potrebe za elektri~nom
energijom naterale Kinu na gradwu
novih nuklearki
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Uz Kinu, najve}i
izazov za energe-
ti~are dana{wi-
ce je Indija, wen

veliki i brojni kom{ija.
Zadatak je jednostavan, ali
veoma te`ak: kako obezbe-
diti elektri~nu energiju
za preko 1,2 milijarde qudi
koliko `ivi na Indijskom
podkontinentu (Indija,
Pakistan i Banglade{). Ja-
sno je da kao {to je Kina
morala da pregradi Jangce,
kao nacionalnu reku, tako
}e i Indusi bez odlagawa
morati da krenu u maksi-
malno iskori{}avawe iz-
vanrednog hidropotencija-
la svoje tri velike reke –
Inda, Ganga i Bramaputre.
Iako je instalisani kapa-
citet indijske elektropri-
vrede procewen na 130.000
megavata, uz godi{we pove-
}awe od 7.000 MW, potrebe
stotina miliona siroma-
{nog stanovni{tva nadma-
{uju proizvodwu. Indija
godi{we, naime, proizvo-
di 560 milijardi kilovat-
sati struje, ali i potro{wa
stalno vrtoglavo raste. U
energetskoj strukturi u
termoelektranama na ugaq
i gas obezbe|uje se vi{e od
60 odsto proizvodwe, hi-
droelektrane daju oko 30
odsto, a ostala energija do-
bija se iz nuklearki (pet
odsto) i iz vetroelektrana.

Procene stru~waka su da
}e Indiji 2012. trebati ~ak
212.000 megavata, kako bi se
podmirile izuzetno nara-
sle potrebe stanovni{tva.
Potrebno je zato da se u no-
ve kapacitete ulo`i ukup-
no bar 30 milijardi dolara
ulagawa, u ~emu energetski
giganti vide izvanrednu

poslovnu {ansu. To se, pre
svega, odnosi na ameri~ke
kompanije (“Enron”, „Ve-
stinghaus”, „Xeneral elek-
trik”), nema~ke (“Simens”
i „Krup”), {vedsku (ABB) i
francuski „Alstom”, koji
ve} decenijama biju bitku
da osvoje indijsko tr`i-
{te. Naravno, tu su prisut-
ni i Rusi sa nuklearnom
tehnologijom.

S obzirom na zastarelost
rudnika i lo{e uslova za
rudare, sve se vi{e napu-

{ta eksploatacija ugqa.
Problemi sa transportom –
i to mahom malokalori~nog
lignita – naterali su mi-
nistarstvo energetike da
se masovno krene sa eksplo-
tacijom prirodnog gasa kao
energenta za termoelektra-
ne.

Kada je re~ o hidrosekto-
ru, po svim stru~nim prog-
nozama u wemu je velika
{ansa Indije da postane
respektabilna energetska
zemqa. Hidropotencijal

Inda, Ganga i Bramaputre
se procewuje na ~ak 60.000
megavata. Po studijama iz-
vodqivosti uz godi{we
ulagawe od tri milijarde
dolara u ovoj deceniji na
wima se mo`e podi}i pet
xinovskih hidroelektrana.
U eksploataciji je trenut-
no ~ak 230 hidroelektrana,
sa instalisanim kapacite-
tom od 35.000 megavata. In-
dija mnogo pola`e na re-
verzibilne hidroelektra-
ne, naro~ito u planinskim
krajevima u podno`ju Hi-
malaja. U toku je podizawe
osam ve}ih hidroelektrana
(snage od 800 do 1.750 mega-
vata): Bhakra, Dehar, Kojna,
Na|`arjunasagar, Srisai-
lam, [aravati, Kalinadi i
Iduki. Indija je tre}a ze-
mqa u svetu po izgra|enim
branama (3.600), a jo{ 700
se gradi. Zbog toga je prese-
qeno ~ak pet miliona qu-
di. Ciq je, me|utim, po-
stignut: stotine hiqada

ZBOG POTREBE ZA STRUJOM U INDIJI MAKSIMALNO KORISTE PRIRODNE RESURSE 

Novi kapaciteti od
7.000 megavata godi{we

Instalisani elektroprivredni kapaciteti dostigli 130.000 megavata Tre}a
zemqa u svetu po izgradwi brana, sa 3.600 objekata, a za jo{ 700 u izgradwi prese-
qeno je preko pet miliona qudi Budu}nost u HE na Indu, Gangu i Bramaputri, si-
stemima brana, vetroelektranama i u gradwi nuklearki. 

Prva hidrocentrala u Indiji otvorena je daleke 1897. u Za-
padnom Bengalu, u gradu Dajerlingu, {to je Britanska imperi-
ja uvek sa ponosom isticala. Ona je i danas u pogonu. Po~etkom
20. veka u Indiji su u okviru projekta „Sivasamudram” posta-
vqeni prvi dalekovodi od 78 kV, kako bi se obezbedila elek-
tri~na energija za rudnik Kolar. Elektrifikacija je nasta-
vqena gradwom 110 kV mre`e, a pre sticawa nezavisnosti
1947. godine u nekim saveznim dr`avama sprovedena je i 132
kV mre`a. Prva 220 kV mre`a je postavqena 1959, a 400 kV si-
stem se razvija od 1977. godine. Izgradwa 800 kV distributiv-
nog sistema po~ela je pre pet godina.

Duga istorija elektrifikacije

Akumulaciono
jezero na 
brani Munar

Xinovska 
brana 

„Hirakud”
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hektara plodne zemqe se na-
vodwava i tako se prehra-
wuje prava armija druge naj-
mnogoqudnije zemqe na
planeti. Neke od wih, kao
{to su brana Tehri (261 me-
tar), na reci Bhagiragi i
Ki{au (236 metra) na reci
Tons, prava su ~uda tehnike
i me|u najvi{im su u svetu.

Na planu nuklearnih
elektrana, Indija
je ve} obelodanila
smele vizije. Do
2050. predvi|a se
da }e se ~ak 25 od-
sto potreba za
strujom podmiri-
vati kilovati iz
reaktora. Trenut-
no je 14 reaktora
male i sredwe sna-
ge u pogonu, a devet
je u izgradwi i rekonstruk-
ciji. Najja~i je Tarapur 4
(490 megavata), slede Ravat-
bhata 1,2,3 i 4, Tarapur 1 i
2, Kaiga 2, Kakrapar 1 i 1,
Kalpakam 1 i 2 i Narora 1
i 2. U gradwi je pet novih:
Kudankulam 1 i 2 (905 mega-
vata), Tarapur 3 (490 mega-
vata), Kalpakam (470 mega-

vata), Kaiga 3 i 4 i Ravat-
bhata 5 i 6 od po 202 megava-
ta. Kada se, kako je planira-
no, otvore do kraja 2010. go-
dine, Indija }e imati in-
stalisani kapacitet u nu-
klearkama od 3.500 megava-
ta. Dobar deo poslova oko
ugradwe reaktora i prate}e
opreme poveren je ruskim
kompanijama i stru~waci-

ma, a posao je vredan preko
tri milijarde dolara. Po-
sle 2010. godine na redu su
dve zama{ne investicije sa
Rusima u regionima Xaita-
pura i Kudankuluma izgrad-
we nuklearki snage od po
1.000 megavata.

Prva istra`ivawa veza-
na za nuklearne centrale u

Indiji po~ela su 1957. go-
dine formirawem Atomske
agencije i istra`iva~kog
centra deset godina kasni-
je. U krug zemaqa sa nukle-
arkama, Indija je u{la
1972, otvarawem Ravatbhate
sa reaktorom na te{ku vodu
koji su instalirali Kana-
|ani. S obzirom na to da
Indija nema velike rezerv-

e uranijuma (54.000
tona), perspektive
nuklearnog programa
vezane su za kori{}e-
we torijuma (raspo-
la`e sa ~etvrtinom
svetskih rezervi –
290.000 tona). Na to-
rijumu se i bazira
strategija {irewa
mre`e nukelarnih
elektrana. U dva ci-

vilna istra`iva~ka reak-
tora u Centru „Indira
Gandi” u Kalpakamu u toku
su pripreme za drugu fazu
tzv. torijumskog ciklusa,
{to }e biti i uvod u nova
istra`ivawa.

Kada je re~ o vetroelek-
tranama, Indija je peta u
svetu, iza [panije, Nema~-

ke, SAD i Danske sa insta-
lisanim kapacitetom od
skoro 4.000 megavata. Najve-
}a vetrofarma nalazi se u
saveznoj dr`avi Tamil Na-
du sa 1.680 megavata. U peto-
godi{wem energetskom
planu previ|eno je da do
2010. kapaciteti vetroe-
lektrana du` nekoliko hi-
qada kilometara obale In-
dijskog okeana, dostignu
8.000 megavata. 

Indijski energetski si-
stem karakteri{u i ogrom-
ni gubici u distribuciji i
prenosu elektri~ne ener-
gije (u proseku 20 do 30 od-
sto). Prenosna mre`a je po-
deqena na regione: sever-
ni, zapadnoju`ni, isto~ni
i severoisto~ni. Dr`avni
energetski savet (SEB) or-
ganizuje proizvodwu i pre-
nos elektri~ne energije,
odre|uje tarife i priku-
pqa sredstva od naplate. U
poslovawu, me|utim, suo~en
je sa hroni~nim gubicima,
pre svega zbog toga {to je
vlada prinu|ena da elek-
tri~nom energijom bes-
platno poma`e poqopri-
vredu. Indijska elektro-
privreda tako svake godine
ostaje „uskra}ena” za 2,9 mi-
lijardi dolara. Strani in-
vestitori, uprkos velikom
poslovnom izazovu, i daqe
te{ko du`e ostaju na krh-
kom indijskom energetskom
tr`i{tu. Jer, kr{ewa ugo-
vornih obaveza vrlo su ~e-
sta, a sudska za{tita spora
i mukotrpna. Centralna
vlast u Wu Delhiju svesna je
koliko je strani kapital
neophodan energetici, ali
istovremeno i doma}ih
prepreka na putu do stabi-
lizacije racionalnog ko-
ri{}ewa vanrednih pri-
rodnih resursa. í

Branislav Seni~i}

Zajedno sa Kinom i Banglade{om, indijska vlada je dogovo-
rila u~e{}e u mamutskom projektu obuzdavawu reke Brama-
putre (2.900 kilometara) i wenih pritoka, koje proti~u kroz
ove tri zemqe. Bramaputra, naime, izvire u Tibetu i posle
2.000 kilometara kroz Kinu okre}e na zapad ka indijskoj dr-
`avi Asam, u kojoj ulazi u susedni Banglade{ zajedno sa Gan-
gom. Kod mesta Goalundu formirana je jedna od najve}ih masa
vode na planeti koja uti~e u Bengalski zaliv. Hidropotenci-
jal Bramaputre stru~waci su procenili na 100 miliona kilo-
vat-sati. Na woj je predvi|eno da se podignu tri xinovske
brane u ove tri dr`ave, koje bi omogu}ile navodwavawe mi-
liona hektara oranica. Indija je ranije ve} podigla mawu
branu na Bramaputri, a nova bi trebalo da se gradi na 40 ki-
lometara od granice sa Banglade{om.

Zajedni~ka hidroelektrana na Bramaputri 

HE „Pandah”
sa istoimenom

branom 

Procene stru~waka su da }e
Indiji 2012. trebati ~ak 212.000

megavata, kako bi se
podmirile izuzetno narasle

potrebe stanovni{tva

*

*
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Otkad znaju za sebe
Holan|ani se bo-
re sa vodom. Od
pogubnih plim-

nih talasa Severnog mora
{tite se ~uvenom mre`om
kanala, brana i nasipa koje
su po~eli da grade jo{ u
sredwem veku. A ulo`ili
su kroz istoriju mnogo tru-
da da bi od poplava brani-
li ovu zemqu-niziju, ~ija se
polovina prostire na nad-
morskoj visini mawoj od
jednog metra, a veliki deo
„le`i” ispod nivoa mora,
ukqu~uju}i i najve}e grado-
ve Amsterdam i Roterdam.
Ta pitoreksna dr`ava,
ukqe{tena izme|u Belgije
i Nema~ke, puna je i drugih
specifi~nosti i kontra-
sta. Jedan od wih je da se
Holandija sku}ila u delti
velikih evropskih reka Raj-
ne, Masa i [elde, ali i po-
red toga ima skroman hi-
dropotencijal i zanemar-
qivu proizvodwu struje iz
hidrocentrala. 

Oko 16,5 miliona Holan-
|ana `ivi na povr{ine jed-
ne i po Vojvodine, {to wi-
hovu zemqu svrstava me|u
petnaest najgu{}e naseqe-
nih dr`ava u svetu i ~ini je
jednom od krupnih potro{a-
~a struje u Evropi. Tradi-
cionalno, Holandija je ve-
}i potro{a~ nego proizvo-
|a~ struje, a svoju elektro-
privredu razvija na jedinom
obilnom doma}em energen-
tu – gasu. Wene prirodne
rezerve gasa su me|u najve-
}ima u zapadnoj Evropi i,
{to je retkost, uglavnom se
nalaze na kopnu. Najve}e ho-
landsko gasno poqe Gro-
ningen, na severoistoku ze-
mqe blizu granice sa Ne-
ma~kom, sadr`i dve tre}ine
nacionalnih rezervi gasa.
Polovina doma}eg gasa po-
tro{i se u zemqi, a druga
odlazi u izvoz. 

U proizvodwi struje do-
miniraju termoelektrane,

koje daju oko 94 odsto elek-
tri~ne energije. Iz jedine
operativne holandske nu-
klearke u Borseleu dobija
se oko ~etiri procenta do-
ma}e produkcije struje. Hi-
droelektrane, sa oko 100
miliona kilovat-sati go-
di{we, slab su oslonac
elektroprivrede, ali su
ostali obnovqivi izvori u
stalnoj ekspanziji. Lane je
iz obnovqivih izvora, ne
ra~unaju}i biomasu, biogo-
rivo i obnovqivi otpad,
proizvedeno 2,1 milijarda
kilovat-sati elektri~ne

energije ili 14,6 odsto vi-
{e nego 2004. godine. 

Iz kqu~nog energenta,
prirodnog gasa, Holan|ani
proizvode oko 60 procenata
elektri~ne energije, iz
ugqa 28 odsto, iz biomase i
otpada vi{e od ~etiri od-
sto, a iz tako|e doma}eg
energenta nafte svega tri
odsto elektri~ne energije.
Gotovo polovina struje sti-
`e iz postrojewa za kombi-
novanu proizvodwu elek-
tri~ne i toplotne energi-
je. Kogeneracije raspola`u
sa oko 40 odsto ukupno in-

stalisanih kapaciteta
(7.500 megavata) i velikim
delom koriste se za potrebe
plastenika. Eksperti pro-
cewuju da }e ti kapaciteti
porasti na 9.000 megavata
do kraja ove decenije. Udeo
kogeneracija u holandskoj
proizvodwi struje jedan je
od najvi{ih u OECD-u.

Insistiraju}i na konku-
rentnosti, ekspanziji ob-
novqivih izvora i smawe-
wu emisije {tetnih gasova,
Holan|ani su br`e libera-
lizovali tr`i{te struje
nego {to su im nalagale di-
rektive Evropske unije. Od
2001. godine svi potro{a~i
su stekli pravo da slobodno
biraju isporu~ioce „zele-
ne” elektri~ne energije.
Da bi podr`ala taj proces,
vlada je uvela sistem zele-
nih sertifikata koje izda-
je nacionalni operator
prenosne mre`e TenneT.
Potpuno otvarawe tr`i-
{ta za sve vrste elektri~ne
energije i potro{a~e oba-
vqeno je sredinom 2004. go-
dine. Zahvaquju}i tome sada
se veliki deo elektri~ne
energije prodaje preko Am-
sterdamske berze struje, u

HOLANDIJA - TERMOELEKTRANE OSLONAC ELEKTROPRIVREDE 

Struja iz doma}eg gasa
Elektrane na gas obezbe|uju oko 60 odsto proizvodwe struje Politi~ke turbu-

lencije i natezawa oko jedine nuklearke Vetroelektrane „ulaze” u more

Pri spomiwawu Holandije najpre pomislimo na lale, vetre-
wa~e i klompe iako je ovo zemqa sa jo{ mnogim specifi~nosti-
ma u odnosu na wenu veli~inu i susede. Ona spada u svetske
raritete po tome {to se stalno {iri i u mirnodopsko vreme
zahvaquju}i upornom otimawu tla od mora. Prakti~no, ima dve
prestonice. Amsterdam je glavni grad, a Hag je administrativ-
ni centar i sedi{te kraqevske porodice. Poznata po socijal-
noj toleranciji, Holandija je oduvek bila privla~na imigran-
tima i sada je 18 odsto wene populacije stranog porekla. 

^ini se da se koristi pogre{an naziv ove kraqevine u ~ijem
je sastavu i {est ostrva u Karipskom moru. Termin Holandija
odnosi se samo na dve od wenih 12 provincija – Ju`nu i Sever-
nu Holandiju, pa je pravilnije weno „drugo” ime – Nizozemska.
Bez obzira na to, mala Holandija ima dosta atributa velike
zemqe. Wen bruto doma}i proizvod prema{uje 500 milijardi
dolara. Ona je osma u svetu po izvozu robe i kapitala i tre}a
po izvozu hrane. Holan|ani su do sada osvojili ~ak 15 Nobelo-
vih nagrada za hemiju, fiziku, medicinu, ekonomiju i mir.

Holandija ili Nizozemska?

Vi{e puta 
predvi|ena 
za zatvarawe: 
nuklearka 
Borsele 

Moderne 
vetrewa~e 
upotpuwuju 

morski pejza` 
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~emu predwa~e vode}i ho-
landski proizvo|a~i „Es-
sent”, NUON i „Eneco”.

Holandija je pokazala ve-
liki pragmatizam u ener-
getskoj politici poklawa-
ju}i pa`wu smawewu tro-
{kova i inovativnim re-
{ewima, ocenila je Me|u-
narodna agencija za ener-

giju (IEA). Holan|ani su
ulo`ili i ogroman trud u
ispuwewu ciqeva iz Kjota,
smawiv{i emisiju gasova
sa efektom staklene ba{te
za {est odsto izme|u 1990. i
2004. godine, ocenili su
stru~waci IEA i preporu-
~ili da Holandija poja~a
interkonekciju sa okolnim
zemqama, jer su te prenosne
veze ~esto zagu{ene. Evrop-
ska komisija je identifi-
kovala interkonekciju
Belgija – Holandija kao
jedno od sedam velikih
uskih grla evropske preno-
sne mre`e. 

Za holandsku elektropri-
vredu te veze su od `ivotne
va`nosti, jer kao tradici-
onalni uvoznik nabavqa ve-
like koli~ine struje iz
Belgije, Nema~ke, Francu-
ske, [vajcarske i drugih
izvora. U proseku, Holan-
diji nedostaje izme|u 15 i
20 milijardi kilovat-sati
godi{we, a wen neto uvoz
dosti`e 16 odsto ukupne
doma}e potro{we. Proble-
ma u snabdevawu za sada ne-
ma, ali }e oni nastati za
koju godinu jer su se Nema~-
ka i Belgija odlu~ile za

fazno zatvarawe svojih nu-
klearki, {to }e uticati na
holandski uvoz struje iz tih
zemaqa, pa i na cenu uvozne
elektri~ne energije.

Otpor prema nuklearka-
ma postoji i u Holandiji i
zato je oko wih bilo mnogo
politi~kih turbulencija i
natezawa u javnosti. Dola-

skom nove vlade u 2002. go-
dini, me|utim, napravqene
su promene u energetskoj
politici, a me|u prvima je
preina~ena ranija odluka o
zatvarawu nuklearke Borse-
le. To postrojewe, planira-
no za skidawe sa mre`e u
2004. godini, osta}e u pogo-
nu sve dok je ekonomski is-
plativo i bezbedno.

U Holandiji su do sada
izgra|ene dve nuklearke.
Ona mawa u Dodevardu, ka-
paciteta 55 megavata, is-
kqu~ena je iz upotrebe
1997. godine. Ve}oj, od 449
megavata u mestu Borsele,
operativni vek isti~e tek
2013. godine. Iako proiz-

vodi tek oko ~etiri mili-
jarde kilovat-sati godi-
{we, ona predstavqa pou-
zdan oslonac doma}oj elek-
troprivredi. 

Visoka zavisnost od gasa
brine holandske elektro-
privredne stratege i vlada
zbog toga `eli da diversi-
fikuje energetske izvore.

Kako Holandija nema re-
qef pogodan za hidrocen-
trale, jer najvi{a kota do-
sti`e svega 322 metra, po-
litika u oblasti obnovqi-
vih izvora uglavnom se
usredsre|uje na biomasu i
vetroenergiju. Stimuli{u-
}i „zelenu” struju vlasti da-
ju subvencije doma}instvi-
ma koja kupuju ure|aje za we-
no kori{}ewe. I proizvo-
|a~i „~iste” elektri~ne
energije dobijaju posebne
stimulacije. One zavise od
razlike u proizvodnoj ceni
(skupqe) „zelene” i (jevti-
nije) struje iz fosilnih go-
riva. Vrlo razra|en sistem
subvencija obuhvata vetro-

turbine, hidroelektrane i
postrojewa za proizvodwu
struje iz biomase, solarne
energije i snage morskih
talasa. Uslov je da su proiz-
vo|a~i „~iste” elektri~ne
energije vezani na preno-
snu mre`u i da se postroje-
wa koriste najmawe deset
godina. Zbog visokih pore-
za i taksi na ime podstica-
wa obnovqivih izvora i
smawewa emisije gasova,
cena struje za doma}instva
u Holandiji je me|u najvi-
{ima u Evropi.

Uz takve podsticaje pro-
izvodwa struje iz obnovqi-
vih izvora utrostru~ena je
od 1990. godine, pre svega
na bazi sagorevawa bioma-
se i komunalnog otpada. U
me|uvremenu polet do`i-
vqava i vetroenergija. Ve-
troturbine se zasad najvi-
{e instaliraju na kopnu,
ali se prava ekspanzija
farmi vetrewa~a o~ekuje u
morskom pojasu kraj obala
Holandije. Prema najnovi-
jem scenariju, udeo obno-
vqivih izvora u proizvod-
wi struje krajem ove dece-
nije trebalo bi da poraste
na 11 odsto. 

Dugoro~nim projekcija-
ma predvi|eno je da }e pro-
dukcija struje do 2020. go-
dine narasti na oko 130
milijardi kilovat-sati, uz
pove}awe udela gasa. Pro-
cewuje se da }e potrebe za
ugqem ostati na sada{wem
nivou do 2010. godine, a
onda }e se blago uve}ati.
Koriste}i prednosti geo-
grafskog polo`aja i svo-
jih velikih luka, Holan|a-
ni ogromne koli~ine ugqa
za termoelektrane uvoze iz
Ju`ne Afrike, Kolumbije,
Indonezije, SAD i Au-
stralije. U dogovoru sa
vladom, {est kompanija
koje proizvode struju iz
ugqa obavezale su se da
smawe emisiju ugqen-di-
oksida za 5,8 miliona tona
godi{we u periodu od
2008 do 2012. godine. Po-
lovina te koli~ine sma-
wi}e se zamewivawem
ugqa biomasom kao gori-
vom, {to odgovara insta-
lirawu elektrane na bio-
masu, snage 500 megavata. í

Mladen Ba~li} 

Holandija je lane potro{ila 114,3 milijarde kilovat-sati
elektri~ne energije ili 3,1 odsto vi{e nego prethodne godine.
Pove}ana je i proizvodwa struje, ali samo za 1,3 odsto – na 96
milijardi kilovat-~asova. Uvoz je porastao za 10 odsto – na
23,7 milijardi kilovat-sati, a izvoz je uve}an na 5,3 milijardi
kilovat-~asova ili za 2,5 procenata. 

Holandska elektroprivreda raspola`e kapacitetima od
oko 22.000 megavata. 

U projekcijama razvoja elektroprivrede predvi|eno je da se
do 2020. godine u moru kraj obala Holandije instaliraju vetro-
turbine ukupne snage 6.000 megavata. Po novim, liberalnijim
propisima wihovo instalirawe dozvoqeno je svuda osim u
strogo zabrawenim zonama poput brodskih puteva.

Potro{wa „br`a” od proizvodwe
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Oduvek je Iberij-
sko poluostrvo
bilo poseban deo
Starog kontinen-

ta. Tradicija nije izneve-
rena ni kada je energetika
u pitawu. [panija je zajed-
no sa prvim kom{ijom Por-
tugalom odavno trasirala
sopstveni put u proizvod-
wi, distribuciji i izvozu
elektri~ne energije, ali i
u kori{}ewu prirodnih re-
sursa, pre svega vode i ugqa,
a posledwih godina i snage
vetra na obalama Sredozem-
nog mora i Atlantika. Spe-
cifi~nost {panskog mode-
la elektroprivrede je u str-
pqivom i planskom kori-
{}ewu hidropotencijala,
racionalisawu skromnih
rezervi ugqa i nenametqi-
vom prodoru na tr`i{ta
{panskog i portugalskog
govornog podru~ja sa tehno-
logijom i znawem svojih
kompanija i in`ewera.

Trenutno je {pansko
energetsko tr`i{te peto
po svim parametrima u EU.
Godi{we se u termo, hidro
i nuklearnim elektranama,
uz sve sna`nije vetrofarm-
e, stanovni{tvu obezbedi
250 milijardi kilovat-sa-
ti, {to podmiruje potrebe
(240 milijardi kilovat-sa-
ti). Instalisani kapacite-
ti prelaze 65.000 megavata.
U strukturi proizvodwe
vi{e od polovine (52,3 od-
sto) obezbe|uje nekoliko

stotina termo postrojewa
na ugaq i gas. Procewene
rezerve ugqa (mahom mrkog
ugqa i lignita) u Asturiji,
provinciji Leon, regionu
Palensije, Kataloniji, Te-
ruelu i na jugu (poqa Puer-
toqano i Penaroha) su 728
miliona tona, {to se sma-
tra relativno skromnim re-
sursima. [panski rudari
proizvedu 25 miliona tona
godi{we, {to je samo polo-
vina potreba zemqe, pa se
preostali deo uvozi. Rudar-
stvo je neprofitabilna
grana i to su tradicional-
no i najsiroma{niji delo-
vi [panije. Vode}a privat-
na kompanija je „Unosa”.
Vlada u Madridu, politi-
kom stimulativnih otprem-
nina, poku{ava da se oslo-
bodi vi{ka rudara, {to je i
diktirano iz Brisela, se-
di{ta EU. Zbog svega toga,
intenzivirano je prela`e-
we na prirodni gas. Forsi-

ra se rad gasnih turbina ti-
pa CCGFT, koji, prema
{panskim stru~wacima po-
ve}ava proizvodwu, ali i
smawuje emisiju {tetnog
ugqen-dioksida. Tokom
pro{le godine, ~ak 30 od-
sto {panskih termoelek-
trana pokretao je prirodni
gas. Kompanija „Endesa” je
ve} projektovala dva termo-
postrojewa na ostrvu Ma-
jorci i Kanarskim ostrvi-
ma, snage po 230 megavata. U
toku je izgradwa velike
termoelektrane Sagunto
(1.200 megavata) koju zajed-
ni~ki podi`u kompanija
„Union fenosa” i nema~ki
„Simens”. Otvarawe je pla-
nirano idu}e godine.

S obzirom na konfigura-
ciju terena, o~ekivalo bi
se da je [panija hidro ve-
lesila, ali ona se okrenula
izgradwi mawih i sredwih
hidroelektrana, branama i
razvijawu sistema navod-

wavawa iz akumulacionih
jezera. Hidrostru~waci
procewuju da ima 1.100 ma-
wih hidropostrojewa sa hi-
qadama kilometara kanala,
kako bi se suva i neplodna
zemqa {to vi{e napajala
dragocenom vodom. Ve}e hi-
drocentrale locirane su
na severu [panije, gde su
brze i mo}ne planinske
reke. Jedna od takvih je i
HE „Aldedavila”, na reci
Duero, snage 810 megavata
u blizini granice sa Por-
tugalom. Svakako, najvi{a
{panska brana Almendra
na reci Torme (202 metra)
izuzetan je do`ivqaj kako
za turiste, tako i za eks-
perte.

Kada je re~ o nuklearka-
ma, [panija je i tu vrlo
specifi~na. Trenutno ima
devet nuklearnih reaktora
i ne krije da u budu}nosti
planira br`i razvoj ovog
sektora, iako je nedavno za-

[PANIJA PLANSKI KORISTI
ENERGETSKE POTENCIJALE 

Iberijski 
vetrobum

Na petom energetskom træi{tu u
Evropskoj uniji proizvodi se godi-
{we oko 250 milijardi kilovat-
sati, a potro{i 240 milijardi kWh

Instalisani kapacitet preko
65.000 megavata Vi{e od polo-
vine elektri~ne energije obezbe-
|uju termolektrane na ugaq i gas 

Almendra, najvi{a
{panska brana
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tvorena nuklearka „Hose
Kabrera”, otvorena jo{
1968. godine. Ukupna insta-
lisana snaga u devet reak-
tora je 7.188 megavata. Prva
generacija nuklearki: „Ho-
se Kabrera”, „Garona” i
„Vandelos” otvorene su u
razdobqu od 1968. do 1972.
godine. Drugu generaciju
~ine „Almarez I-II”, „Asko I-
II”, „Konfrentes” i „Lemo-
niz”, a tre}u „Vandelos II”,
„Trilo I” i „Vandekabaleros
I-II”. Prose~na snaga se
kre}e u rasponu od 930 do
1.066 megavata. Po-
~eci razvoja nukle-
arnih elektrana u
[paniji datiraju
od 1964. godine, ka-
da je otvoren prvi
od tri reaktora u
nuklearki „Hose
Kabrera”. Dr`avna
nuklearna kompani-
ja „Enusa” formira-
na 1972. godine i
okupila je timove najboqih
stru~waka na razvoju novih
sedam reaktora. Prvi pro-
blemi sa razvojem su po~eli
1983. godine, kada je donet
moratorijum, zbog zakon-
skog neregulisawa nukle-
arnog otpada. Zato je nared-
ne godine osnovana „Enre-
sa”, dr`avna kompanija sa
ciqem da se taj problem re-
{i. Borba za daqu izgradwu

nuklearki je trajala do
1994, kada je moratorijum
definitivno potvr|en u
parlamentu i pet gradili-
{ta budu}ih reaktora je
privremeno napu{teno. 

Pre samo devet godina
(1997), [panija je imala
samo 200 megavata instali-
sane snage u vetroelektra-
nama. Danas je svetski li-
der sa 8.263 megavata snage
(ispred Nema~ke i Danske)
i planom da do 2011. godine
wihov potencijal naraste
na ~ak 20.000 megavata. Ciq

je da se ~ak 15 odsto nacio-
nalnih potreba za strujom
obezbe|uje iz vetrofarmi.
U taj biznis je ukqu~eno
~ak 500 kompanija. U 150
fabrika se proizvode tur-
bine i ostale komponente
za izgradwu, a zaposleno je
preko 30.000 qudi, sa ide-
jom da se do 2010. godine
proizvodwa vetroenergije
udvostru~i.

Kada je re~ o organizaci-
ji elektrosistema, [panija
je 2003. godine liberalizo-
vala svoje energetsko tr`i-
{te. Potro{a~i mogu da bi-
raju od koga }e se snabdeva-
ti strujom. Imaju opciju da
ostanu pod regulisanim ta-
rifama do slede}e godine,
a po isteku tog aran`mana
kupova}e struju na slobod-
nom tr`i{tu. Trenutno je
tre}ina {panske energet-
ske pijace na principu po-
nude i tra`we. Vlada je jo{
1997. formirala kompaniju

„Omel” koja upravqa
procesom liberaliza-
cije tr`i{ta (odre-
|uje grupe potro{a~a,
osigurava naplatu i
bavi se strategijom
{irewa tr`i{ta.
Najve}a energetska
kompanija je „Ende-
sa”, u ~ijem je vlasni-
{tvu 21.600 megavata
instalisanih kapaci-

teta. Ona kontroli{e 45
odsto regulisanog tr`i{ta
i 36 odsto liberalizovane
pijace kilovatima. ^ak 42
odsto termoelektrana su u
vlasni{tvu „Endese”, a ras-
pola`e i sa oko 30 odsto
svih nuklearki. Pored we,
velike kompanije su „Iber-
drola”, „Union fenosa”,
„Hidrokantabriko” i „Gas
natural”. Kako bi se kon-

trolisalo vlasni{tvo nad
elektromre`om, vlada je
jo{ 1985. godine osnovala
REE koja je vremenom pove-
}avala udeo u mre`i i di-
stribuciji elektri~ne
energije. Pre ~etiri godi-
ne REE je kupila deo mre`e
i distribucija od „Union
fenosa” i „Endese”, a 2004.
godine i deo u kompaniji
„Enel Viesgo”, koju zajedni~-
ki dr`e [panija i Itali-
ja. Pro{le godine REE je
zaokru`ila dominaciju nad
elektromre`om kupovinom
dela distributivnog siste-
ma od kompanije „Hidro-
kantabriko”. REE je ukqu-
~ena i u interkonekcije sa
kom{ijama – Portugalom,
Francuskom i Marokom.

Januara 2004. godine,
[panija i Portugal form-
alno su potpisali sporazum
o stvarawu Paniberijskog
energetskog tr`i{ta (Mi-
bel). Po tom sporazumu obe
strane mogu slobodno jedna
drugoj da prodaju elektri~nu
energiju. [panski „Omel” i
portugalski „Omip” su ne-
davno osnovali jedinstve-
nog operatera za integrisa-
no energetsko tr`i{te. Ovo
je, zasad, jedinstveni primer
energetskog povezivawa dve
zemqe u EU. í

Branislav Seni~i}

Druga najve}a {panska energetska kompanija je
„Iberdrola”, koja kontroli{e oko 40 odsto tr`i{ta.
Ona je bez premca u razvoju vetro elektrana i tehno-
logije, a u vrhu je i po hidro i nuklearnim instalisa-
nim kapacitetima. Raspola`e sa oko 12.000 megavata
instalisanih kapaciteta na nekoliko kontinenata.
Trenutno gradi termoleketranu u Mursiji od 800 me-
gavata, koja bi trebalo da se zavr{i tokom ove godi-
ne. Vlasnik je {est nuklearki: „Almara III”, „Asko II”,
„Konfrentes” (u blizini Valensije, snage 1.085 megava-
ta), „Garona”, „Trilo” i „Vandelos”. Zajedno sa kompanijom
„Gamesa” ugovorila je izgradwu vetroelektrane „La
Venta” u Meksiku, snage 85 megavata i trebalo bi da
se ona zavr{i u novembru ove godine. Projekat je vre-
dan oko 110 miliona dolara. U susednom Portugalu
sa istim partnerom gradi pet vetroelektrana. U Bra-
zilu je u partnerskom odnosu na HE „Itagebi”, snage
450 megavata. „Iberdrola” je kompanija sa tradicijom
od ~ak sto godina, a centrala je u Bilbaou, na severu
[panije. U Madridu se nalazi veliki distributivni
centar (CROI), kao i centrala za sredi{wi deo ze-
mqe. Na reci Duero, u blizini granice sa Portuga-
lom, u regionu Salamanke, poseduje „Aldedavilu”,
jednu od najve}ih {panskih hidroelektrana. U wenom
vlasni{tvu su i veliki kapaciteti za regasifikaci-
ju, transformatorske stanice i razgranata distribu-
tivna mre`a. 

“Iberdrola” – energokolos

Distributivni centar
CROI u Madridu

HE „Aldedavila”, 
biser {panske 

hidrogradwe

U [paniji trenutno ima
devet nuklearnih reaktora,

sa instalisanom snagom
od 7,188 MWh, a planira se br`i

razvoj ovog sektora 
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Od 1. januara ove
godine, u skladu
sa smernicama
Evropske unije,

svaki privredni subjekt i
svako doma}instvo u ^e-
{koj Republici mo`e da
bira svog isporu~ioca
elektri~ne energije. To
pravo je, me|utim, prema
oceni najuglednijeg ~e-
{kog informativno-poli-
ti~kog nedeqnika „Tiden”,
u su{tini ostalo samo pri-
vidno. Da bi konkurencija
bila uop{te mogu}a, Ener-
getski regulacioni ured
(ERU) morao je da podeli
cenu struje na dva dela. Pr-
vi deo cene je i daqe regu-
lisan i obuhvata distribu-
ciju, sistemske slu`be ili
obra~un s operatorom na tr-
`i{tu. Drugi deo je sama
energija i to je ono {to se
zove efektivna energija ko-
ja ~ini oko polovinu cene i
prepu{tena je tr`i{tu. 

Promena se, me|utim, de-
sila samo na papiru. Novi
isporu~ilac, pre svega, mo-
ra da koristi postoje}u
mre`u. Razlike u ceni stru-
je izme|u pojedinih isporu-
~ilaca, me|utim, su mini-
malne, pa se takva mogu}-
nost wihove promene fak-
ti~ki i ne koristi. Tr`i-
{te bi moglo eventualno da
pokrenu prate}e slu`be, na
primer, u formi programa

vernosti ili raznih popu-
sta koje ve} po~iwu da nude
pojedini operatori.

Pozicija ^EZ-a je na do-
ma}em terenu oja~ana naro-
~ito time {to kontroli{e
pet od osam regionalnih
distrubutivnih kompanija.
Najpre je 90-ih iz ^EZ-a iz-
dvojena distribucija da bi
ne{to kasnije, tj. 2003. go-
dine ^EZ uspeo da se pono-
vo, uz pre}utnu saglasnost
vlade, „dokopa” kontrole
nad ve}im delom distribu-
cija u zemqi. Tako je, ka`u,
stvoren Super-^EZ. S An-
timonopolnim uredom ^EZ
nije imao problema, navod-
no zahvaqu}i i tome, {pe-
kuli{e se po medijima, {to
je na wegovom ~elu imao
svog biv{eg ~oveka, ~lana
Nadzornog odbora Marti-

na Pecinu. Izvesnu konku-
renciju ^EZ ima samo u ne-
ma~kom koncernu E.ON, ko-
ji je vlasnik dva regional-
na distributivna preduze-
}a – Ju`no~e{ka energeti-
ka i Ju`nomoravska energe-
tika. Uz to, Pra{ku ener-
getiku zajedno kontroli{u
nema~ki koncern RWE i
~e{ka finansijska grupa-
cija J&T. O~ekivalo se da
}e od po~etka 2006. godine
i liberalizacije tr`i{ta
do}i do poja~awa konkuren-
cije i „rata cena”, odnosno
smawivawa tarifa. Ali,
ni{ta od toga – ve}i deo
struje i ovi drugi distri-
buteri kupuju, ipak, od koga
bi drugog, nego od ^EZ-a.
Ladislav Kr`i{, portpa-
rol ^EZ-a, objasnio je to
ovako – cene struje u ^e-
{koj su, navodno, na mini-
mumu i za wihovo sni`ewe
nema prostora...

I tako cena struje u ^e-
{koj ne samo da se ne sma-
wuje zbog liberalizacije
tr`i{ta nego ove godine
rastu i daqe, ~ak i ubrzano.
Razlog je pove}awe cena
nafte i gasa, odnosno
uskla|ivawe pariteta. Ce-
ne koje nisu niske nego su,
gledano po kupovnoj mo}i
stanovni{tva, {este po vi-
sini u EU ove godine rastu
za krajweg potro{a~a u
proseku oko devet odsto.

U me|uvremenu, u javno-
sti, u kojoj se isti~e da se
^EZ „nacionalni i sred-
woevropski {ampion” po-
na{a kao „dr`ava u dr`a-
vi”, veoma negativne reak-
cije je izazvala afera sa
tzv. insajdtrejdingom Ala-
na Svobode, drugog ~oveka
firme, koji je zbog toga bio
prinu|en da napusti mesto
„finanijskog {efa”.
Ukratko, Svoboda je dan-dva
pre objavqivawa zavr{nog
ra~una kupio akcije firme
koje su odmah po saop{tava-
wu visoko pozitivnih re-
zultata poslovawa sko~ile
u roku od dva dana za skoro
deset odsto! Ukratko, on je
po prirodi svog posla, da-
kle kao insajder, znao te po-
datke pa je mogao da pretpo-
stavi {ta }e se dogoditi sa
akcijama . Zato ih je i ku-
pio, zaradiv{i na tome ne-
koliko milona kruna.

Uo~i izbora u junu, ^EZ
je i tema predizborne kam-
pawe, posebno pitawe we-
gove privatizacije od koje
se u 2002. godini odustalo,
navodno privremeno. Oko
dve tre}ine akcija firme,
koja vredi oko 17,6 milijar-
di evra i daqe je u rukama
dr`ave koja ^EZ „muze” za
razne potrebe. Tako je ne-
davno, na primer, za pokri-
vawe {teta od poplava
^EZ-u uzela dodatne dve
milijarde kruna dividen-
di. Vladaju}i socijaldemo-
krati nisu za privatizaciju
„bar jo{ nekoliko godina
tj. nikako pre 2010”, opozi-
cioni ODS jeste za – mada i
oni smatraju da to nije hit-
no. Komunisti su, naravno,
generalno protiv i jedino
su „zeleni”, kojima se prog-
nozira ne samo ulazak u
parlament nego i uloga „je-
zi~ka na vagi” izme|u soci-
jaldemokrata i ODS, odmah
za privatizaciju. í

Milan Lazarevi}

Pet ~elnih menaxera ^EZ-a zaradili su lane, na osnovu tzv.
motivacionog programa, ne{to vi{e od 35 miliona evra. To
proizlazi iz godi{weg izve{taja koji je tokom prvomajskih
praznika objavila Pra{ka berza, na kojoj se trguje akcijama
ovog ~e{kog elektroenergetskog preduze}a. Ukratko, oni su
imali pravo da kupe ukupno 1,75 miliona akcija po cenama ko-
je su va`ile pre nego {to su stupili na menaxersko mesto. Po-
{to su akcije u me|uvremenu veoma brzo rasle, radi se o zara-
di koja je nekoliko puta ve}a od ulo`enih para u kupovinu ak-
cija. Preciznije, oni su imali pravo da kupe akcije po ceni u
proseku od skoro {est evra po jednoj akciji. Krajem pro{le go-
dine jedna akcija ^EZ je imala vrednost od 26 evra. Dakle, za-
radili su oko 4,5 puta! Osim toga {efovi firme su dobili
510.000 evra na ime redovnih nagrada.

Zarada od 35 miliona evra

LIBERALIZACIJA ^E[KOG TRÆI[TA ELEKTRI^NE ENERGIJE SAMO NA PAPIRU

Pravo na izbor–privid
Razlike u ceni struje izme|u pojedinih isporu~ilaca minimalne, zbog ~ega se

mogu}nost takve promene fakti~ki i ne koristi

Stranke u ^e{koj,
uglavnom, jo{ nisu za
privatizaciju ^EZ-a
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E vropska komisija
usvojila je „zelenu
kwigu” koja sadr-
`i preporuke za

stvarawe evropske energet-
ske politike i predstavqa
osnovu za javnu diskusiju na
tu temu. U svojoj viziji iz-
gradwe jedinstvene evrop-
ske energetske strategije i
politike Komisija navodi
{est prioritetnih podru~ja
sa 20 konkretnih predloga
za akciju. „Energetski iza-
zovi 21. veka zahtevaju je-
dinstven odgovor EU”,
poru~io je predsednik
Evropske komisije
@oze Manuel Baroso,
prilikom objavqivawa
ovog dokumenta.

U „zelenoj kwizi” pod
nazivom „Evropska
strategija za odr`ivu,
konkurentnu i sigurnu
energetiku” kao prvi
prioritet navodi se
kompletirawe jedinstve-
nog energetskog tr`i{ta.
Za postizawe tog ciqa
predla`u se nove mere po-
put usvajawa evropskog ko-
deksa o prenosnoj mre`i,
utvr|ivawa evropskih pri-
oriteta u interkonekciji,
formirawa regulatorne
agencije za energetiku na
nivou EU i pokretawa no-
vih inicijativa za ja~awe
konkurencije u pojedinim
energetskim sektorima. 

Drugi prioritet je ja~a-
we sigurnosti snabdevawa
na jedinstvenom tr`i{tu
na principu solidarnosti
~lanica EU. Mogu}e mere
za postizawe tog ciqa su
uspostavqawe evropskog
posmatra~a za energetsko
snabdevawe i revizija po-
stoje}ih propisa EU o
stvarawu rezervi nafte i
gasa kako bi se lak{e pre-
mostili poreme}aji u
snabdevawu.

Znatno efikasniji, sta-
bilniji i diversifikova-
niji energetski miks

identifikovan je kao tre-
}e prioritetno podru~je
akcija za stvarawe evrop-
ske energetske politike.
Svaka ~lanica EU ima}e
pravo na sopstveni ener-
getski izbor, ali }e biti
uspostavqeni i zajedni~ki
ciqevi uz pomo} „Strate-
{kog pregleda energetike
u EU”, koji }e analizirati
sve aspekte energetske po-
litike i prednosti i mane
razli~itih izvora energi-

je, od obnovqivih do ugqa
i atomske energije, i pre-
poru~ivati optimalna re-
{ewa. Prva takva studija
pojavi}e se u narednih ne-
koliko meseci. 

Kao ~etvrto prioritetno
podru~je akcija Komisija
vidi mere za spre~avawe
klimatskih promena. U
ovom poglavqu posebno je
apostrofiran sadr`aj Ak-
cionog plana za energetsku
efikasnost, koji }e Komi-

sija usvojiti krajem godine.
Taj dokument }e pobrojati
neophodne mere da bi EU
u{tedela 20 odsto energije
koju bi, bez primene Plana,
utro{ila do 2020. godine.
Predla`e se i izrada nove
Mape puta za razvoj obno-
vqivih izvora u EU sa mo-
gu}im ciqevima za 2020. go-
dinu i kasnije. Namera je
da se time uspostavi sta-
bilna investiciona klima
za proizvodwu mnogo kon-

kurentnije obnovqi-
ve energije u Evropi
i efikasniju prime-
nu odredbe Protoko-
la iz Kjota.

U okviru petog
prioriteta Komisija
preporu~uje dono{e-
we strate{kog tehno-
lo{kog plana EU u
podru~ju energetike,
koji bi pomogao da
evropske kompanije

postanu svetski lider u teh-
nologijama za unapre|iva-
we energetske efikasnosti
i eliminisawe emisije
{tetnih gasova. Kona~no,
„zelena kwiga” ukazuje i na
neophodnost jedinstvene
spoqne energetske politi-
ke jer Evropa u vreme skoka
tra`we i visokih i nesta-
bilnih cena energenata,
pove}awa uvozne zavisnosti
i klimatskih promena mora
govoriti jednim glasom na

me|unarodnoj sceni. Zato
Evropska komisija, u {e-
stom prioritetnom podru~-
ju akcija, navodi da wen
„Strate{ki pregled ener-
getike” treba da identifi-
kuje infrastrukturne prio-
ritete i konkretne akcije
za postizawe sigurnosti u
snabdevawu EU. Preporu~e-
no je i da ta analiza sadr`i
Mapu puta za stvarawe pane-
vropske energetske zajedni-
ce sa jedinstvenom regula-
tornom nadle`no{}u. Ta-
kva Zajednica ukqu~ivala
bi, recimo, i Tursku, Ukra-
jinu, Norve{ku i druge ze-
mqe koje nisu ~lanice EU.
Smatra se i da treba uradi-
ti „renovirani” pristup
evropskim partnerima-
snabdeva~ima, ukqu~uju}i
Rusiju kao najva`nijeg is-
poru~ioca energenata. Ko-
misija predla`e i stvarawe
zajedni~kog mehanizma na
nivou EU koji bi omogu}io
brzo i uskla|eno reagovawe
na poreme}aje u snabdevawu
iz drugih regiona. 

Evropa, po navodima Ko-
misije EU, ima dosta razlo-
ga za{to mora graditi je-
dinstvenu energetsku poli-
tiku. Za podmirivawe o~e-
kivane potro{we energije
i zamenu ostarele energet-
ske infrastrukture samo u
Evropi potrebna su ulaga-
wa od oko 1.000 milijardi
evra u naredne dve decenije.
EU }e, tako|e, kroz nared-
nih dvadesetak godina iz
uvoza pokrivati 70 odsto
svojih energetskih potreba
u pore|ewu sa sada{wih 50
odsto, a zna~ajne koli~ine
energenata stiza}e iz poli-
ti~ki nestabilnih podru~-
ja. U isto vreme, na svet-
skom tr`i{tu ja~a}e glad
za energentima jer }e svet-
ske potrebe za energijom u
2030. godini biti 60 proce-
nata ve}e od sada{wih. í

Mladen Ba~li}

EVROPSKA UNIJA GRADI JEDINSTVENU ENERGETSKU POLITIKU

Odgovor na sve izazove 
U dokumentu „Evropska strategija za odræivu, konkurentnu i sigurnu energetiku”,

navedeno {est prioritetnih podru~ja sa 20 konkretnih predloga za akciju

U planu stvarawe
evropskog kodeksa 
o prenosnoj mre`i

Za podmirivawe o~ekivane 
potro{we energije i zamenu 
ostarele infrastrukture u 

Evropi potrebna ulagawa 
od oko 1.000 milijardi evra u 

naredne dve decenije
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KULTURA

Donedavno je u dvo-
ri{tu stambene
zgrade u Dobra~i-
noj 41 stajala ku-

}ica izgra|ena 1924. sa ~ud-
no zaobqenom osnovom; bi-
la je okrenuta ka istoku, ~i-
me se razlikovala od osta-
lih zdawa koja su pratila
trasu ulice. Nema vi{e
onih koji pamte da je ta ku-
}a bila izgra|ena na osve-
}enim temeqima crkve sve-
tog Aleksandra Nevskog.

Poznavaoci zemqopisa
Beograda }e primetiti ne-
logi~nost. Ipak, tu je tre-
balo da nikne prva dor}ol-
ska crkva. Re~ je o hramu ko-
ji je jo{ onomad osnovao ve-
liki ruski knez i vojskovo-
|a, sveti Aleksandar Nev-
ski, a sa idejom da bude – pu-
tuju}a ku}a bo`ija.

U vreme kad je u Srbiji
boravio ruski dobrovo-
qa~ki korpus pod zapoved-
ni{tvom generala ^erwa-
jeva, u Beograd je 1876. bi-
la dopremqena i ova voj-
ni~ka ruska crkva, zapravo
pre {ator, koji se sastojao
od gvozdene konstrukcije,
platna, drvenog ikonosta-
sa sa ikonama i crkvenim
sasudama. Crkva je pratila
rusku vojsku po svim rati-
{tima {irom Srbije, a u
woj se odr`avala slu`ba
pred bitku i opelo po
okon~awu borbi. Stigla je
~ak i do Deligrada!

Na po~etku rata bila je
postavqena nasred Velike
pijace (Studentskog trga),
a srpski mitropolit Mi-
hailo je odredio da u woj
slu`bu obavqaju arhiman-
drit Nestor, profesor Bo-
goslovije, i |akon Nikola
Trifunovi}.

Posle rata, crkva je sme-
{tena u dvori{te Velike
kasarne, u Masarikovoj
ulici, zatim u portu Sa-
borne crkve, da bi kona~-
no dospela na prvi sprat
Velike {kole, odnosno da-

na{weg Kapetan-Mi{i-
nog zdawa.

@iteqi Dor}ola nika-
da nisu imali svoj mesni
hram, pa su, kao zasebna
parohija, bili upu}eni na
Sabornu crkvu. Odbor za
izgradwu dor}olske crkve
je 1876. postavio to pita-
we vlastima, pa im je Beo-
gradska op{tina ustupila
plac izme|u Du{anove,
Dubrova~ke i Skender-be-
gove, gde se nekada nala-
zila poru{ena xamija.
Odmah su sakupqene pare
i po~elo se s radovima ko-
je je rat usporio, ali su
ipak dovr{eni ve} 1877.
Bila je to skromna gra|e-
vina mawih dimenzija, a
posve}ena je svetom Alek-
sandru Nevskom.

^etrnaest godina doc-
nije doneta je odluka da se
crkvica poru{i, a da se na
crkvenom zemqi{tu sagra-

di {kola, s tim {to bi
Op{tina podigla novu cr-
kvu na nekoj drugoj lokaci-
ji. Od tada, hram se selio
svaki ~as: prvo je bio sme-
{ten u Sabornoj crkvi, u
Svetosavskom domu u Du-
{anovoj, pa u Osnovnoj
{koli dunavskog kraja…
Crkva selica.

Zanimqivo je da je u
upravo izgra|enoj {koli
(koja je ime dobila po Jan-
ku Veselinovi}u) bila i
kapela koju je sve do Dru-
gog svetskog rata koristi-
la Grkokatoli~ka crkva,
koju je u Beogradu zastupao
otac ro|enih Dor}olaca
Stipice i Nikice Kalo-
|ere, poznatih kompozito-
ra, koji su uspe{nu muzi~-
ku karijeru docnije nasta-
vili u Zagrebu.

Op{tina je otkupila
plac gosin Svetomira Ni-
kolajevi}a u Dobra~inoj

41; izra|eni su prora~uni
i predra~uni, zemqi{te je
osve}eno, udareni su teme-
qi i tek tada je ustanovqe-
no da je tlo – prepuno pod-
zemnih voda. Ura|ena je
drena`a, ali uzalud, jer su
od we popucali temeqi!
Sve je prodato, a za dobi-
jen novac kupqen je od go-
sin @ivka Davidovi}a
novi plac na lokaciji na
kojoj se, evo i danas, nala-
zi – crkva svetog Aleksan-
dra Nevskog.

Planove za izgradwu ove
crkve izradila je g|a Jeli-
saveta Na~i}, prva `ena
arhitekta u Srbiji. To je
bila wena prva, ali i jedi-
na sakralna gra|evina, ma-
da je na konkursu za izgrad-
wu crkve kapele Kara|or-
|evi}a na Oplencu dobila
tre}u nagradu.

Osve}ewe temeqa je oba-
vqeno 1912. godine, ali je
zbog rata s Turskom grad-
wa obustavqena. Ratovi
{to su usledili otimali
su i `ivote i vreme, pa su
radovi nastavqeni tek
1927, da bi samo tri godi-
ne kasnije, 23. novembra
1930, neopozivo zavr{enu
crkvu osve{tao patrijarh
Varnava li~no, o ~emu je
na{iroko pisala sva onda-
{wa {tampa.

Hram je jedinstven u Beo-
gradu po tome {to mu je
ikonostas izra|en od
mermera. Od belog ven~a~-
kog mermera je i amvon,
kao i dva prestola, dar cr-
kve sa Oplenca. Odatle su,
kao poklon, stigle i iko-
ne za ikonostas.

Oko crkvene porte su ~e-
tiri ulice: Du{anova,
Francuska, Skender-bego-
va i Dositejeva, a u woj
prekrasni bagremovi ~iji
miris u pozno prole}e jo{
opija `iteqe ovog dela
grada. í

Milo{ Lazi}

HRAM SVETOG ALEKSANDRA NEVSKOG U BEOGRADU

Dor}olska lutaju}a crkva
Crkva je pratila rusku vojsku po svim rati{tima {irom Srbije Sluæba pred

bitku i opelo po okon~awu borbi

Jedinstveni hram
u Beogradu po
ikonostasu
izra|enom od
belog ven~a~kog
mermera
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Skrivene petlove iz si-
rotiwskih ~uburskih avli-
ja svakog jutra budi mamur-
na „dvadeset{estica”, kad
od Ju`nog bulevara zabrek-
}e uz Ulicu Maksima Gor-
kog. Taj prvi autobus pun
mirisa sna uspne se do pija-
ce, mine pored bircuza „Ze-
lengora” i nastavi daqe, da
bi posle pedesetak metara
naglo skrenuo u Kaleni}e-
vu i stao ispod pija~nog bi-
fea „Kaleni}”, da se izdu-
va. To skretawe u tesnu uli-
cu putnicima iz prve {ihte
oduvek li~i na prolazak
kroz neku tajanstvenu kapi-
ju u nevidqivom zidu koji
raspevanu periferiju deli
od ozbiqne varo{i. I
upravo ta predstava daje va-
`nost uli~ici.

Bunovni i ostali Beogra-
|ani {to prolaze tuda odu-
vek su se pitali zbog ~ega se
Kaleni}eva ulica na-
lazi odmah uz Kale-
ni}-pijacu. Pomi-
{qali su da je to ta-
ko zbog wegovih, Ka-
leni}evih, izuzetnih
zasluga, ili da je mo-
`da re~ o dve razli-
~ite li~nosti istog
prezimena? Jer, ~uve-
ni Bajloni na pri-
mer, ima pijacu, ali ne i
ulicu, dok drugi imaju uli-
ce, ali ne i pijace. A to bi
vaqalo razmrsiti.

Zemqi{te na kojem se na-
lazi pijaca, tada uglavnom
wive, kukuruzi{ta i vino-
gradi, kao i dosta drugog
pride, pripadalo je pa-
puxiji Stojku Stefanovi-
}u; bio je doma}in, vredan
zanatlija, ~astan, skroman
i bogoboja`qiv ~ovek. Taj
gazda Stojko je imao sina

jedinca Vlajka, kome je,
zbog prevelike qubavi i
prerane smrti majke, wego-
vom dodao i weno devoja~-
ko prezime. Vlajko se, da-
kle, prezivao Stefanovi}-
Kaleni}. Kad je de~ak sta-
sao, dao ga je na obu}arski
zanat da bi nasledio radwu
i nastavio tradiciju, a us-
put, u wu uneo i ne{to od
evropejskih novotarija i
gra|anskih obi~aja. Neka-
ko u to vreme, krajem pret-
pro{log veka, to Vlajkovo
imawe dobilo je naziv –
Kaleni}a gumno. Docnije,
kad je tu nikla pijaca, ime
je ostalo. Po navici. Otu-
da i Kaleni}-pijaca. A sve
to bez nekakvih posebnih
zasluga.

Ulica je, me|utim, kada je
za to do{lo vreme, nazvana
tako upravo po wemu, gosin
Vlajku Stefanovi}u-Kale-

ni}u, velikom srpskom do-
brotvoru. Naime, on je te-
stamentom, koji je sa~inio
30. juna 1907, dakle godinu
dana pred smrt, svu svoju
ogromnu imovinu sticanu
kroz vi{e generacija mar-
qivim radom, uprkos tome
{to je imao potomaka, zave-
{tao u dobrotvorne svrhe.
Po posledwoj voqi pleme-
nitog zave{taoca, osnovan
je 1927. godine tada uva`en
legat – „Fond Vlajka Kale-

ni}a, obu}ara i ekonoma iz
Beograda”, u vrednosti od
celih dvadeset dva miliona
onda{wih dinara. 

Tri godine docnije, zna-
~i 1930, taj deli} Mutapove
ulice (a tada se protezala
od kafane „Kod devet ko~i-
ja{a” na Vra~aru, gde je da-
nas Hram Svetog Save, pa
dana{wom Sin|eli}evom,
sve do Bulevara kraqa

Aleksandra) izuzet je,
preimenovan i posve-
}en ovom dobrotvoru.

U slu~aju Kaleni}-
pijace i Kaleni}eve
ulice re~ je, dakle, o
istoj li~nosti, ali o
dva veoma razli~ita
povoda.

Danas je te{ko doku-
~iti vrednost Vlajko-

vog Fonda, ali ako bi se
predstavio kroz uporedne
cene, mo`da bi sve bilo do-
nekle jasnije. U to vreme
Kraqevina Jugoslavija je
izdala i po~ela da kuje sre-
brni nov~i} od deset dina-
ra (za tri srebrwaka se do-
bijao jedan zlatnik), koji
se imao smatrati takore}i
konvertibilnim; jer u sva-
koj evropskoj ili svetskoj
banci bez zanovetawa se
mogao zameniti za bilo ko-

ju valutu, a u Francuskoj je
prolazio ~ak i kao sredstvo
pla}awa. Najam prostranog
stana u Beogradu, koji bi
ovi sada nazvali „pentha-
us”, ko{tao je 120 dinara,
koliko je iznosila i dobra
~inovni~ka plata…

Zna se da je pomo} tog
Vlajkovog legata delimi~-
no odlazila u Fond „Pri-
vrednika”, plemenitog dru-
{tva koje je i{kolovao vi-
{e od ~etrdeset hiqada ma-
li{ana, mahom ubogih Srp-
~i}a, ali i svih ostalih na-
cija, iz Krajine, Like,
Dalmacije, sa Banije i
Korduna, Bosne, Hercego-
vine, Crne Gore, Boke, Br-
da, iz Metohije i Makedo-
nije, sa Kosova i Sanxa-
ka… i svih ostalih siro-
tiwskih krajeva onda{we
kraqevine.

Sudbina Fonda je ostala
nepoznata: sluti se da je
zape~a}ena 1945, kada je
izvr{ena velika, a sramna
denominacija (500 starih
za jedan „partizanski” di-
nar), ~ime je mnogo toga
obesmi{qeno, pa i pleme-
nitost mnogih predratnih
zadu`binara. í

Milo{ Lazi}

VLAJKO STEFANOVI]-KALENI]

Kad je dinar 
bio jak

U zamr{enom slu~aju imenovawa Ka-
leni}-pijace i Kaleni}eve ulice usta-
novqeno je da je re~ o istoj li~nosti, ali
dva sasvim razli~ita povoda

Pijaca i spomenik: 
Kaleni}a gumno

Po posledwoj voqi
plemenitog zave{taoca,

osnovan je 1927. godine „Fond
Vlajka Kaleni}a, obu}ara i

ekonoma iz Beograda

FOTO: RADE PRELI]
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BIOSKOPI

„NEMOGU]A MISIJA 3” 
U na{e bioskope stigla je „Nemogu}a

misija 3”. Dugo o~ekivani nastavak se-
rijala sa Tomom Kruzom u glavnoj ulozi
na bioskopskom je repertoaru {irom
Srbije. Film je re`irao J.J. Abrams, na-
ma poznat po filmovima „The Catch” i
„Armagedon”. U ovom nastavku Tom Kruz
se vra}a kao specijalni agent Itan
Hant koji se susre}e sa misijom svoga
`ivota. Rediteq J. J. Abrams }e pokaza-
ti svoje originalno ume}e kroz odli~no
isprepletanu akciju i dramu, na sebi
svojstven na~in. „Nemogu}a misija 3” dr-
`i se tradicije da {pijunski triler vo-
di gledaoce na egzoti~na mesta {irom
sveta. Svaka lokacija u filmu je sastav-
ni deo pri~e. Kako bi prona{ao tako je-
dinstvene lokacije, rediteq se dao u po-
tragu po celom svetu. – Tra`ili smo
mo}na i dramati~na mesta. Ovo nije ne-
ki svet fantazije i nije za jednokratnu
upotrebu – rekao je Abrams. 

Glavno snimawe po~elo je u Rimu, a pr-
va zadivquju}a akciona scena snimqena
je na reci Tibar. Ekipa filma se, potom,
preselila na jug, u blizinu Napuqa (koji
u stvari predstavqa Vatikan). Odatle su
pre{li u [angaj. Jo{ od samog po~etka
Abrams je zamislio scenu koja se de{ava
na Dalekom istoku. Nakon potrage u Ja-
panu, pre{li su u Kinu i tamo prona{li
mesta kakvih nema nigde u svetu. Da bi se
spremio za kaskaderske scene u „Nemogu-
}oj misiji 3”, Tom Kruz je mesecima tre-
nirao. – Svako jutro sam se zagrevao, a on-
da sam ve`bao dinami~ne pokrete, koje
~esto koriste slobodni pewa~i uz stene;
oni podrazumevaju pokret u trenutku, uz

pomo} uspostavqawa ravnote`e. Bila mi
je potrebna ta dinami~na, eksplozivna
brzina koju smo svi `eleli da postigne-
mo u ~itavoj pri~i, istakao je popularni
glumac koji ovih dana, osim premijere
filma, zajedno sa verenicom Kejt Holms
proslavqa i ro|ewe }erkice Suri. 

„DA VIN^IJEV KOD”
Dugo o~ekivana ekranizacija velikog

kwi`evnog hita Dena Brauna „Da Vin~i-
jev kod” beogradsku premijeru ima}e 19.
maja u Centru „Sava”. Tokom poslovnog
boravka u Parizu, Robert Langdon, sim-
bolog sa Harvarda (igra ga oskarovac
Tom Henks) prima hitni no}ni telefon-
ski poziv: stari kustos Luvra ubijen je u
muzeju. Pored tela policija je prona{la
zbuwuju}i znak. Tokom de{ifrovawa te
zagonetke, Langdon otkriva niz tragova
skrivenih u delima Da Vin~ija – i to vi-
dqivih svima, ali koje je slikar ve{to
sakrio. Langdon se udru`uje sa talento-
vanim francuskim kriptologom Sofi
Nevo i saznaje da je pokojni kustos bio
~lan tajnog dru{tva u kome su bili Isak
Wutn, Boti~eli, Viktor Igo i Da Vin-
~i, izme|u ostalih. U besomu~noj trci kr-
oz Pariz, London, i daqe, Langdon i So-
fi se nadmudruju sa nepoznatom osobom
koja kao da predvi|a svaki wihov nared-
ni korak. Ukoliko wih dvoje ne de{i-
fruju zamr{enu zagonetku na vreme, drev-
na tajna – i eksplozivna istorijska isti-
na – bi}e zauvek izgubqena. 

Pored Toma Henksa, u glavnim ulogama
su @an Reno, Odri Tatu, Jan Mekelen i
drugi. Re`iser ovog filma, koji }e svoju
svetsku premijeru imati na Kanskom fe-
stivalu, je Ron Hauard. Vlasti muzeja u
Luvru jedva su odustale od protivqewa
snimawu filmske verzije trilera „Da
Vin~ijev kod” u svojim prostorijama. Me-
|utim, nisu izdr`ali da ne iska`u svoj

prezir i omalova`avawe kako prema
kwizi tako i prema navali posetilaca
koju je ona izazvala. Misti~ni roman De-
na Brauna stvorio je, tako, novu granu tu-
risti~ke industrije. Stotine hodo~asni-
ka „Da Vin~ijevog koda” pose}uju muzej
svake nedeqe, prevashodno da bi zurili u
mesto na parketu gde je otkriveno nago
telo starijeg kustosa, kako je opisano u
uvodnim stranicama kwige. Iako su broj-
ne privatne turisti~ke agencije uvele
unosne ture u muzej i oko wega tragom
radwe romana, Luvr je svojim ovla{}e-
nim vodi~ima izri~ito zabranio da pra-
ve digresije o Braunovom delu u toku zva-
ni~nih poseta. Francuski ministar kul-
ture, me|utim, dozvolio je snimawe fil-
ma u jednom od najve}ih muzeja na svetu. 

POZORI[TE

PREDSTAVA „TESLA” 
NA STERIJINOM POZORJU

Jedna od najzna~ajnijih i najstarijih
pozori{nih manifestacija kod nas, Ste-
rijino pozorje, bi}e odr`ano 26. maja do
3.juna po 51. put u Srpskom narodnom po-
zori{tu u Novom Sadu. Festival }e otvo-
riti predstava „Skakavci” JDP-a, ra|ena
po tekstu Biqane Srbqanovi}, a u re`i-
ji Dejana Mija~a. Selekciona komisija
odabrala je slede}e predstave da budu iz-
vedene na 51. Pozorju: „Halflajf” Ate-
qea 212, predstavu „Paradoks” Neboj{e
Rom~evi}a, u re`iji Egona Savina, a u
izvo|ewu Somborskog narodnog pozori-
{ta, zatim predstavu „La`a i parala`a”
Gor~ina Stojanovi}a, tako|e u interpre-
taciji pozori{ta iz Sombora, predstavu
„Tesla” koju je re`irao Nikita Milivo-
jevi} i predstavu „Nahod Simeon” koju je
po tekstu Milene Markovi} re`irao To-
mi Jane`i~ u SNP u Novom Sadu. Osim



takmi~arskog programa publika }e mo}i
da u`iva i u predstavama koje dolaze iz
zemaqa na{eg regiona. Na kraju festiva-
la, tradicionalno }e biti progla{ena
najboqa predstava, a Sterijine nagrade
dobi}e najboqi glumci festivala.

KONCERTI

PARISKI ORKESTAR 
U CENTRU „SAVA”

Pariski orkestar, jedan od najve}ih i
najpresti`nijih u svetu, nastupi}e 24.
maja u beogradskom Centru „Sava”. U or-
kestru je 120 muzi~ara sa {irokim re-
pertoarom koji pokriva tri veka muzike,
od simfonije do opere, a ujedno daje po-
sebno mesto savremenoj muzici, pomo}u
naru~enih ili ostvarenih dela u Fran-
cuskoj. O izuzetnom svetskom uspehu sve-
do~e mnogobrojne nagrade, kao i presti-
`na diskografska priznawa (Diapason
d’Or, Choc du monde la Musique, 10 de
Répertoire), a na petom takmi~ewu „Vic-
toires de la musique” osvojio je nagradu za
najboqi francuski snimak za „La Dame
blanche de Boieldieu”. 

Orkestrom }e dirigovati maestro Ju-
taka Sado. On je je zavr{io muzi~ke stu-
dije u Kjotu i radi sa Leonardom Bern-
{tajnom i Sei|i Ozavom. Me|unarodnu
karijeru zapo~iwe 1989. prvom velikom
nagradom na takmi~ewu za dirigente u
Bezansonu. Jutaka Sado je redovni gost u
najpoznatijim francuskim i svetskim
orkestrima i operama, kao {to su Pari-
ski orkestar, Filharmonijski orkestar
Radio Fransa, Francuski nacionalni
orkestar, Nacionalni orkestar Bordoa
i Akitene. U Centru „Sava” izve{}e
se, ina~e, „Popodne jednog Fauna” –
Kloda Debisija, „Drugi koncert za kla-
vir” – Frederika [opena i „Simfo-
nija u D-mollu” – Sezara Franka.

ZVONKO BOGDAN U BEOGRADU
Posle dosta godina u Centru „Sava”,

Zvonko Bogdan nastupi}e 12. maja na so-
listi~kom koncertu. „Veliki gospodin
starogradske muzike”, kako nazivaju
ovog vrsnog interpretatora i kompozi-
tora, omogu}i}e publici da u`iva u we-
govim pesmama, a naro~ito u starim voj-
vo|anskim, koje je godinama izvodio sa

orkestrom Janike Bala{a. Zvonka Bog-
dana }e pratiti tambura{ki orkestar
iz Novog Sada. – Pesme koje sam kompo-
novao, po~ev od „Hej sala{i na severu
Ba~ke”, pa nadaqe, vezane su za istinite
qude i istinite doga|aje. A one pesme
koje sam sakupqao po Ma|arskoj, Slavo-
niji, Vojvodini, otkrivao sam da bih
prona{ao autore – tekstopisce i kom-
pozitore – i da bi ih sa pravim orke-
strima ponovo doneo u „pravi `ivot i
ambijent”. Pre stotinak godina nije
bilo zvu~nih nosa~a i televizije, pa su
qudi pesme pamtili po sluhu. Dok bi
jedna pesma stigla od Budimpe{te do
Beograda promenila bi nekoliko svo-
jih faza. Mnoge pesme su se zato kod nas
pogre{no interpretirale, zbog ~ega
sam `eleo da ih ovekove~im onako kako
su izvorno nastale, {to sam bio du`an
prema autorima, a da bi muzi~ari ~uli
kako to treba da zvu~i – rekao je Zvonko
Bogdan o toj muzici. Naziv koncerta
obe}ava da }e „najlep{i glas vojvo|an-
ske ravnice”, uz pratwu svoje verne pu-
blike, pro{etati kroz ~itav autorski
repertoar, koji se ve} dugo smatra iz-
vornim evergrinom (Ne vredi plakati,
Govori se da me vara{, Ve} odavno spre-
mam svog mrkova, Neko sasvim tre}i... ),
pa sve do posledwih hitova, uz naravno
najlep{e ma|arske i rumunske romanse.
Dvadeseto~lani orkestar bi}e poja~an
Mir~etom Ardeqanijem iz Rumunije,
trenutno najboqim cimbalistom Pano-
nije.

KWIGE

ALVARO POMBO: 
„TAMO GDE SU @ENE”

„Tamo gde su `ene” Alvara Pomba, sa-
vremenog {panskog pisca, duboka je i
potresna pri~a o naizgled samodovoq-
nim `enama, suvi{nim mu{karcima,
qudima koji svesno i slobodno biraju
svoj put i dr`e ga se do kraja. Junakiwa,
najstarija }erka u porodici, mislila je
da su svi – wena ekscentri~na majka, jo{
ekscentri~nija tetka Lusija, wena bra-
}a i tetkin momak nema~kog porekla –
superiorna bi}a koja zra~e sama od sebe
usred romanti~nog pejza`a poluostrva
na kom su `iveli izolovani i ponosno
prezrivi prema bednoj stvarnosti epohe.
Me|utim, niz doga|aja i otkrivawe jed-
ne porodi~ne tajne koja direktno poga|a
junakiwu, otkriva pravo – hladno, prak-
ti~no, tiransko a na kraju i otrovno li-
ce mistifikovanih stanovnika tog
utvr|ewa u kom o~evi, mu`evi, mu{kar-
ci nisu bitni. Razmenqivi su. To otkri-
}e }e junakiwi nepovratno izmeniti
smisao `ivota. Za ovaj roman Pombo je
dobio {pansku nacionalnu nagradu za
najboqi roman.

Jelena Kne`evi}
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KULTURNI CENTRI
ITALIJANSKI 
KULTURNI 
CENTAR 

Retrospektiva filmova 
Viskontija

Povodom stogodi{wice ro|ewa i
trideset godina od smrti (1906-1976)
slavnog italijanskog rediteqa Lu-
kina Viskontija, Italijanski insti-
tut za kulturu i Jugoslovenska kino-
teka u saradwi sa Eksperimental-
nim centrom za kinematografiju –
Nacionalnom kinotekom iz Rima i sa
Nacionalnim komitetom za proslavu
stogodi{wice ro|ewa Lukina Vi-
skontija predstavqaju retrospekti-
vu filmova u ~ast velikana itali-
janske umetnosti i kulture, ~ije je
delovawe obele`ilo istoriju XX ve-
ka ne samo u Italiji ve} i u svetu.
Od 4. do 11. maja, u Jugoslovenskoj ki-
noteci bi}e predstavqeno 14 fil-
mova. Deo filmova koji su za ovu
priliku stigli u Beograd ~ine kopi-
je izra|ene u okviru programa resta-
uracije Viskontijevog dela pod po-
kroviteqstvom Nacionalne kinote-
ke iz Rima. Retrospektivu }e otvori-
ti restaurisana kopija filma „Smrt
u Veneciji”. Po prvi put }e publika u
Beogradu imati priliku da pogleda
restaurisanu integralnu verziju
filma „Ludvig”. Retrospektivu }e
pratiti izlo`ba od oko 30 fotogra-
fija i dokumenata iz Fondacije „Vi-
skonti” koja }e biti prire|ena u Mu-
zeju jugoslovenske kinoteke.

[PANSKI 
KULTURNI 
CENTAR
SERVANTES

Slike Fransiska Aristije i
koncert flamenka

U galeriji Instituta „Servantes” 8.
maja bi}e otvorena izlo`ba ~ilean-
skog slikara Fransiska Aristije.
Umetnik je zavr{io postdiplomske
studije u Beogradu, a danas `ivi u
Portugalu, vra}a se u „svoj” voqeni
grad i izla`e u galeriji Instituta
„Servantes”. [ezdesetih godina stu-
dirao je na Fakultetu likovnih umet-
nosti u Beogradu u klasi profesora
Karanovi}a. Nakon uspeha na velikom
{panskom umetni~kom sajmu, ARCO
2005, vra}a se ovom izlo`bom. U Sve-
~anoj sali Instituta „Servantes” 18.
maja bi}e odr`an koncert flamenka
grupe profesionalnih igra~a na ~elu
sa Vojinom Gordani}em, koji se ve}
trideset godina bavi ovim plesom. Te
ve~eri s wim }e nastupiti: Danijela
Gordani}, Milica Vidovi}, Nina Jan-
kovi}, Marija Stamenov i Enisa Alo-
merovi}. Koncert }e biti organizovan
povodom zavr{etka kursa flamenka
koji Gordani} dr`i u Institutu
„Servantes”. 
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ZDRAVQE

Ve} sama pomisao na
tople dane koji
sti`u, za qude sa
problemati~nim

venama predstavqa moru.
Iako zdravstvene tegobe ve-
zane za vene, ne predstavqa-
ju „bolest dramati~nu kao
infarkt, ove nevoqe one-
sposobqavaju ~oveka”. 

Ovako bar ka`u na{i va-
skularni hirurzi i angio-
lozi, specijalisti za bole-
sti vena, kojima treba da se
obratite ako imate ovaj pro-
blem. O venama moramo da
brinemo kao o svakom dru-
gom delu tela, da ostanu pro-
hodne, ~iste i jake. Zbog
premalo kretawa, vi{ka ki-
lograma i nepravilne is-
hrane vene se mewaju, a to
nas uvodi u bolest koja se zo-
ve pro{irene vene, a
koja napreduje ka ri-
ziku od tromboza du-
bokih vena. Proble-
mi sa venama su u ve-
likoj meri nasledni,
a karakteristi~ne su
i za odre|ene profe-
sije. Sa venama muku
mu~e osobe koje na svom po-
slu mnogo sede, poput qudi
koji rade za kompjuterima
ili na {alterima, ali i
{oferi, voza~i bagera i
druge mehanizacije.

Karakteristi~no za prve
toplije, prole}ne dane je da
se pove}ava broj pacijenata
koji se javqaju i `ale na
„nervozu” u nogama, na su-
bjektivni ose}aj te{kih,
punih, ote~enih nogu, naro-
~ito uve~e, na kraju radnog
dana.

Za normalnu cirkulaciju
neophodno je svakoga dana
dovoqno hodati. U listu
noge, odnosno potkolenici
nalazi se takozvano „vensko
srce”. Zato ako dugo sedimo
prilikom vo`we autobusom
ili avionom i dolazi do
otoka nogu. Pojava pro{i-
renih vena ~ak vi{e od 90
odsto zavisi od naslednog
faktora, a drugi bitan mo-
menat u kome se mogu javiti
tegobe jeste period trudno-
}e, zbog bujawa hormona. 

Prvi znak upozorewa
predstavqa oticawe nogu,
pa pojava plikova koja mo-
`e dovesti do otvarawa
venskih rana – ulkus kru-
ris. Naravno, za le~ewe te-
`ih komplikacija treba
vi{e vremena, ali lekari

prime}uju da na{ ~ovek ima
neobi~an odnos prema bo-
lestima vena. @ene su
spremne da godinama nose
duge sukwe i tamne ~arape,
da izbegavaju odlazak na
pla`u, ali ni{ta ne predu-
zimaju da bi izle~ile vene
koje budu „debele” poput ka-
`iprsta. Za takav stav pre-
ma ovoj patologiji deli-
mi~no su krivi i lekari,
jer odgovaraju pacijente od
operacije. Odlagawe pro-
blema, me|utim, ne re{ava

tegobe vena. Svaka pro{i-
rena vena, me|utim, nasta-
vqa da se {iri i ne postoji
nijedan lek – ni melem koji
mo`e da zaustavi jednom za-
po~eti proces {irewa ve-
na. Jedini lek je da se takva
pro{irena vena ukloni iz
cirkulacije, zna~i da se
operi{e. Delimi~no se to
posti`e no{ewem ~vrstih,
elasti~nih ~arapa-zavoja
ili operacijom uklawawa
povr{inskih vena 

Operacija se, ina~e, mo-
`e uraditi u periduralnoj,
zna~i jednoj vrsti lokalne,
a ne op{te anestezije, i ve}
nakon osam sati ili sutra-
dan po hirur{koj interven-
ciji pacijent mo`e da na-
pusti kliniku. Ove interv-
encije se rade na svim na-

{im klinikama za
kardiovaskularne
bolesti, ali sve ~e-
{}e i u privatnim
centrima za vene,
jer se u dr`avnim
klinikama na`a-
lost, na ove opera-
cije dugo ~eka. Ope-

racije vena ne spadaju u pr-
vi red hitnosti, bez obzira
{to ~oveku koji ima ovu mu-
ku nije ni malo lako. 

Jedino se uklawawem ve-
na posti`e trajno izle~e-
we, a svaki organizam ima
dovoqno krvnih sudova „u
rezervi”, pa }e se krv usme-
riti kroz o~uvane vene i
tako uspostaviti normalan
protok. [to se pacijent ra-
nije odlu~i za intervenci-
ju, time po{te|uje sebe te-
goba i psihi~kih trauma.

Da bi ova procedura bila
uspe{na, me|utim, veoma je
bitan postoperativni tok:
va`no je biti na nogama
{to pre posle operacije da
bi se spre~ila pojava trom-
boze dubokih vena. 

Za razliku od upale povr-
{inskih vena, pra}ene cr-
venilom i bolom, koji se
prote`e du` vene (a ukoli-
ko je zahva}en `ivac, bolo-
vi mogu da budu vrlo jaki),
lekare ipak mnogo vi{e
brinu tromboze dubokih ve-
na. Ponekad na povr{inske
tromboze mo`e se „nakale-
miti” tromboza dubokih ve-
na. Me|utim, u tom slu~aju
simptomi su jasni – prome-
wena boja noge, koja cela
postaje qubi~astocrvena,
vrlo uo~qivo razli~ita od
druge noge. Noga je bolna
na dodir i pacijent jedva
mo`e da hoda. To stawe je
vrlo ozbiqno i takvog bo-
lesnika vaqa hitno smesti-
ti u bolnicu, da bi se zau-
stavio daqi tok tromboze
i, ono najva`nije, spre~ila
embolija plu}a. Kod embo-
lije, zna~i, dolazi do po-
kretawa tromba iz potkole-
nice u srce, a zatim i u plu-
}a, {to mo`e da dovede do
kobnog ishoda. 

Rizik od tromboze raste
posle 45. godine, a svako le-
`awe u krevetu, bez obzira
da li posle operacije kile
ili slepog creva, pa ~ak i
obi~nog poro|aja, mo`e da
dovede do pokretawa trom-
ba, upozoravaju lekari. í

Z. @. D.

PROBLEMI SA VENAMA

Prole}na „nervoza” u 
nogama

Za normalnu cirkulaciju naj-
vaænije je svakoga dana dovoq-
no hodati Simptomi: te{ke,
ote~ene noge i bol pri dugom
kretawu, naro~ito uve~e, na
kraju radnog dana 

Zbog premalog kretawa, vi{ka
kilograma i nepravilne ishrane

vene se mewaju

*

*
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Za decu lek „po meri”
ASTMA

Pumpice odnosno inha-
latori nisu „smak sveta”,
ve} najefikasnija terapija

Broj dece obolele od ast-
me kod nas i daqe raste,
ali lekare podjednako za-
briwava i to {to je me|u
wima sve ve}i broj onih sa
te{kim oblikom bolesti. 

Profesor dr Branimir
Nestorovi}, na{ poznati
de~ji pulmolog-alergolog
sa Univerzitetske de~je
klinike upozorava da raste
i broj neta~nih dijagnoza,
pa se astma le~i pogre{no,
antibioticima, kao da je u
pitawu prehlada ili pono-
vqena upala plu}a. 

Pove}awe broja obole-
lih od astme bele`i se u
celom svetu. Ova bolest
javqa se i na podru~ju gde
se ranije retko pojavqi-
vala, na primer, na Roma-
niji ili Kozari ili na
peruanskim Andima ili
{vajcarskim Alpima. Dr
Nestorovi} smatra da je
jedan od uzroka pove}ana
prirodna radioaktiv-
nost. 

Zahvaquju}i jedinstve-
nim smernicama koje je
uradila Radna grupa za
le~ewe astme sada se u
svim ustanovama u Srbiji

kona~no primewuje novi
na~in u le~ewu koji insi-
stira na va`nosti stepe-
nastog pristupa u le~ewu.
Samo najlak{e, blage
forme mogu da se le~e ta-
kozvanom monoterapijom,
zna~i jednim lekom. Le~e-
we blage, umerene i te-
{ke astme, me|utim, zahte-
va da se terapija kombinu-
je i to tako {to se daju
preventivni, dugotraju}i
lekovi i medikamenti ko-
ji brzo otklawaju simpto-
me i daju se po potrebi
ali maksimalno do ~eti-
ri inhalacije dnevno.
Pumpice odnosno inhala-
tori ne treba da se do`i-
vqavaju kao „smak sveta”,
ve}, naprotiv, kao naje-
fikasnija terapija kada
to lekar prepi{e. 

Bolesniku sa astmom naj-
va`nije je individualno
prilagoditi terapiju,
„skrojiti” je prema meri
svakog pacijenta pojedi-
na~no, a roditeqi moraju
da razumeju da dete mora da
uzima terapiju onoliko du-
go koliko je propisano (ne-
kada i dva,tri meseca), bez
obzira {to nema bilo ka-
kvih simptoma bolesti. í

Z. @. D. 

Ko u krevet odlazi pod
teretom briga, sa glavom
punom nezavr{enih poslo-
va, uz vi{ak popijenih ~a-
{ica, kojima je hteo to sve
da izbri{e, neka se ne na-
da zvezdanim seksualnim
trenucima u posteqi sa
dragom osobom.

Seksolozi su utvrdili da
mu{karac kada shvati da je
wegova polna mo} okrwe-
na, naj~e{}e zabije glavu u
pesak, kao noj. Zna~i, ni-
{ta ne preduzima, a to ga
samo udaqava od partnerke.
Samopouzdawe pada, jer te-
{ko je  definisati pro-
blem, a najte`e zamisliti
sebe u ordinaciji lekara
kome obja{wava kako „po-
pu{ta u krevetu”... Neki sa-
moinicijativno pose`u za

tabletama vijagre ili ci-
jalisa, koje se i kod nas mo-
gu kupiti u apotekama bez
recepta, ali za qude koji
piju odre|ene lekove za vi-
soki pritisak, vijagra i
drugi lekovi za impoten-
ciju kada se koriste na svo-
ju ruku mogu da budu opasni
po zdravqe.

Istra`ivawe me|u mu-
{karcima sredwih godina,
koji redovno odlaze na po-
sao i imaju sre|eni `ivot
pokazalo je da mnogi od wih
strahuju kako }e se -”to” do-
goditi jednog dana i wima.
Lekari preporu~uju „ja~em
polu”da ne ~ekaju takav tre-
nutak, ve} da bez odlagawa
izdvoje malo vremena i po-
svete ga kontroli op{teg
zdravqa. í

Stres se ne „bri{e” seksom
IMPOTENCIJA

Ako `elite da verujete
psiholozima – mu{karci ko-
ji su iskusili lepotu , ali i
te`inu roditeqstva imaju
daleko bogatiji ̀ ivot od mu-
{karaca bez dece, zakqu~ak

je nema~kog psihijatra Hansa
Ajkenberga, koji je dugogodi-
{wim istra`ivawem doka-
zao da mu{karci koji imaju
porodicu sa de~urlijom zdra-
vije i du`e `ive. Pa`qivi-
je voze i uglavnom se ne bave
opasnim sportovima. Rodi-
teqstvo ima jo{ nekoliko
prednosti, istina, dok su de-
ca mla|eg uzrasta. O~evi su u
boqoj fizi~koj kondiciji, a
na dobru formu ih teraju sa-
ma deca koju treba nau~iti
plivawu, sankawu, vo`wi
biciklom, ko{arci… í

Zdravo je biti – otac

Male stvari koje `ivot zna~e

PSIHOLOGIJA

^e{}e se smejte. Priu-
{tite sebi sitnice koje su
vam nekada mnogo zna~ile,
a sada ste ih zaboravili.
Ne tro{ite energiju na ne-
va`ne rasprave sa kolega-
ma, ni sa najbli`im uku}a-
nima.

Ovo su i te kako va`ni de-
taqi kojima }emo svoju pa-
`wu usmeriti na zdravqe, a
ne na bolesti, tvrde stru~-
waci koji su novim istra-
`ivawem, nedavno, jo{ jed-
nom potvrdili koliko je
mentalno zdravqe u vezi sa
pojavom bolesti srca i krv-

nih sudova. Dokaz da je za do-
bro zdravqe va`no dobro
raspolo`ewe ponudili su u
~iwenici da ~ak 50 odsto
qudi koji do`ive infarkt
uop{te nemaju pove}ani ni-
vo holesterola! Nema jo{
medicinske ma{ine koja }e
precizno izmeriti koliko
nervirawa i kakva vrsta
stresa nas vodi u infarkt i
druge bolesti, ali nepobit-
no je da brige i nervirawa
uti~u na sve sisteme organi-
zma kao neki opasni toksini
i polako uru{avaju zdravqe.
Brige ubijaju lagano. í
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Jo{ su Kelti tvrdi-
li da je u Zasavici
jedno od osam sta-
ni{ta zmajeva. Le-

genda se odr`ala pa }e
vam ovda{wi starosedeo-
ci i danas sasvim ozbiq-
no re}i da zmajevi postoje.
Znaju i kako izgledaju.
Odozdo su, vele, crni i ru-
tavi, odozgo glatki i sjaj-
ni. 

Da nisu ne{to pome{a-
li sa vidrama? Jedna od
legendi tvrdi da su zmaje-
vi, a druga opet da su zma-
jeviti qudi o~uvali pri-
rodu. \avo }e ga znati,
ali {to se mene ti~e
skloniji sam da poverujem
u ovo drugo. Tim pre {to
sam video Slobodana Si-
mi}a, upravnika prirod-
nog rezervata „Zasavica”
kao i Mihajla Stankovi-
}a, stru~nog saradnika
istoga, istra`iva~a pri-
rode kakvi su retki. Oni
su ba{ zmajeviti. I u~i-
nili su mnogo da se re-
zervat prirode Bara Zasa-
vica o~uva i u svetu posta-
ne glasovita.

Re~ica Zasavica tride-
set i tri kilometra vijuga
severnom Ma~vom i ju-
`nom Vojvodinom, isto~-
no od Drine, ju`no od Sa-
ve, na teritoriji op{tina
Sremska Mitrovica i Bo-
gati}. Do we se najlak{e
mo`e do}i kada se iz

Sremske produ`i u Ma-
~vansku Mitrovicu, pa sa-
mo treba pratiti table
koje obave{tavaju gde tre-
ba skrenuti. 

Re~ica Zasavica je glav-
na zvezda ali u istoimeni
rezervat prirode na goto-
vo dve hiqade hektara (od
~ega je 675 hektara u prvoj
kategoriji za{tite) – {to
se vode ti~e – spadaju i ka-
nali Jova~a i Prekopac,
kao i kanalisan i priro-
dan tok potoka Batar. Te-
{ko se da razumeti kako
Zasavica nastaje i gde
oti~e. Wenim koritom je
u davna vremena protica-
la Drina, pa je smenila
Sava, pa opet Drina... da
bi bilo ostavqeno od obe
i prepu{teno samo sebi.
Vodom se, za~udo, ne snab-
deva iz obli`we Save, ve}
iz podzemnih izvora i
Drine, vodama koje prodi-
ru kroz pesak, tako da je
veoma bistra.

Osim re~ice i kanala u
rezervat se ubrajaju i {ume
jasena, hrasta lu`waka,
graba, jove, topole i vrbe,
pa{waci po kojima pasu
podolci, retka vrsta gove-
~eta, gde riju mangulice,
sviwe za koje se mo`e re}i
da su pripitomqene di-
vqe, odnosno prve doma}e.
Verovatno prva vrsta do-
ma}e sviwe u evolutivnom
procesu pripitomqavawa.

Zasavica je skrajnuta,
mirna, uveliko prekrive-
na zelenim }ilimom pa se
~ini da se nimalo ne po-
mera. U priobaqu trska i
rogoz izme|u se bele i `u-
te lokvawi. Po glatkoj
povr{ini bistre vode
plivaju patke worke i cr-
ne liske. Oko wih lebde
vilini kowici. 

To je oaza za dvesta vrsta
biqaka, 120 vrsta ptica,
dvadesetak vrsta riba, a
toliko i vodozemaca i

gmizavaca: Beli i `uti
lokvaw, mo~varna kopri-
va, borak, rebratica, jezi-
~asti quti}, testerica,
i|irot, me{inka, liwak,
mrguda, ~ikov, {tuka, gav-
~ica, mali i podunavski
mrmoqak, `aba ~e{warka,
~apqica, crnoglava tra-
varka, crvenokquni la-
bud, kuna, puhovi, lasica,
bizamski pacov, rakuno-
pas, mo~varna rovka, pru-
gasti mi{, sivi puh, slepi
mi{evi, divqa ma~ka, be-

REZERVAT PRIRODE „ZASAVICA”

U gnezdu zmajeva
Bara ~iste vode Za nestanak dabrova kriva i Katoli~ka

crkva jer je dozvoqavala da se u vreme posta jede meso ove
æivotiwe Da li }e nas riba mrguda odvesti u Evropu?

Raj za dabrove,
dar bavarske
vlade

Meduza 
Cnidaria iz 

pritoke Batar –
retka vrsta i 

u svetu

Specijalni brod 
„Umbra” za 

organizovani 
obilazaka rezervata

I biqke slobodno 
plivaju – ponovo 
prona|ena Aldrovanda
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la senica, velika strna-
dica, vidra... 

U aprilu pre dve godine
u Zasavicu su pu{tene ~e-
tiri porodice dabrova,
dar bavarske vlade. U me-
|uvremnu su se zapatili,
umno`ili, pa se o~ekuje
da }e pro{iriti svoju te-
ritoriju i na Savu, Dri-
nu, pa i celu Srbiju (oko
tokova Dunava, Save i Mo-
rave) gde su istrebqeni
po~etkom pro{log veka.
Istrebqeni su jer su ih
prekomerno lovili. Vero-
valo se najpre u lekovita
svojstva pojedinih delova
tela, prvenstveno `lezde
kasoreum. Koristila se i
u kozmeti~koj industriji
za izradu parfema, dok je
wihovo krzno uvek bilo
na ceni. 

Katoli~ka crkva je, ta-
ko|e, doprinela nestanku
ove vrste. U vreme posta,
naime, dozvoqavala je ver-
nicima da jedu meso dabra

koje je vrlo ukusno. Uz to
mo`e dosti}i te`inu od
gotovo dvadeset kilogra-
ma. Puno {nicli. 

Postoje mnoge predrasu-
de o ovoj `ivotiwi. Neki
misle da je dabar kriv
{to je sve mawe riba u re-
kama. Ali – treba znati –
dabar se hrani iskqu~ivo
vodenim biqkama i celu-
lozom iz stabala.

U Evropi je opstalo sa-
mo pet podru~ja u kojima
`ivi veoma mali broj da-
brova: u Roni (Francu-
ska), Elbi (Nema~ka), Je-
menu (Ju`na Norve{ka),
mo~vari Pripjat (Beloru-
sija) i reci Vorojez u Ru-
siji.

U Zasavici `ivi i mrgu-
da (Umbra krameri), riba
koje nema nigde u Evropi!
Ako ho}e da se ka`e da je
ima i u Evropi, mora da
nas prime u Evropsku uni-
ju. Tokom jesewih istra`i-
vawa Rezervata prona|ena

je vrsta Aldrovanda vesicu-
losa L za koju se smatralo
da je i{~ezla u Srbiji. U
mnogim zemqama Evrope je
nestala. Najvi{e zbog isu-
{ivawa bara i mo~vara i
masovnog zarastawa, {ire-
we trstika.

Aldrovanda je vi{ego-
di{wa slobodno plivaju-
}a biqka bez korena duga
do 30 centimetara. Li-
stovi pr{qenasto raspo-
re|eni koji se na vrhu za-
vr{avaju sa ~etiri do
{est bodqikavih izra-
{taja koji okru`uju lisku
sastavqenu od dva polu-
loptasta dela koja se za-
klapaju du` glavnog nerv-
a. Nema narodnog imena,
jer je narod nije ni zapa-
`ao imaju}i pre~a posla.
Narod na primer u ovo
blago prirode ili Boga –
baca sme}e. 

^lanovi Pokreta Gora-
na Sremske Mitrovice
`ale se da se gotovo sve
baca u Rezervat: plasti~ne
kese, fla{e, konzerve, do
uginulih `ivotiwa i ot-
padnih voda sa okolnih
farmi sviwa. 

Te{ko je u ovo poverova-
ti, naro~ito kada se zna
da se u anketi po~etkom
ove godine 85 odsto sta-
novnika sela Radenkovi}
i Zasavica smatraju ile-
galno bacawe sme}a
ozbiqnim problemom.

To bi moglo zna~iti da
15 odsto stanovni{tva za-
gor~ava `ivot ne samo ve-
}ini seqana, ve} i budu-
}im generacijama. Kada

bi ih lokalna vlast malo
vi{e pri{rafila, naro-
~ito kada bi udarila po
xepu, druga~ije bi bilo.

Me|u mnogim retkosti-
ma, vaqa napomenuti da je
istra`ivawe pritoke
Batar donelo jo{ jedno
otkri}e. To je knidarija
(Cnidaria), slatkovodna
meduza, najjednostavniji
vi{e}elijski organizam,
vrlo redak, sa razvijenim
crevnim sistemom, koji
sa spoqnim svetom op{ti
samo preko usnog otvora. 

Ali, „Zasavica” ne po-
stoji samo zarad prirod-
wa~kih sladokusaca ve} je
na raspolagawu i takozva-
nom obi~nom narodu. Da
svima bude lepo pobrinuo
se Goransko-ekolo{ki
pokret. Oni za |ake, stu-
dente, za svaku grupu ili
pojedince koji im se naja-
ve organizuju obilazak Re-
zervata, specijalnim bro-
dom „Umbra” koji je na-
menski napravqen ba{ za
ove uslove. Ubilo se za
foto safari, za sportske
ribolovce su ure|ena me-
sta, a sve je je povezano i
sa odgovarju}im gastro-
nomskim ugo|ajima. Crni
doma}i hleb, na primer, i
riba na talandari.

Kada po~ne da se smrka-
va, pa se pome{aju nebo i
voda, boje i mirisi – e, on-
da se javqaju zmajevi. Isti-
na, samo onima koji uz va-
tru i ribu potegnu malo
vi{e sremskog vina. í

Slobodan Stoji}evi}

Mihailo Stankovi} formalno je {umarski tehni~ar, a u Go-
ransko-ekolo{kom pokretu stru~ni je saradnik. „Zasavica” je
mesto gde po~eo svoja prva istra`ivawa i gde danas provodi naj-
vi{e vremena. Vodi~ je, a zadu`en je i za prirodwa~ku zbirku. 

Ali, po broju objavqenih nau~nih radova a naro~ito priku-
pqenoj gra|i na terenu mogu mu pozavideti mnogi stru~waci sa
zvu~nim zvawima. Za to je dobio mnogobrojna priznawa.

U istra`ivawa u prirodu Mihailo voli da ide sam. Od ku}e
polazi s rancem u kojem su mu no`, nekoliko upaqa~a, so i alu-
minijumska posuda. Hranu ne nosi, jer mu je svuda oko wega:
biqke, `abe, korwa~e, zmije... U rancu mu je i pokretna labora-
torija: serum protiv zmijskog ujeda, formalin, hemikalije za
preparirawe, razni reagensi... Spava na otvorenom. 

Pojedine `ive `ivotiwe stavqa u terarijum, one koje mora
priprema i stavqa u formalin, a neke preparira. Sli~no je i
sa biqkama. Neke vadi sa busenom, druge stavqa u herbarijum.
Po povratku, sre|uje prikupqeno. Deo ostaje u wegovoj zbirci,
a deo ustupa odgovarju}im ustanovama u Beogradu, Podgorici,
Bawaluci, Skopqu.. 

^ovek prirode

Reka Zasavica, 33 kilometra duga, vijuga
severnom Ma~vom i ju`nom Vojvodinom
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Sli~ice sa Zasavice
Na obali je podignuta drvena gra|evina

koja li~i na crkvu. To i jeste crkva pri-
rodwa~ka. Sabori{te onih koji obo`ava-
ju cvrkut ptica, kreket `aba, mukawe gove-
~eta, kojima zastane dah kad vide dabra,
patku, zalazak sunca ili ribu koja se pra-
}aknula iz vode.

Ta gra|evina je jedino {to je stvorio
~ovek. Sve ostalo je delo Boga ili priro-
de, zavisno od toga kako ko naziva Tvorca.
I to jedno-jedino {to je ~ovek sa~inio,
podignuto je u slavu zemaqskog {ara i za-
rad wegovog o~uvawa. Sve ta ~udesna ra-

znovrsnost biqnog i `ivotiwskog sveta,
lepote senki i boja u vodenom ogledalu,
uzbu|uju ~oveka koji tu oseti da je deo tog
savr{enstva i da je nestanak samo jedne
vrste insekata, ili riba, ili gmizavaca –
nestanak i dela wega samoga. Tu ose}a da
je deo celine od koje se nesmotreno odvo-
jio, pa i osilio, zanet prividnim uspesi-
ma kro}ewa prirode.

Ne, ne treba krotiti prirodu, niti pri-
roda ~oveka, jer su oni jedno te isto, ne-
razdvojno.

S. S.

Zalazak sunca
na Zasavici

Gra|evina – jedino
{to je u Rezervatu

stvorio ~ovek

Lepote senki i boja 
u vodenom ogledalu

Cvrkut ptica, 
kreket `aba ili 
pra}akawe riba 

jedino naru{avaju 
ti{inu ovog stani{ta



Mo~varni pejza`
rezervata




